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Ono by na tom výroku Josepha Ratzingera, který je určitě známější jako 
Benedikt XVI., v letech 2005–2013 v pořadí 265. papež katolické církve, 
nebylo asi nic zvláštního. Že je Evropa v krizi říká kdekdo. On je to ovšem 

citát z knihy Values in a Time of Upheaval, která vyšla 30. května 2006. Před více 
než šestnácti lety. 
Mne to vede k zamyšlení nad tím, jak jsme ten čas využili. A v českých poměrech 
možná můžeme šestnáct let znásobit dvakrát. Před více než třiceti lety jsme stáli 
u otevřených dveří, za nimiž bylo pro většinu z nás nepoznané, s nekonečnými 
možnostmi. Jak jsme s nimi naložili?

Mnozí jednotlivci bezpochyby příkladně, čehož důkazem je i tento magazín a pře-
devším vy, kteří jej čtete. Ale využili jsme ty možnosti jako společnost? Jako Česko? 
Jako Evropa? 
Nevím, jestli stárnu, ale jsem čím dál větším skeptikem. Naše společnost funguje, 
ale je to takový bastl. A vůbec mne neutěšuje, že sousedi na tom nejsou o mnoho 
lépe. Naopak, oni nemají naši zkušenost.
Utěšujeme se tím, že se máme – i přes vysokou infl aci – vlastně stále lépe, než jsme 
se kdy měli. Ale on je to trochu povrchní pohled. Až totiž bude vidět, že se máme 
hůře, pak bude pozdě cokoliv dělat. Tomáš Březina, který z ničeho vypiplal svou 
značku Best, to kdysi řekl jasně. Že na změny je ten správný čas tehdy, když žádné 
vlastně nejsou potřeba, protože vše jde skvěle. 
Problém je, že změny je potřeba nejprve vysvětlit, nadchnout pro ně okolí a pak 
ještě je odpracovat. Jsem skeptik, ale pořád mne nadějí naplňuje to, že v případě 
stovek a spíše tisíců úspěšných českých fi rem se to daří. 
Za to bych vám – majitelům, manažerům i zaměstnancům takových fi rem – chtěl 
poděkovat. S vírou, že vás za rok bude zase víc. Protože s tím stoupá šance, že se 
váš úspěch podaří přenést z byznysu i o patro výš. A to bych sobě i vám fakt moc 
přál…  

„V DOBĚ NEJVĚTŠÍHO ÚSPĚCHU SE EVROPA STÁVÁ VNITŘNĚ 
PRÁZDNOU, JE PARALYZOVÁNA OHROŽUJÍCÍ KRIZÍ, 
KTERÁ OHROŽUJE JEJÍ ZDRAVÍ, JE ZÁVISLÁ NA TRANSPLANTACÍCH.“ 

Joseph Ratzinger (*16. dubna 1927)
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BUDOU V ČESKU VZNIKAT OSTROVNÍ  
PRŮMYSLOVÉ ZÓNY
Panelová diskuze k současné firemní energetice
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TROPEA  
Vysoce funkční elegantní zastřešení, které umožňuje 
pohodlné koupání v jakémkoli počasí a nezabere zbytečně 
místo na zahradě. Poskytuje tolik prostoru, že můžete pod 
zastřešením pohodlně z křesla nebo lehátka pozorovat své 
děti, jak si hrají v bazénu. Je určeno pro milovníky koupání 
i plavání.  

www.alukov.cz
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Jestli platí, že svět nebo alespoň Evropa prochází zásadní proměnou, musí 
se to naplno projevit ve stavebnictví. Ono je přece takovým viditelným 
indikátorem skutečných změn. Vždyť to, co se dnes naprojektuje a zítra 
postaví, bude muset fungovat i za třicet let. Tedy v době, kdy by svět měl 
vypadat opravdu hodně jinak. O tom všem s Janem Odehnalem, majitelem 
skupiny Inten group.

   Petr Karban     David Kraus a archiv Inten group

UŽ NEJDE JEN  
O CIHLY A BETON
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Byl jste jedním z iniciátorů listopadové panelové 
diskuze expertů a podnikatelů na půdě brněnské 
hospodářské komory. Hlavní téma energie, bez-
pečnost a udržitelnost podnikání. Jak se to dotýká 
stavebnictví, což je váš byznys?
Výrazně. Stavebnictví, to už dávno nejsou jen cihly 
a beton. Když chci být pro investory zajímavý, musím 
nabídnout víc, protože postavit barák umí kdekdo. 
A dne jednoznačně stavebnictví mění požadavky na 
udržitelnost. Nebo ani ne požadavky, ale naprostá 
nutnost. Nejsou energie, nejsou materiály, není voda. 
A když něco z toho je, tak je to drahé.

Není to víc, to nové, ale především záležitostí 
právě investorů a projektantů?
Není. Ty oblasti jsou hodně provázané, jedni ovlivňují 
druhé. My nejsme jen stavební firma, jsme i projek-
tanti a musíme umět nabídnout inspiraci, naznačit 
směr a ukázat možnosti. A pak také to, co investor 
chce a projektant navrhne, to musíme umět postavit. 
A když chceme být generální dodavatel, tak musíme 
být před ostatními.

Jaká jsou tedy témata nebo možná výzvy, které 
současné stavebnictví řeší?
Udržitelnost ve všech významech toho slova. Je to 
recyklace, je to využití nových materiálů, využití no-
vých technologií… Všechno směřuje k tomu, abychom 
dokázali šetřit vyčerpatelné zdroje. To znamená, že 
musíme umět recyklovat a použít znovu materiály již 
jednou použité, musíme umět stavět tak, abychom 
šetřili vodou i energiemi.

Nic z toho ale není úplně nové…
Není to nové, ale současná situace ukazuje, jak moc je 
to důležité. Především firmy to dnes pociťují extrémně 
silně – jakákoliv závislost, kterou si možná za normál-
ních okolností ani neuvědomujeme, může být smrtící. 
Nelze se spolehnout na nic, pouze na sebe. A ono to 
platí i pro nás. Stavebnictví nejen v Česku trpí nedo-
statkem materiálů, dochází štěrk a jediná smysluplná 
náhrada je recyklace. Proto finišujeme akvizici firmy 
a rozsáhlého recyklačního areálu v Brně. Na ploše sto 
tisíc metrů čtverečních, napojení na dálnici. Zatím 
více než stomilionová investice, ale ještě dalších dvě 
stě areál spolkne, aby naplnil mé představy a aby-
chom mohli využít všechny jeho možnosti. Jsou tam 
technologie staré třicet let i víc. Mohlo by se zdát, že 
třicet let stará linka je dostačující, když pořád jede. Ale 
já vím, že když ji nevyměníme, je to začátek konce. 
Takže ano, řada věcí funguje, ale neodpovídají mojí 
vizi a musí se nahradit. Nejlépe ihned, já nejsem moc 
trpělivý člověk. 

Co vám to přinese? Recyklace ještě není povin-
nost…
Není, to přijde až se zákazem skládkování v roce 2030. 
Ale dnes se revitalizují brownfieldy, to jsou z drtivé 
většiny železobetonové stavby, někde cihla. Všechno 

drtíme a používáme do nových materiálů, máme certifikáty na cementem zpevněné 
kamenivo i na stabilizovanou a mechanicky upravenou zeminu, ty jsou vhodné do 
násypů, třeba i u dálnic. Postavili jsme vlastní betonárku a máme receptury na beton 
s přidaným recyklátem, v několika variacích. Postavili jsme také linku na zpracová-
ní kontaminované zeminy, letos jsme investovali a nakoupili i šestnáct nákladních 
Mercedesů…

Pro recyklační areál?
Ono to finančně není o tolik dražší, ale když sháním řidiče, každý půjde raději na 
Mercedes. Dnes je u nás pracovní trh takový, že když nenabízím fajnovou práci, a tu 
na stavbách většinou fakt nemáme, tak musím nabídnout aspoň tu nejlepší techniku.

Zvyká si trh na recykláty?
Musí, protože prvomateriály buď nejsou, nebo jsou drahé. Dnes už je recyklát 
levnější. Dřív bylo jednodušší nasypat do výkopu metr štěrku, dnes už se to nedá. 
Dřív všichni odmítali přidávat recyklát třeba do asfaltu, dnes nejnovější obalovny 
používají recyklát i z padesáti procent.

Nemá to vliv na kvalitu?
Když je obalovna dobrá a má kvalitní technologii, tak ne. Když budu vědět, na co 
se má zemina použít, umíme ji připravit, dá se říct, na míru. Na tom spolupracujeme 
s vysokými školami a výzkumnými ústavy. Všechno se dá vymyslet. Zkrátka, konečně 
dostává recyklační byznys logiku v tom, že ty materiály jsou stejně kvalitní, využitel-
né a levnější.

Ale nesoustředíte se jen na recyklaci…
Já jsem přesvědčený o tom, že máme dělat věci v souvislostech. Což se tu dlouho 
nedělo. Investor něco postaví, ale on to nevyužívá, dále to pronajímá, takže nemá 
zájem řešit, co ho nepálí. To se mění, protože dnes je důraz na efektivitu větší než 
kdy jindy. Přece si nepronajmu halu nebo kancelář, kde budu vyhazovat peníze ok-
nem. Kvalita budov, na všech úrovních, se stává jednoznačnou konkurenční výhodou. 
Proto stavíme jinak. Přemýšlíme o stavbách tak, jako bychom je sami provozovali. 
Co je ekologické, začíná být i výrazně ekonomické, alespoň v segmentu stavebnic-
tví to vidím. Samozřejmě, že taková stavba bude investičně o něco dražší než ta 
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DNES JE U NÁS PRACOVNÍ 
TRH TAKOVÝ, ŽE KDYŽ 
NENABÍZÍM FAJNOVOU 

PRÁCI, A TU NA STAVBÁCH 
VĚTŠINOU FAKT NEMÁME, 

TAK MUSÍM NABÍDNOUT 
ASPOŇ TU NEJLEPŠÍ 

TECHNIKU.
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konvenční, ale v řádu jednotek let se zaplatí na provozu. Takže když už tu skořápku 
vymýšlíme a stavíme, typicky v případě průmyslové haly, tak máme také přemýšlet 
o tom, jak ji provozovat, aby to bylo efektivní. Aby byla provozně úsporná. Řekl bych 
soběstačná, ale tak daleko nejsme.

Takže téma autonomních průmyslových zón není aktuální? Že by si vyrobi-
ly energii, měly vlastní vodu, likvidovaly vlastními technologiemi všechny 
odpady? Pak by je externí vlivy netrápily, mohly by se soustředit na svůj core 
byznys…
To zní sice moc hezky, určitě takové projekty mohou vzniknout, ale nemyslím, že 
začnou růst jako houby po dešti. Alespoň ne v nejbližších letech. Ale ta vize tu 
určitě je a dává to smysl. Dává to smysl i obcím, ale tam je složitá legislativa a často 
nepříliš dobrá atmosféra. V Česku se pořád dost držíme hesla ‚Kdo nic nedělá, ten 
nic nezkazí‘.

Vraťme se tedy k úsporným halám…
Je docela rozšířená představa, že stavím halu, na střechu dám fotovoltaiku a jsem 
v pohodě. To tak ale úplně není. Je potřeba znát celou řadu parametrů – jaký bude 
v hale provoz, jaké stroje, v jakém režimu, kolik lidí, na kolik směn, kde a jak budou 
rozmístěny komunikační uzly a tahy. To všechno hraje roli. Když tohle budeme 
vědět, lze navrhnout a integrovat do haly i energetické řešení, fotovoltaiku, tepelná 
čerpadla, řízení spotřeby. Takovou halu máme třeba postavenou v Rokycanech  
a teď na ní začne probíhat měření, připravujeme studii, kde chceme její provoz 
porovnat s provozem běžné haly. Plyn versus tepelné čerpadlo a vytápění sálavým 
teplem. 

Takže zbouráte starou halu, zrecyklujete starý stavební materiál, naprojektu-
jete a postavíte halu novou, mnohem úspornější a efektivnější…
A ten příběh nekončí, dnes řešíme elektřinu a plyn, za dva roky budeme řešit vodu. 
Mimochodem kvalita vody za poslední roky se dramaticky zhoršila.

Tak přidáme studnu?
I na to jsme připraveni, studny vrtáme, ale ono to s nimi zase není tak úplně jed-
noduché, nelze je mít všude, legislativa je v tomto ohledu poměrně přísná a řízení 

CHCI MAXIMÁLNĚ 
SAMOSTATNOU 
FIRMU, KTERÁ BUDE 
NATOLIK VYBAVENÁ 
A KOMPETENTNÍ, 
ŽE BUDE MOCI 
BÝT PARTNEREM 
I VELKÝCH 
INVESTORŮ. NEJSEM 
TAK NAIVNÍ, ABYCH 
SI MYSLEL, ŽE 
BUDEME NEJVĚTŠÍ 
GENERÁLNÍ 
DODAVATEL, ALE 
BÝT PARTNEREM 
TĚM NEJVĚTŠÍM 
A NEJSILNĚJŠÍM, 
NA TO URČITĚ 
MÁME VYBAVENÍ 
I SCHOPNOSTI. 
A POKUD JDE 
O BUDOUCNOST, 
URČITĚ NEJSEM 
PESIMISTA.

Mercedesy v areálu recyklace zeminy a stavebních materiálů nejsou luxusem.
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INTEN GROUP
SKUPINA, KTERÁ SE ORIENTUJE NA PROJEKČNÍ 
A STAVEBNÍ PRÁCE A DEVELOPMENT. HLAVNÍ 
KOMPETENCÍ JSOU ZEMNÍ PRÁCE, VRTY, 
POZEMNÍ STAVITELSTVÍ A STABILIZACE 
I RECYKLACE ZEMIN. V POSLEDNÍ DOBĚ 
SE SKUPINA ORIENTUJE NA KOMPLEXNÍ 
PŘÍSTUP K PROJEKTŮM S AKCENTEM NA 
UDRŽITELN0SOT A EFEKTIVNÍ NAKLÁDÁNÍ SE 
ZDROJI NEJEN V ETAPĚ SAMOTNÉ VÝSTAVBY, 
ALE PO CELOU DOBU ŽIVOTNÍHO CYKLU 
STAVBY.

příšerně pomalé, povolit vrt trvá někdy déle, než po-
stavit halu. Ale je tu dešťová voda a každá hala může 
mít systém na její retenci a využití. Přece zavlažovat 
a splachovat pitnou vodou je totální nesmysl, to si ne-
může dovolit žádná země v Evropě. Já mám úpravnu 
šedé vody i doma.

Přemýšlím, jestli se všechna tahle iniciativa vlast-
ně vyplatí, když stavební firmy mají v průměru 
na rok dopředu zakázky a stavebnictví podle 
kvalifikovaných odhadů čeká možná pětiprocent-
ní, možná vyšší pokles…
Je to jednoznačně konkurenční výhoda. A já se dívám 
dopředu, mně se to vyplácí. V minulém roce jsem 
upřednostnil splnění zakázek nad ziskem. Byli jsme 
pár milionů ve ztrátě, ale už dnes se nám to vrací, 
protože ti, kterým jsme splnili smlouvy do puntíku, 
za ceny a ve lhůtách, které jsme podepsali, se dnes 
vracejí. Zachovali jsme se solidně a nenechali je ve 
štychu. Což mnozí s klidným svědomím udělali. My 
jsme podrželi i některé drobné dodavatele. Ale štve 
mě, že ta situace s cenami je z velké části způsobena 
spekulanty. Železo dnes stojí míň než před válkou, 

tehdy stálo dvacet korun, pak vyskočilo na padesát a dnes stojí devatenáct. Proč? 
Co se za ten rok stalo a zase nestalo? To mi asi nevysvětlí nikdo.  

Na začátku jste zmínil vizi, s níž firmu budujete. Jaká vlastně je?
Chci maximálně samostatnou firmu, která bude natolik vybavená a kompetentní, že 
bude moci být partnerem i velkých investorů. Jen co je v Brně naplánováno staveb, 
které tu dlouhodobě chybějí, od liniových staveb až po sportovní haly. A jen na rozší-
ření naší nejstarší dálnice bude potřeba několik set tisíc kubíků materiálu. To všechno 
vnímám jako příležitosti. Nejsem tak naivní, abych si myslel, že budeme největší ge-
nerální dodavatel, ale být partnerem těm největším a nejsilnějším, na to určitě máme 
vybavení i schopnosti. A pokud jde o tu budoucnost, já nejsem pesimista. Možná se 
utlumí občanská vybavenost, bytové domy, nevím. Ale pokud jde o průmyslové areály, 
tam pořád vidím poptávku i teď, kdy je doba složitá. Ona ale nebude složitá věčně. 
A pokud jde o liniové stavby, tam si ani neumím představit, že by se nestavělo. Na 
infrastruktuře šetřit nelze. Chybí nám tisíc kilometrů dálnic, když je postavíme, bude to 
podpora průmyslu a přinese to další peníze. Tyhle peníze, co musíme dát do infrastruk-
tury, to není výdaj státního rozpočtu, to jsou investice a nelze se na to dívat stejně.

Ale do roku 2023 jdete přece jen s optimismem…
Já ano. Ale také s pokorou, protože doba je složitá, ne, že není. A bez podpory 
celého týmu ve firmě a bez zázemí a pochopení doma, v rodině, by to určitě nešlo. 
Takže k tomu optimismu přidávám ještě velké poděkování všem, o které se můžu 
opřít.  

Nová hala, v níž pro plyn nebude místo.
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  Petr Karban

TÉMA ROKU 2023: ENERGIE, ÚSPORY, NEZÁVISLOST

BUDOU V ČESKU VZNIKAT 
OSTROVNÍ PRŮMYSLOVÉ 
ZÓNY?

Na začátku listopadu se na půdě Regionální hospodářské 
komory v Brně sešla úzká skupina podnikatelů a expertů 
a cíl byl jediný – v otevřené diskuzi najít možnosti řešení 
kritické energetické situace, která zvlášť silně dopadá 
především na výrobní podniky.

Současnost akcentuje dva pojmy, na které jsme 
v letech růstu tak trochu zapomněli. Soběstač-
nost a bezpečnost. Právě s nimi velmi úzce 

souvisí odolnost podniků, jejich schopnost přežít 
i v časech nedostatku. Problém je, že řešení vyžadují 
čas, prostředky a odbornost. Každý z těch pojmů, jak se 
shodli účastníci debaty, má svou závažnost.
Asi nejostřeji je dnes vnímáno časové hledisko. To je 
v situaci, kdy řada podniků ještě v prosinci nezná ceny, 
za které bude energie nakupovat od ledna – a i při 
započtení podpůrných opatření vlády je zřejmé, že 
skokový nárůst cen energií bude pro mnohé až šestiná-
sobný – zcela pochopitelné. 
Limitem pro mnohé budou také nutné investice. 
Nejistota energetické krize, podpořené i generované 
válečným konfliktem, jaký nemá od roku 1945 v Evropě 
obdoby, se odráží i v nejistotě bank. Ty v situaci, kdy 
nedohlédnou za horizont měsíců, značně zpřísnily 
analýzu rizik. Řečeno lakonicky, získat úvěr na investice 
je složitější a pro mnoho podniků vlastně nemožné. 
Zůstávají vlastní zdroje, které ovšem značně vyčerpala 
už pandemie.
A pak je tu třetí hledisko – totiž odbornost. Fakt, 
že energie byly v minulosti levné, znamenal jediné. 
Takřka nikdo se jimi nezabýval a najít dnes i ve velkých 
podnicích zkušeného a kvalifikovaného energetického 
manažera se rovná zázraku.
Přitom existuje řada řešení, která mohou přinést úspory 
ve spotřebě energií až v desítkách procent. A vedle 
nich existují jiná, která zase mohou energii či teplo pří-
mo a levně vyrábět. Problémem je, že dílčí řešení, šitá 
horkou jehlou, jsou vlastně k ničemu a jejich efektivita 
je sporná. Skutečný efekt přinese jen řešení na míru, 
které musí začít zevrubnou energetickou analýzou.
A právě dva pilotní projekty tohoto typu byly v rámci 
panelové diskuze předjednány. Budeme je sledovat, 
protože by se mohly stát modelovými příklady toho, 
jak lze řešit energetické hospodářství firem. A nemu-
sí zůstat jen u energií – ve vzduchu visí ještě rizika 
jménem Voda a Odpady. Pro plně ostrovní, autonomní 
průmyslové zóny či obce sice čas ještě nenazrál, ale 
žádná science fiction to rozhodně není. Naopak, je to 
směr, kterým vlastně jdeme.  

INICIÁTOŘI PANELOVÉ 
DISKUZE

LADISLAV CHODÁK 
PODNIKATEL A INVESTOR, PROPAGÁTOR KOMUNITNÍ ENERGETIKY,  
RHK BRNO

FRANTIŠEK MÜLLER 
EXPERT NA ENERGETICKÝ AUDIT A INOVACE V PODNIKOVÉ ENERGETICE, 
CZECHMATH

MIROSLAV ODLOŽILÍK
SPOLUAUTOR PATENTU, INVESTOR, ŘEDITEL SPOLEČNOSTI  
NAMITECH

JAN ODEHNAL
PODNIKATEL, ZAMĚŘUJE SE MIMO JINÉ NA ENERGETICKY UDRŽITELNÉ 
PRŮMYSLOVÉ OBJEKTY, INTEN GROUP

JAROSLAV PROKEŠ
TZB PROJEKTANT

FENOMÉN
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JSME ABYDOS
MOST MEZI SLÉVÁRNOU
A STROJÍRENSKÝMI 
PODNIKY
Největší podnik svého druhu nejen v Česku, ale i v Německu, je spolehlivým 
partnerem sléváren již od roku 1997. 
25. narozeniny oslavil revitalizací celého výrobního areálu a novou halou s moderní 
lakovnou, v níž se na 3 000 m2 hned v lednu 2023 rozjede výroba.

Všech více než 200 zaměstnanců chce i v dalších 25 letech být spolehlivým 
partnerem všem zákazníkům, rozvíjet unikátní high-tech manufakturu a také se 
nadále aktivně podílet na rozvoji regionu.

Do nového roku 2023 přeje Abydos všem především pevné zdraví, pozitivní mysl 
a bezpečnou plavbu rozbouřenou ekonomikou.
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  Petr Karban    archiv EP-IQ Solution

Ceny energií během roku násobně vyrostly, řada podniků to pozná počínaje lednem. I přes 
zastropování cen budou energie pro mnohé otázkou bytí a nebytí. Fotovoltaika, která má 
v Česku podobu solárních baronů, dostává nový a tentokrát čistě pozitivní význam. Dnes vlastně 
v kombinaci s akumulačními technologiemi ještě novinka, zítra standard. O využití fotovoltaiky 
a akumulace pro firmy s Jaroslavem Jírou, jednatelem společnosti EP-IQ Solution, která se na taková 
firemní řešení specializuje.

Vaše firma existuje již několik let, ale fokus na fotovoltaiku a bateriová řešení 
je poměrně nový…
Asi rok a půl, ale odráží se v něm můj dlouhodobý zájem o energetiku a o elektřinu. 
Dospěl jsem k přesvědčení, že je ten správný čas, změny na energetickém trhu byly 
nevyhnutelné i bez války. Ale že se blíží radikální otřes a že nasměrování k alternativ-
ním výrobním zdrojům je nevyhnutelné, stejně jako potřeba nakládat s elektřinou jinak 
než dosud, to bylo zřejmé. Bylo jen otázkou času, kdy se z technologického výstřelku 
stane běžný byznys. A ta doba je tady.
Co je hlavní prioritou? Ekologie, úspory nebo soběstačnost a bezpečnost?
To záleží na optice pohledu, něco jiného bude tvrdit výrobce, něco jiného zákazník, 
jiný bude pohled distributora a úplně jinak to uvidí aktivista. Předpokládám, že vás 
zajímá pohled zákazníka…

Přesně tak, hlavně pohled firem.
Dnes jsme dospěli do stavu, že základní priorita firem je zabezpečení provozuschop-
nosti, toho, že alespoň nějaká dodávka elektřiny bude. To je priorita jedna, ale hned 
za ní je otázka, zda je firma schopna svou spotřebu ufinancovat. Protože jsou tu firmy, 
u nichž náklady na energie tvoří čtyřicet až padesát procent celkových nákladů, 
energie jsou jejich hlavní výrobní faktor. A když ten se znásobí třeba pětkrát, je to už 
otázka přežití.

Dobře, zažíváme nějaký peak, ale ten nemusí trvat věčně…
Předpoklad, že se trh bude stabilizovat někde kolem těch zaniknuvších úrovní, je, trou-
fám si říct, už dnes zcela lichý, to je naprosto vyloučené. Bude se stabilizovat přinejlep-
ším kolem dnešních úrovní, jestli ne ještě někde výš. Nikdo nemá křišťálovou kouli, ale 
jsem spíš pesimista. Zase, záleží na tom, o jaké části trhu se bavíme, ale domnívám se, 
že to bude vícenásobek toho, na co jsme byli zvyklí.

Přidaná hodnota vašich řešení je v tom, že dokážete pomoci firmám se zdroji 
energie, aniž by musela nějak výrazně investovat?
I takový model existuje, máme jich totiž víc. Základ je v tom, že disponujeme tech-
nologií na ukládání elektřiny. Takže první téma je, že dokážeme prostřednictvím 
bateriového úložiště a jeho managementu snížit potřebnou rezervovanou kapacitu. 
K tomu samozřejmě umíme dodat a instalovat alternativní zdroj, typicky fotovoltaiku. 
Záhy jsme zjistili, že firmy, pokud chtějí do takových projektů investovat, chtějí využít 
dotace, a tak jsme přidali i administraci dotačních titulů a k tomu ještě i vypracování 
projektové dokumentace a zajištění stavebního řízení. To je naše základna. 

FIREMNÍ ENERGETIKA ZAŽÍVÁ 
RADIKÁLNÍ OTŘES

EP-IQ SOLUTION
MLADÁ ČESKÁ SPOLEČNOST DODÁVÁ 
UNIKÁTNÍ A EKOLOGICKÁ ENERGETICKÁ 
ŘEŠENÍ PŘEDEVŠÍM FIRMÁM, DO JEJICHŽ 
ENERGETICKÝCH KONCEPTŮ INTEGRUJE 
ŠPIČKOVÉ TECHNOLOGIE A INOVATIVNÍ 
PRODUKTY, KTERÉ UMOŽNÍ INTELIGENTNÍ 
NAKLÁDÁNÍ S ENERGIEMI.
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A nadstavba?
To je právě to, na co jste se ptal. Vlastně se dohodne-
me s klientem, řekněme firmou, že na jejich pozemcích 
či střechách instalujeme fotovoltaiku a společně ji 
provozujeme. A to už může mít různé efekty – můžeme 
vyrobenou elektřinu prodat a o zisk se rozdělit, klient ji 
může spotřebovat a platit za ni, nebo naopak neplatit, 
to záleží na tom, jak je nastavený smluvní vztah, variant 
je více. Takže ano, umíme nabídnout i takový model, 
kdy firma získá alternativní zdroj a sníží si rezervovanou 
kapacitu, aniž by musela investovat. A máme i modely, 
které dnes vlastně ještě nejsou možné, čekáme na nový 
energetický zákon.

Míříte ke komunitní energetice?
Neříkám, že je to naše strategická cesta, ale je to téma, 
které vnímáme.

Zmínil jste rezervovanou kapacitu. Jak vnímáte po-
zastavenou a nedávno na Energetickém regulačním 
úřadu údajně znovu otevřenou debatu o změně 
modelu financování, kdy právě instalovaný a větši-
nově nevyužívaný příkon má být výrazně dražší?
Nevím, jestli to úřad skutečně diskutuje, ale předpo-
kládám, že ano, protože je to určitě relevantní téma. 
Nevím také, jestli je efektivní řešit to zdražením, daly 
by se najít jiné, elegantnější cesty, ale to je v rukou ERÚ. 
A jestli je to téma pro firmy? Pro určité ano. Kdo se vě-
nuje vysokotlakým technologiím, kdo má točivé stroje, 
lakovny, práškovny, pro toho bude schopnost vyhladit 
odběrový diagram a snížit rezervovanou kapacitu, 
určitě zajímavá.

To jste ale vyjmenoval skoro celý segment strojí-
renství…
Dá se to tak říct.

Bavíme se o firmách, ale můžete najít řešení i pro 
municipality?
Rozhodně je to segment, kterému dává smysl se vě-
novat. Ale nedává smysl zažít desetileté debaty o tom, 
jestli ano, nebo ne, jestli tak, nebo jinak. Efekt těch 
řešení pro municipality je zřejmý a prokázaný a měl by 
být i chtěný. Ale nejsem si jist, že chtěný je. A případně 
to, co je chtěné dnes, bude chtěné i po dalších volbách.  
To je z pohledu byznysu značné riziko. Větší smysl mi dá-
vají bytové domy, kde už v mnoha případech jsme v kon-
krétních jednáních. Jak to bude dál, ukáže už příští rok.

Co očekáváte?
To nesouvisí s mým očekáváním, jde o trh, který se tvoří 
a uvidíme, jak se bude chovat. Fotovoltaika není nic 
nového, baterie není nic nového, ale potřeba alternativ-
ních technologií, zdrojů a úspor na pozadí toho, co se 
děje, do toho vnesla nový impuls.

Když jste zmínil bytové domy a municipality, jak 
to vypadá s historickými jádry měst? Máte nějakou 
zkušenost v tomto smyslu?

JSOU TU FIRMY, U NICHŽ 
NÁKLADY NA ENERGIE TVOŘÍ 

ČTYŘICET AŽ PADESÁT 
PROCENT CELKOVÝCH 

NÁKLADŮ, ENERGIE JSOU 
JEJICH HLAVNÍ VÝROBNÍ 
FAKTOR. A KDYŽ TEN SE 

ZNÁSOBÍ KLIDNĚ I PĚTKRÁT, 
JE TO UŽ OTÁZKA PŘEŽITÍ.

Negativní. Majitel se sice může pustit do projektu, ale těžko může technologie nainsta-
lovat, protože čeká na povolení, které téměř jistě nepřijde. Určitě existují výjimky, ale 
když vezmu města jako Praha, Brno a těch pár dalších větších měst s historicky cenný-
mi centry, najdete jen velmi málo střech, na které není vidět z nějaké věže či rozhled-
ny. A ve chvíli, kdy je, tak je to z pohledu památkářů problém. Nechci to paušalizovat, 
ale nám se zatím být výjimkou nepodařilo, a ta jednání, která jsme vedli, jsme museli 
zastavit. Nezbývá, než být optimisty a doufat, že se to v blízkém budoucnu změní.

Vraťme se na úplný začátek. Když se pro fotovoltaiku jako energeticky úspor-
ný projekt budu rozhodovat, co je podle vás nejdůležitější?
Vyhnat si z hlavy představu, že si vyberu a objednám technologie, dodavatel ji přiveze, 
nainstaluje a já to začnu provozovat. Takhle to nefunguje. To téma je nové a složité. 
Vždycky bude potřebovat několik základních kroků. Prvním je odpovědné rozmyšlení 
toho, co se hodí a nehodí instalovat, a to se musí odehrát na základě detailní analýzy. 
Základem každého projektu musí být odborné poradenství. Teprve, až někdo dokáže 
obhájit, proč v daných podmínkách instalovat konkrétní řešení s konkrétními parame-
try fotovoltaiky a baterie a jak ho provozovat, teprve tehdy mám nějakou indikativní 
představu, co se má zrodit a může přijít rozhodnutí chci to. Teprve potom začíná práce 
na projektu, na dotacích, jednání s distributorem o připojení. A teprve až toto všechno 
je, lze začít hledat konkrétní technologii. To téma je velmi komplexní.

Jak dlouho to všechno trvá?
Když zákazník opravdu chce, tak poradenská fáze s analýzou a návrhy řešení jsou dva 
až tři týdny. Zpracování projektu včetně získání stavebního povolení, vyřízení dotace 
a připojení, objednávky materiálu, to je zpravidla šest až devět měsíců. Instalace ma-
ximálně jeden až dva měsíce. Běžný projekt bez nějakých nečekaných problémů, když 
klient komunikuje a stavební úřad vychází vstříc, se dá zvládnout za půl roku. Každý 
měsíc zdržení znamená zdražení – materiály levnější nebudou a ani elektřina  
se nechystá zlevňovat.  

15

FENOMÉN

014-015_epiq.indd   15 13.12.2022   15:19



Lukáš Drlík a jeho manželka 
Kateřina Šimková stojí za 
krabičkovým projektem Zdravé 
stravování, který se ze Strážnice 
stal lídrem tuzemského trhu. Denně 
to představuje několik desítek 
tisíc zdravých a chutných jídel. 
A také problém, jak zvládnout 
provoz v současných energetických 
podmínkách. Protože kuchyně  
na energie doslova jede.

   Petr Karban
   archiv 2D group

FACKA OD SINUSOIDY
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Lukáš s Kateřinou si trh doslova vybudovali, začí-
nali před více než deseti lety, skromně, v jednom 
malém provozu ve Veselí nad Moravou, jehož 

kapacita rozvoji firmy nestačila. Dnes mají tři provozy 
ve Strážnici, trh roste a Zdravé stravování mu udává 
tempo.

Levnější neznamená špatné
„Nejen, že trh roste, on se také mění. Delší dobu se 
akcentovaly dražší potraviny, ale v posledním roce se 
zvyšuje poptávka po tom levnějším. Střed se tak trochu 
vymazává. Což znamená, že musíme vytvářet i nové 
programy a nabídku, která bude reflektovat požadav-
ky trhu. Což platí především pro segment zdravého 
stravování,“ popisuje situaci Lukáš. Zdravé stravování 
totiž není jediný jeho produkt, ve skupině 2D group 
jsou to cukrovinky a také prémiové krmivo pro psy. 
„Naší cestou je všechno, co souvisí s jídlem, bez ohledu 
na to, komu je určeno. Ale jdeme postupně,“ vysvětluje 
Lukáš Drlík.
Lukáš také hned vyvrací mýtus, že levnější produkty 
nutně musí být nekvalitní. „Musíme se přizpůsobit 
trhu, ale z kvality slevovat nechceme. Což znamená 
jediné – lepší nákup, lepší zpracování a využití surovin. 
Pak můžeme nabídnout kvalitní produkt i za vstřícnou 
cenu. Bohužel, dnes gros pro nás jsou elektřina a nafta, 
protože máme i vlastní rozvoz. A to jsou faktory, které 
neovlivníme. Určitě ne rychle,“ obrací myšlenky Lukáš 
Drlík k hrozbám podzimu, cenám energií a pohonných 
hmot. 

Jak na smrtící koktejl
Přičtěme rostoucí ceny vstupů, slabší korunu – přede-
vším vůči dolaru – a rostoucí úrokové míry a máme tu 
pro podnikatele doslova smrtící koktejl. „Inflace je sice 
hrozná, ale je to jen statistika. V byznysu ji posuzujeme 
trochu jinak – za deset milionů si nekoupím ani jídlo, 
ani naftu. Takže ona mi ukrajuje jen nějakou spodní část 
prostředků. A když je mám investovány třeba v reali-
tách, tak pořád je výnos vyšší než inflace. Inflace je věc 
hledání příležitostí, alokace zdrojů a diverzifikace,“ od-
mítá Lukáš Drlík strašáka vysoké inflace. Příliš ho neděsí 
ani rostoucí ceny vstupů – ve Strážnici nezpracovávají 
pouze exkluzivní zahraniční superpotraviny, které jsou 
v módě, ale i superpotraviny zdejší, na které možná 
neprávem zapomínáme. „Třeba kysané zelí. Takže u nás 

to není úplně o exkluzivitě, neděláme také žádné zázračné či vysloveně zdravotní 
a léčebné diety, snažíme se nabídnout dostupnou alternativu kvalitní stravy, která 
odpovídá určitým nutričním parametrům. Potraviny výrazně zdražily na několika 
položkách, řady položek se zdražení netýká vůbec nebo jen skutečně velmi málo. 
A u některých položek se dostanete na stejnou cenu jako před rokem, jen musíte 
koupit ne sto kilo, ale tunu. A samozřejmě, bohatších dnů, myslím tím pro zákazníky, 
je třeba méně. Jestli před rokem jsme lososa měli v nabídce třikrát, čtyřikrát za měsíc, 
dnes je to třeba jen jednou,“ analyzuje Lukáš podmínky, které jako podnikatel má 
a s nimiž se musí vyrovnat. V zásadě tedy cena surovin a inflace nepředstavují pro-
blém, s nímž by si podnikatelé neporadili, nic, na co by nebyli zvyklí. 

Když vlastní elektrárna mlčí
Pokud ale cena surovin tvoří pořád v ceně strážnických produktů přibližně stejné 
procento, je možné – i když se cena zvýší – takový nárůst kompenzovat zvýšením 
ceny samotných produktů, u energií je to jiné. A představují skutečně hrozby, které 
trápí i Lukáše Drlíka. A to přesto, že se snažil jít možným problémům už před rokem 
naproti a pořídil vlastní třísetkilowattovou elektrárnu. Bohužel, plynovou, takže dnes 
mlčí: „Maličkou výhodu máme přece jen v tom, že přece jen na koncovém trhu jsme 
operativnější v cenách. Takže po vzoru aerolinek jsme zavedli palivový příplatek a ten 
se pohybuje podle toho, jak se pohybují ceny paliv. Neříkám, že je to příjemné, ale je 
to transparentní a pokud mám zpětnou vazbu, zákazníci to berou jako fér řešení. Je 
to prostě snesitelnější, než abychom každé tři dny předělávali ceníky. S elektřinou je 
to trochu složitější – neexistují rychlá řešení, takže zatím běháme po výrobě, zhasí-
náme světla, snažíme se šetřit, kde to jde. U nás je problém, že potřebujeme topit, 
ale zároveň musíme větrat. Moc si nevybereme. Naše štěstí je, že jsme v areálu Prefy, 
která je silná a nepřistoupila úplně na hru trhu, ale i tak jsou naše dnešní ceny oproti 
předchozím dvojnásobné. Takže doufáme v lepší zítřky.“

Dobrá škola
Doufáním to samozřejmě nekončí. Problém komplikuje souběh několika faktů. Energie 
v minulosti byly tak levné, že se jimi podnikatelé vlastně nezabývali. Pozice energe-
tických manažerů ve firmách neexistují a když ano, pak obvykle bez odpovídajících 
odborných schopností. A čas se neptá, od prvního ledna 2023 bude řada firem stát 
tváří v tvář extrémnímu navýšení cen za energie. Což má za následek jedno: Firmy se 
vrhají do zoufalých pokusů omezit spotřebu dodávané energie výrobou vlastní. Vždyť 
skoro na každou střechu a do každého výrobního areálu lze instalovat fotovoltaiku 
a bateriové úložiště. „Přestože věřím, že ten největší skok zdražení je za námi, nikdo 
neví, kdo kdy kde se špatně vyspí. Geopolitické vlivy jsou nevyzpytatelné. Snažili jsme 
se o úspory v provozu, řešili jsme tepelné ztráty, připravujeme projekt na soláry, ale 
jsou to jednotlivosti. Tady v areálu jsme osm let a z jednoho patra o dvanácti stech 
metrech čtverečních máme pater pět, osm tisíc metrů čtverečních. Ale provozy byly 
budovány postupně, všechno je roztroušené a dost dobře to neumíme centralizo-
vat. Kdybychom to dokázali, asi bychom mohli využít i velkou část odpadního tepla, 
takhle využíváme jen u jedné technologie odpadní teplou vodu. Ale mám v hlavě 
projekt, který by dokázal využít právě teplo pro pěstování microgreens,“ poodkrývá 
plány do budoucna Lukáš Drlík. A patří mezi ně i energetický audit a nový pohled na 
energetické hospodářství. Lukáš si je totiž velmi dobře vědom, že jako energetický 
laik rezervy svých provozů ani nemůže vidět: „Mám pohled majitele a výrobáka, ne 
energetika. Jen na chlazení máme tři sta kilowattů v příkonu. A možná zbytečně, 
možná to jde řešit jinak. Samozřejmě, s nějakou investicí a nějakou návratností, ale to 
jsou právě věci, které já určitě spočítat nedokážu, nemám na to nejen vzdělání, ale 
ani kapacitu.“ 
A také k nim patří konsolidace projektů a firem do skupiny, která bude odolnější a do-
káže využívat synergií. „Podnikám od roku 1999, a ty sinusoidy už jsem nějaké zažil. 
Jednou je líp, jednou je hůř. Důležité je, když si dokážu přiznat, že jsem dostal facku 
a udělám něco pro to, aby se to příště neopakovalo. Hledám kompromis mezi sta-
bilitou a rozvojem. Protože když jste moc stabilní, může vám ujet vlak, když se moc 
rozvíjíte, přestanete zase myslet na bezpečnost a soběstačnost. V tomhle ohledu je 
letošní rok dobrá škola,“ loučí se Lukáš Drlík.  
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  Petr Karban     
  archiv ALUKOV

S Janem Zitkem, majitelem a ředitelem společnosti Alukov, o covidovém 
boomu, současné hibernaci i environmentálních výzvách, které mění trh. 
A o tom, proč je v krizi nejdůležitější investovat do obchodu a marketingu.

ALUKOV: PŘIPRAVENI NA BOJ I VÝZVY

PROČ LETOS NEPŘIŠEL 
PODZIM

ALUKOV
TRADIČNÍ, RYZE ČESKÝ VÝROBCE POSUVNÝCH 
ZASTŘEŠENÍ TERAS, BAZÉNŮ A VÍŘIVÝCH VAN 
A ZASTŘEŠENÍ PRO HOTELY, RESTAURACE 
A KAVÁRNY. FIRMA BYLA ZALOŽENA V ORLI 
U CHRUDIMI 3. ŘÍJNA 1995. OD TÉ DOBY VÝROBKY 
POD ZNAČKOU ALUKOV UŽÍVAJÍ DESÍTKY 
TISÍC ZÁKAZNÍKŮ PO CELÉM SVĚTĚ. S ROČNÍ 
PRODUKCÍ VÍCE NEŽ TŘÍ TISÍC VÝROBKŮ NA 
MÍRU SE SPOLEČNOST BEZPOCHYBY ŘADÍ MEZI 
NEJVÝZNAMNĚJŠÍ SPOLEČNOSTI V OBORU V CELÉ 
EVROPĚ. HLAVNÍMI RYSY VÝROBKŮ, KTERÉ 
SPOLEČNOST VYVÁŽÍ DO 40 ZEMÍ SVĚTA, JSOU 
VYSOKÁ KVALITA, INOVATIVNÍ TECHNOLOGICKÁ 
ŘEŠENÍ, VARIABILITA, NADČASOVOST 
A JEDNODUCHOST POUŽÍVÁNÍ.
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Česko bylo bazénová velmoc, covid to jen po-
tvrdil. Jak ale s poptávkou po zastřešení teras 
a bazénů zahýbala současnost? Válka, energetická 
krize, inflace…
Určitě přišlo ochlazení, ale to není specifikum Česka,  
to slyším po celé Evropě. Takže nesouhlasím s me- 
diálně-opoziční lamentací, jak jsme na tom nejhůř, jak 
je vláda neschopná a jak se bude propouštět. Když 
jsem ve Francii, Německu, Polsku, slyším totéž – máme 
neschopnou vládu, jsme na tom nejhůř. Teď jsem byl 
ve Francii, měl jsem problém natankovat benzin, řada 
čerpaček zavřených, protože neměli co prodávat. 
Končila podpora benzinových tarifů a všechno bylo 
vykoupené. Co se děje v Maďarsku? Inflace horší než 
u nás, benzin tam také není, ale mají nejúspěšnějšího 
premiéra s podporou kolem osmdesáti procent. Jeďte 
na Slovensko, co uslyšíte. V každé zemi v Evropě je ně-
jaký problém. Konkrétně v našem byznysu je to souběh 
dvou faktorů. Covid přinesl obrovský boom prodeje 
všech výrobků, které souvisely s bydlením, domácností 
a zahradou. A pak přišla válka a energetická krize a tyto 
vlivy spotřebu naopak snížily poměrně výrazně pod 
hranici normálu. Takže rozdíl roku 2022 oproti roku 
2021 je u nás opravdu výrazný, vlastně vůbec nenastala 
podzimní sezona, náš druhý vrchol. Tuhle brzdu nikdo 
nečekal, před rokem jsme čelili převisu poptávky, navy-
šovali výrobní kapacity, marketing jsme skoro nemuseli 
dělat, prodávalo se samo. A jak to vidím na mezinárod-
ních výstavách, situace je stejná v celé Evropě. Můžete 
dělat akce, slevy, marketing a nic. Lidé zamrzli a čekají, 
co přinese zima. 

Co když bude pauza trhu delší než do jara?
Jaro nás určitě nevrátí do pandemických čísel let 2020 
a 2021, ale do nějakého rovnovážného stavu se určitě 
dostaneme. Samozřejmě je otázka, jestli už na jaře 
nebo jestli ještě přetrvá nejistota. Pokud ano, tak slabší 
firmy asi budou muset zavřít, ale to už se děje teď. Ti, 
co neměli tradici a základnu a vyrostli do velkých čísel 
z ničeho, na vlně boomu poptávky, ti mají problémy. 
Protože jim chybí technická základna, dealerské sítě… 
Tyhle firmy se neudrží, odejdou z trhu a zůstanou jen 
ty, které na trhu působí dlouhodobě a mají značky, 
stabilizovanou výrobu a vybudované pevné obchodní 
vazby.

Takže nejste pesimista…
Určitě ne. I v tom tradičním segmentu, což jsou zastře-
šení pro terasy a bazény u rodinných domů, můžeme 
růst. Exportujeme do celé Evropy, do Kanady, USA, 
Austrálie, na Nový Zéland a všude tam vidím na trhu 
prostor.

Ale máte i portfolio produktů pro firmy…
I my hledáme nové příležitosti. Vedle již tradiční řady 
HORECA, která je určena pro hotely a restaurace, se 
snažíme zachytávat i obecné trendy a přenášet je do 
našeho segmentu. Příkladem z posledních měsíců je 
udržitelnost. 

V jakém smyslu?
Pracujeme na inovacích, které směřují k úspoře energií i vody. To jsou obecné trendy 
a bazény jdou v obecných, dnes často levicových představách proti nim, ale nemusí 
to tak nutně být. Ano, zákazník s bazénem spotřebuje více vody i více energie, ale jde 
to i zelenou cestou. Instalujeme například k bazénovým zastřešením chytré kolejnice, 
které podporují retenci dešťové vody. Tu lze pak využít právě třeba pro bazén nebo 
k zalití zahrádky. A máme i řešení s integrovanou fotovoltaikou, což je třeba solár-
ní pergola, která dokáže generovat energii pro pohon čerpadla, filtru, dávkovače… 
A zmíním i úplnou novinku, lehké hliníkové carporty s fotovoltaikou, které už jsou 
schopné podpořit v kombinaci s bateriovým úložištěm i energetickou bilanci celého 
domu. Jsou využitelné i pro parkoviště menších firem, hotelů, autosalonů, obchodních 
řetězců… Ve Francii musí například mít takové carporty do pěti let všechna veřejná 
parkoviště od osmdesáti do čtyř set parkovacích míst. Ta nad čtyři sta míst to musejí 
mít dokonce do tří let. To už jsou ale velké ocelové carporty, které sice umíme, ale 
není to úplně náš byznys. Jen tím chci dokumentovat, proč v tomto směru vidím ob-
rovské možnosti a čekám zvýšený zájem. U nás se navíc mění legislativa, jestli dopo-
sud bylo možné na rodinný dům instalovat fotovoltaiku s maximálním peakem deset 
kilowat, což je asi dvaadvacet panelů, nová úprava to rozšiřuje pětkrát. Ne každý má 
na střeše domu místo na sto panelů, ale alternativním místem pro další panely může 
být právě střecha carportu nebo střecha pergoly. Navíc když s našimi bifaciálními 
panely se výkon domácí fotovoltaiky ještě znásobí.

Proto jste otevřeli novou fabriku v Maďarsku? Zbrojíte na čas, až trh rozmrzne?
Maďarskou fabriku jsme otevřeli už vloni, ta je určena pro naše klasické portfolio, 
tedy bazénová zastřešení. Carporty si necháváme doma. Výrobně úplně zbrojit nemu-
síme, jak jsem říkal, trh se zastavil, dal si půlroční pauzu. A až se zase rozběhne,  
do pandemických čísel se nevrátí, takže kapacity máme dostatečné. 

Takže klidné Vánoce?
Když chcete být lídr, nemáte nikdy klid. Naší prioritou je teď především zlepšení na 
straně obchodní sítě. Jestli v uplynulých dvou letech jsme na marketingu ušetřili, teď 
do něj naopak mohutně investujeme v celé globální síti. Ve velkých zemích máme 
vlastní dealerskou síť a tu rozšiřujeme. Naši lidé všechny objíždějí, zveme je na školení 
sem na firmu, takže Orel bude asi mezinárodním centrem kraje, každý týden tady 
budou týmy z jednotlivých evropských zemí i ze zámoří. Představujeme produkty, 
dáváme jim trénink, debatujeme o aktivitách konkurence, připravujeme i ve spolu-
práci s nimi silnou marketingovou podporu. To všechno právě v této době považuji 
za extrémně důležité, protože skrze dealery se naše produkty dostávají k zákazníkům. 
A je jen jediná cesta, jak čelit poklesu. Inovovat výrobky, slyšet na požadavky trhu 
a zvýšit obchodní aktivitu. Příští rok začne tvrdý konkurenční boj.  

TI, CO NEMĚLI TRADICI  
A ZÁKLADNU A VYROSTLI DO 

VELKÝCH ČÍSEL Z NIČEHO,  
NA VLNĚ BOOMU POPTÁVKY,  

TI SE NEUDRŽÍ. 
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ENERGETICKÁ STUDIE

IDEÁLNÍ NÁSTROJ PRO 
OPTIMALIZACI ENERGETICKÉHO 
HOSPODÁŘSTVÍ A NÁVRH 
ENERGETICKÉ KONCEPCE. 
UMOŽNÍ ZÍSKAT VSTUPY PRO 
PŘÍPRAVU PROJEKTOVÉHO 
ZÁMĚRU I DOKUMENTACE, 
RESPEKTIVE TECHNICKÉ 
ZPRÁVY, ANALÝZY EFEKTIVITY 
I ROZPOČTU. NA JEJICH 
ZÁKLADĚ PAK PŘEDSTAVÍ 
MINIMALISTICKÝ, OPTIMÁLNÍ 
I MAXIMALISTICKÝ SCÉNÁŘ.

Je to pojem, který možná mnozí majitelé firem slyší poprvé, ale je to v zásadě 
jediná cesta, jak se podívat na efektivní a udržitelné energetické hospodářství 
firmy neztíženýma objektivníma očima. Co je smyslem? „Celá řada lidí jde v sou-

časnosti tou cestou, že si do firmy chce přidat nějaký vlastní energetický zdroj, dnes 
nejčastěji fotovoltaiku, ideálně v kombinaci s bateriovým úložištěm. My na základě 
dostupnosti různě podrobných dat, které se snadno dají dohledat, například z fak-
tur nebo na portálu distributora, spočítáme detailní parametry a průběh spotřeby. 
K tomu přidáme reálné fyzické možnosti v dané lokalitě a také základní ekonomické 
parametry. A výsledkem je, že zjistíme, co se skutečně vyplatí a jaké efekty to přinese. 
Protože zdaleka ne každému se vyplatí osadit panely každý centimetr střechy nebo 
volné plochy,“ říká úvodem energetický expert František Müller.

Zapomeňte na excel
Důležité je upozornit, že energetická studie, o níž se tu bavíme, je něco dramaticky 
jiného než energetický audit. Ten obvykle energetický specialista zvládne s využitím 
základních hodnot a jejich dosazením do excelovské tabulky, která vrátí výsledek.  
To je ovšem základní statický pohled na energetickou bilanci a pro skutečně efektivní 
posouzení nároků a možností je zcela nedostatečný. „My jdeme jinou cestou, pracu-
jeme s dynamickým modelováním, s umělou inteligencí, s využitím pokročilých ana-
lytických a simulačních metod na základě historických i aktuálních dat konkrétního 
provozu. Vlastně vytváříme takzvané digitální dvojče daného portfolia. Proto výstupy 
naší studie vždy odpovídají specifickým podmínkám konkrétního portfolia. A doká-
žeme navíc na prvotní studii navázat a pomoci i se stanovením celkové energetické 
strategie,“ popisuje František Müller unikátnost řešení, za nímž stojí společnost 
CzechMath. A přidává důležitý akcent: „Na jakékoliv energetické řešení je potřeba po-
hlížet komplexně – pro někoho může být rozhodujícím kritériem výše investice, pro 
jiného návratnost, pro někoho míra úspor a pro jiného zase míra soběstačnosti. Každá 
priorita vyžaduje jiné řešení. Někomu provoz dovolí šetřit energii jen díky lepšímu ma-
nagementu výroby, jiný má ovšem provoz, který ani sebelepším řízením s časováním 
výrobních procesů nic neudělá. „I to jsou momenty, které umíme zohlednit, dyna-
mický model si s nimi poradí, a díky využití umělé inteligence jednotlivé technické 
parametry nastavíme optimálně podle zadaných kritérií, aby výsledné řešení skutečně 
dávalo smysl. Už jsme řešili i požadavky, aby řešení bylo hodně zelené, tedy optimální 
z hlediska ekologické zátěže.“  

NA ENERGIE LZE JÍT I CHYTŘE

  Petr Simon       archiv Františka Müllera

NEJDŮLEŽITĚJŠÍ JE 
PRVNÍ KROK
Energie jsou nejskloňovanějším slovem druhé poloviny roku 2022. Nárůst cen je nepříjemný 
a mnohdy likvidační nejen pro sociálně slabší rodiny a jedince, ale je výrazně limitující i pro 
celou řadu podniků, především těch, jejichž výroba s energiemi stojí i padá. Pro ty může 
představovat dokonce zásadní existenční riziko. Řešení, jak zmírnit dopady energetické krize 
– a někdy dokonce výrazně – přitom existují. Bohužel, nejsou ani jednoduchá, ani rychlá, ani 
zadarmo. Jak zvolit to optimální? Na začátku by měla být kvalitní energetická studie.
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Měkčí než vlna,   
    odolnější než nylon

Nano Smart: Koberec, který vám odpustí vše!

• Novinka na trhu mezi koberci
• 12 jedinečných dekorů skladem v ČR
• Nulová absorpce vlhkosti, tekutin a pachů
• Trvalá odolnost vůči skvrnám
• Ideální řešení pro hotely i domácnosti

Vyzkoušejte si jednotlivé 
odstíny koberce v naší  

3D vizualizaci:

AVANTI FLOORS s.r.o.   |  www.avanti-koberce.cz

Přesvědčit se, že tento 
koberec vám odpustí vše, 

můžete i zde:
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TERRA  
Bazénové zastřešení pro vrcholné potěšení z koupání.  
Svou výškou ladí s terénem v okolí bazénu. Je stvořeno  
pro bezúdržbový systém ochrany bazénu před nežádoucím 
pádem, ale také jako ochrana vody před nečistotami  
a udržení teploty vody na příjemném stupni. Jednoduchý 
posun po vodící kolejnici je garantován vysoce kvalitní 
mechanikou.

www.alukov.cz
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TI NEJLEPŠÍ SI 
NA NIC NEHRAJÍ

  Judita Hrubešová 
  archiv Daniela Stacha

Bývalý agent FBI a odborník na neverbální komunikaci Joe Navarro vám v po-
řadu Hyde Park Civilizace říkal, že byste byl skvělým agentem FBI, protože prý 
dokážete velmi dobře komunikovat s lidmi.
Nejsem si tím úplně jistý. Nedokázal bych přijímat rozkazy typu: „Takhle to bude, udě-
lej to!” Já do takových škatulek nezapadám. Podle mě to bylo tím, že jsem se na roz-
hovor s ním docela dobře připravil. Díky tomu jsem věděl, co na něj, tak říkajíc, bude 
fungovat. Na FSV UK učím seminář o tom, jak dělat rozhovory, a zrovna nedávno jsem 
studentům ukazoval, proč jsem strukturu rozhovoru s Navarrem udělal tak, jak jsem 
ji udělal. Pouštěl jsem jim tři videa, na základě kterých jsem se rozhodoval, protože 
jsem na nich viděl, jak reaguje na konkrétní typ otázek a co od něj mohu čekat. 

Každý rozhovor je v podstatě jedinečným příběhem. Má svou dynamiku, gra-
daci, zápletku a mnohdy i vtip. Ten příběh je napsaný předem ve scénáři nebo 
se rodí až přímo ve studiu?
Dost se to liší. Máme velmi pečlivou přípravu, což je jedna z věcí, na kterých si oprav-
du zakládáme. Nepíšu si přesné otázky, ale mám napsaná témata a konkrétní citace. 
Pak reaguji na to, jak to vypadá přímo ve studiu při vysílání. Dost času ale trávím tím, 
že stavím strukturu rozhovoru, tedy jak na sebe ta jednotlivá témata budou navazo-
vat. Některé díly jsou připraveny přesněji. Třeba u českého lezce Adama Ondry jsme 
měli blok k projektu Silence, kdy Ondra zdolal nejtěžší sportovní cestu světa ve stupni 
obtížnosti 9c, tam jsme to měli i záběrově podrobně připravené tak, aby to v tom 
určitém okamžiku vygradovalo. Pracoval jsem tři hodiny pouze na té struktuře, a to 
se teď nebavím o samotné přípravě a rešerši. U Zdeňka Svěráka mi také trvalo asi tři 
hodiny, než jsem ten tematický „příběh“ poskládal. Ale spousta vtipných momentů 
opravdu vzniká naprosto spontánně.

Jak moc vás v každodenním životě ovlivňuje fakt, že potkáváte nejuznávanější 
vědce na světě, myslitele, lidi, co prožili a přežili holocaust, ale i lékaře, kteří 
díky svým schopnostem zachraňují lidské životy?
Doufám, že hodně. Nejvíce mne ovlivňuje ne to, co říkají, ale to, jak myslí a jak se 
chovají. Je to něco, co diváci nevidí. Například Dalajláma se nejdříve pozdravil se 
všemi, kteří tam byli a až potom přišel ke mně. Jeden z nejvlivnějších vědců světa Sir 
Paul Nurse po skončení pořadu nejdříve všem osobně poděkoval, rozloučil se a až 
poté odešel. Když jsem se potkal se Scottem Parazynskim, což je jediný člověk v dě-
jinách, který byl na vrcholu Everestu a zároveň ve volném vesmírném prostoru, bylo 
naprosto skvělé pozorovat, jak přemýšlí. Ten člověk vůbec nechápe pojem: „To nejde“. 
Vůbec si nepřipouští variantu, že by nehledal řešení. To mají astronauti společné, 
protože, pokud problém nahoře nevyřeší, těžko jim někdo přijde pomoci. A to je pro 
mne naprosto úžasné. Vždyť kolikrát za den člověk slyší „To nepůjde“. Lidé, se kterými 

Jeho otázkám podléhají světové 
vědecké kapacity. Zpovídal už 
více než třicet nositelů Nobelovy 
ceny, desítky dalších vědců, 
lékařů nebo osobností současné 
společnosti. Jací jsou ti nejlepší 
a jakým způsobem vůbec uvažují? 
O anatomii úspěchu se rozpovídal 
moderátor pořadu Hyde Park 
Civilizace Daniel Stach.
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se vídám, hledají vždy cestu a tento způsob myšlení je 
pro mě velmi inspirativní a nesmírně důležitý.

Vypozoroval jste ještě nějaký jev nebo vlastnost, 
kterou mají vaši hosté společnou?
Jsou v pohodě. Nepotřebují si na nic hrát, nepotře-
bují si nic dokazovat, vymýšlet. Nemusíte kolem nich 
skákat, nemají žádné speciální požadavky. Oni přijdou, 
sednou si do studia, dají si vodu, kávu nebo čaj, počkají 
na mě, řekneme si, co nás čeká a jdeme vysílat. Roz-
hovor s jedním z nejvýznačnějších současných filozofů 
Johnem Searlem jsme domluvili tak, že jsme zavolali na 
recepci hotelu, ve kterém bydlel. On šel zrovna kolem, 
hned si vzal do ruky sluchátko, řekli jsme mu, co dělá-
me a on, že je to skvělé a že velmi rád přijde. Jediné, co 
jsme mu zaplatili, byl taxík z hotelu k nám do studia na 
Kavčí hory. A to je člověk, který bere tisíce dolarů za 
jednu přednášku. 

Fyzik a nositel Nobelovy ceny Kip Thorne vám bě-
hem rozhovoru řekl: ,,Neříkejte mi, profesore, můj 
táta byl profesor, moje maminka byla profesorka. 
Já jsem Kip.” A to není jediný případ. Paule jste 
oslovoval například i genetika Sira Paula Nurse. To 
je přece projev obrovské důvěry. 
Je to projev jejich obrovské lidskosti. A špičkoví vědci si 
opravdu nepotřebují cokoliv dokazovat. Máte áčko-
vé vědce, to jsou ti nejlepší. K nim je velmi těžké se 
dostat, protože mají spoustu práce. Pak máte béčkové 
vědce, kteří se podle mne řadí do dvou podkategorií: 
jedni, kteří směřují k tomu áčku, protože na sobě sku-
tečně makají a vydali se tou správnou cestou a pak jsou 
ti, co jsou béčkoví, ale myslí si, že jsou áčkoví, což není 
dobré. Další kategorii céčko bych přirovnal k polopro-
fesionálním běžcům. Jsou to ti, co běhají půlmaraton za 
hodinu dvacet, což je skvělý čas, ale velká část z nich 
řeší, jaké má boty, jak si zavázali tkaničky, což ne že 
by nebylo důležité, ale není to to nejpodstatnější. A ty 
céčkové fakticky nechcete, takové nechcete ani do 
týmu, protože mají navíc pocit, že jsou áčko+ a že už 
v podstatě spasili svět. 

Vraťme se k té důvěře. Jak si získat důvěru nejchy-
třejších lidí na světě?
Pro mě je nejdůležitější lidskou vlastností spolehlivost. 
Z člověka musí být cítit, že je spolehlivý, ale i to, že 
spolehlivost nechci říci vyžaduje, ale žádá po ostatních. 
Důvěra našich hostů stojí primárně na tom, že jsou 
nakloněni tomu, co děláme a jak to děláme. Vědí, že 
nebudeme plýtvat jejich časem, protože by mi přišlo 
naprosto neprofesionální a nelidské přijít na rozhovor 
nepřipraven. Někdy hrají roli úplné detaily. Bylo to 
v rozhovoru s fyzikem Jeromem Friedmanem. V rámci 
rešerše jsme zjistili, že úzce spolupracoval s jedním 
kolegou, který už zemřel. Naše dramaturgyně Gabriela 
Cihlářová dohledala smuteční řeč, kterou měl Friedman 
na jeho pohřbu. Blížili jsme se k momentu, kdy Fried-
man zmínil svého kolegu. A já jsem v tu chvíli odcitoval 
část z té jeho smuteční řeči. On se na mne podíval 

Americký astronaut Andrew Feustel  
z paluby Mezinárodní vesmírné stanice

Daniel Stach během rozhovoru  
s Jeho Svatostí dalajlámou

S cestovatelem, spisovatelem a publicistou 
Miroslavem Zikmundem
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a říká: „Děkuji, že jste mne citoval.“ Najednou jsem měl ve studiu hosta, který reagoval 
jinak, protože viděl, jak jsme k němu přistoupili. Vložil do mne ještě větší důvěru a za-
čal hovořit o věcech, o kterých nikde jinde nemluvil a byl daleko otevřenější. 

Důvěra je zřejmě velmi důležitá i ve chvíli, kdy děláte rozhovory, kde se 
točí obrovské emoce. Jsou to například příběhy rwandské genocidy, osobní 
zpověď disidentky Natalie Gorbaněvské nebo Helgy Hoškové-Weissové či 
Dity Krausové, které si prošly hrůzami holocaustu. Jak těžké je zpovídat tyto 
hosty?
Vždy to pro mě bylo těžké, ale od té doby, co mám syna, je to ještě daleko těžší. 
Mám obrovskou výhodu, že většinu příběhu znám, protože si dělám přípravu. A já 
brečím už během té přípravy. Ještě jsem nedal díl o holocaustu, který bych neoplakal. 
Ale v tom samotném rozhovoru se mi to většinou podaří zvládnout, jen díky tomu, že 
už vím. Musím se přiznat, že jsem se ještě nedokázal podívat na díl s Helgou Hoško-
vou-Weissovou, a tam si nejsem jistý, jestli se mi to podařilo zvládnout. Stejně tak 
i v případě rozhovoru s Evelinou Merovou. Toto téma jsem řešil i se svými studenty ve 
škole, a jedna studentka mi říkala: „Já jsem vás viděla. Vy jste plakal.“ A já na to: „Ano, 
plakal.“ Samozřejmě nemohu probrečet celý díl, ale stejně tak nemohu být naprosto 
netečný, protože takový ve skutečnosti nejsem. 

Všimla jsem si, že v těchto dílech také mnohem více mlčíte. Je to pouze můj 
dojem? 
Mlčím hodně. Zpočátku jsem s tím měl velký problém, byla to největší z mých chyb, 
kterou jsem dělal. Vyloženě jsem se učil mlčet a okoukával to od Martina Veselovské-
ho. V dílech, kde hovořím s přeživšími holocaustu nebo v díle statečné disidentky Na-
talie Gorbaněvské, která se v roce 1968 společně s dalšími sedmi statečnými postavila 
na Rudé náměstí v Moskvě proti tehdejší okupaci Československa, se to velmi hodí. 
V těchto případech totiž odhazuji všechna psaná pravidla žurnalistiky a nechávám to 
tak, jak to cítím. Takže třeba u Natalie Gorbaněvské jsou momenty, kdy dvakrát šest 
minut mlčím a nepoložím žádnou otázku.

Překvapilo mě, že jste se uprostřed rozhovoru posadil, což standardně nedě-
láte?
Ano. Tehdy jsem všechno zrušil. Bylo to i proti nasvícení, režisér tehdy šílel. Natalie 
Gorbaněvská je malinká a jak seděla, nedosáhla ani nohama na zem, tak tam kývala 
nohama ve fialových ponožkách. Viděl jsem, jak jí jdou slzy do očí a jak se dostáváme 
do momentu, o kterém už dále obvykle nemluví. Já mám metr devadesát a nebylo 
dobře, že se tam v takové chvíli nad ní tyčím, tak jsem si vzal židli a sedl si naproti ní, 
abychom si mohli navzájem pohledět do očí. A ona pokračovala dál a popisovala věci, 
o kterých se nezmínila ani ve své knize. Jako bychom tam byli sami dva a já naslou-
chal, nechal jsem ji mluvit, protože to, co říkala, mi přišlo neuvěřitelně silné. Mimo-
chodem jedna z nejsilnějších odpovědí, jakou jsem kdy dostal, bylo mlčení.

Při jaké příležitosti to bylo? 
Bylo to u Tatiany Rusesabaginy. Točili jsme s ní a jejím manželem Paulem Rusesabagi-
nou, podle jehož příběhu byl natočen také známý film Hotel Rwanda, který vypráví 
o rwandské genocidě. Paul Rusesabagina tehdy schoval v hotelu 1 268 lidí, které 
nakonec také zachránil. Chtěli jsme položit i pár otázek jeho manželce, protože je 
to zase jiný úhel pohledu, velmi důležitý. S rozhovorem nakonec souhlasila, i když 
všechny televizní rozhovory odmítla. Tatiana Rusesabagina popisovala, jak se s dětmi 
ukryla za závěsem ve sprše hotelového pokoje číslo 126, když dovnitř vtrhly milice. 
A tam byl vlastně ten nejsilnější okamžik, kdy říká, jak přitiskla děti k sobě a čekala na 
smrt, protože ta smrt byla na dosah ruky. Ptal jsem se jí, jak je možné, že to zvládla. 
A přišla ta nejsilnější odpověď, kdy neřekla vůbec nic, jen se na mě podívala, malinko 
se pousmála a pokrčila rameny.

Slyšela jsem, že některé díly dokonce pouštějí učitelé dětem ve školách?
A to je to, co mi dělá ohromnou radost. Nejsou to jen příběhy orální historie. Když 
chodím do škol na přednášky, tak se obvykle ptám, který díl viděli a který je zaujal. 

PRO MĚ JE 
NEJDŮLEŽITĚJŠÍ 

LIDSKOU 
VLASTNOSTÍ 

SPOLEHLIVOST.  
Z ČLOVĚKA MUSÍ 

BÝT CÍTIT,  
ŽE JE SPOLEHLIVÝ, 

ALE I TO,  
ŽE SPOLEHLIVOST 

NECHCI ŘÍCI 
VYŽADUJE, 

ALE ŽÁDÁ PO 
OSTATNÍCH. 

DŮVĚRA NAŠICH 
HOSTŮ STOJÍ 

PRIMÁRNĚ NA TOM, 
ŽE JSOU NAKLONĚNI 

TOMU, CO DĚLÁME 
A JAK TO DĚLÁME. 

VĚDÍ, ŽE NEBUDEME 
PLÝTVAT JEJICH 

ČASEM.
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DANIEL STACH
DOST MOŽNÁ JEDINÝ ČESKÝ MODERÁTOR, PO 
KTERÉM BYLA POJMENOVÁNA PLANETKA. JE 
STEJNĚ SKVĚLÝM ČLOVĚKEM JAKO PRŮVODCEM 
POŘADY A POPULARIZÁTOREM VĚDY. MIMO JINÉ 
ZÍSKAL CENU V ANKETĚ TÝTÝ 2014, NOVINÁŘSKOU 
KŘEPELKU, MEDAILI VOJTĚCHA NÁPRSTKA NEBO 
CENU FERDINANDA PEROUTKY. VYSTUDOVAL 
DVĚ VYSOKÉ ŠKOLY. JE BÝVALÝM JUNIORSKÝM 
REPREZENTANTEM ČR VE VODNÍM SLALOMU. 
PŮSOBÍ JAKO REDAKTOR VE VĚDECKÉ REDAKCI 
ČT, KDE TAKÉ MODERUJE POŘADY HYDE PARK 
CIVILIZACE A VĚDA 24. NIKDY NIC NEVZDÁVÁ, 
JE TOTIŽ NELÉČENÝM A NEVYLÉČITELNÝM 
OPTIMISTOU.

A oni většinou, že ten, kde byl hostem matematik 
Cedric Villani. My jsme tehdy dost řešili, jestli tento díl 
vůbec dokážeme udělat televizně, protože bavit se 
o teoretické matematice v televizi, je peklo. Nakonec 
jsme se rozhodli jít cestou Galtonovy desky a dalších 
ukázek matematiky v praxi. A Cedric Villani byl úžasný, 
učitelé matematiky mi říkají: „My to pouštíme dětem, 
abychom jim ukázali, k čemu jim matematika bude 
v životě dobrá. On tam totiž krásně popisuje, kde všu-
de se setkáváme s matematikou a jakou roli v našem 
životě hraje.“ Velkou radost mi udělalo, když mi napsal 
student filozofie, že moc děkuje za rozhovor s filo-
zofem Johnem Searlem, protože díky tomu na konci 
semestru pochopil, co Searl dělá a konečně udělal 
i zkoušku z filozofie.

O čem se s hosty bavíte před vysíláním? 
Hovoříme o tom, jak bude rozhovor probíhat. Prosím 
je, aby dodrželi strukturu. Také jim sdělím, že mohou 
říci, co chtějí, ale že od nich budu chtít slyšet argu-
ment proč. Proč tvrdí to, co tvrdí a jak to mají podlo-
žené. Poprosím je, že když zvednu malíček, znamená 
to – aby postupně došli do tečky a ukončili promluvu, 
protože třeba otevírají téma, ke kterému máme připra-
venou reportáž nebo nějakou grafiku. Když jsme měli 
mimořádné vysílání Země v nouzi, ke krizi způsobené 
onemocněním covid-19, hovořil biochemik doktor 

Zdeněk Hostomský, já zvednutý malíček a on říká: „Ha, vidím malíček, už budu 
končit.“ Po vysílání mu říkám: „Pane doktore, vy jste mě pěkně propálil.“ A on na to: 
„Aha, ono to bylo živě, že?“ Nejsem na to hrdý, ale mimochodem moje první spojení 
s Houstonem bylo to, že jsem smrkal.

Vážně? Ale vysílat do vesmíru na Mezinárodní vesmírnou stanici, kde tehdy 
pobýval i americký astronaut Andrew Feustel, to byl docela majstrštyk.
Mají přísně nastavená pravidla. Platí tam, že člověk musí být už hodinu předem 
připojen na lajně a čekat. Pokud by měl dotyčný astronaut na ISS čas, rozhovor 
proběhne třeba o hodinu dříve, aby se neplýtvalo jeho časem. Ten signál urazil 225 
tisíc kilometrů, než se k nám vůbec dostal. Netušili jsme dopředu, jaké bude zpoždě-
ní, protože to nikdo před námi nedělal. Dokonce se řešilo, zda bude nutné pootáčet 
družicí, aby byl přenos možný. Nakonec se zvuk a obraz u Atlantiku rozdělily – jedna 
část šla spodem a druhá část horem, pak to putovalo do Frankfurtu, jenže mezi 
Prahou a Frankfurtem není optický kabel, takže signál mířil ještě nějakých 36 tisíc 
kilometrů na družici. Spojení fungovalo fantasticky, měl jsem z toho radost, jenže 
pak jsem si uvědomil, že všichni kolem mě to zvládli, odvedli skvělou práci, a já jsem 
teď jediný, kdo to může zazdít.

Je nějaký rozhovor, který byl z vašeho pohledu během trvání Hyde Parku 
Civilizace naprosto klíčovým? 
Ano. Byl to ten úplně první rozhovor s astronautem Andrewem Feustelem, který se 
tehdy s námi spojil z Houstonu. Ten rozhovor pak mimochodem na své podstránce 
sdílela i NASA. Od té doby jsme mohli do našeho dopisu s pozváním dalším hostům 
napsat, že u nás byl americký astronaut Andrew Feustel a připojit odkaz na celý 
rozhovor v angličtině. To nám tehdy otevřelo dveře dál. Samozřejmě nejlepší je, když 
nás někdo doporučí. Takhle nás jeden nositel Nobelovy ceny doporučil svému kama-
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rádovi, také nositeli Nobelovy ceny. Zatím nás odmítli pouze dva lidé, o kterých jsme 
věděli, že si náš mail také přečetli. 

Kdo? 
Odmítl nás Sir David Attenborough, který nám ale napsal moc pěkný mail s tím, že 
velmi děkuje za nabídku, ale že nepatří mezi ty, kteří této nabídky využijí. Věřím, že 
si to ještě rozmyslí. A tím druhým byl bývalý generální tajemník OSN Kofi Annan. Ten 
nám napsal, že nemá čas. Naši hosté vědí, že nejdou do bulváru, ale do pořadu, který 
je zcela relevantní a že mají 55 minut v hlavním vysílacím čase, což je vážně unikát. 
Programátor LIewellyn Falco mi dokonce napsal, že to bylo skvělé, že za ten rozho-
vor moc děkuje, protože jeho maminka mu psala, že konečně po dlouhých letech 
pochopila, co ve skutečnosti dělá.

Často se stává, že máte pro své hosty přichystaný dárek. Velmi dojemným 
okamžikem byl i moment, kdy jste Miroslava Zikmunda obdaroval kamenem 
z Chile. Jak jste na tenhle nápad přišel?
Jedna z mála zemí, kterou Hanzelka se Zikmundem nemohli navštívit, bylo Chile. 
Když tam přicestovali, byly tam politické nepokoje, tak museli Chile objet. Tehdy 
to byla shoda náhod, že jsem zrovna byl v Chile natáčet. Konkrétně v nadmořské 
výšce 5050 metrů u radioteleskopu ALMA. Vzal jsem tam kámen a přivezl do Čech. 
Když jsem pak natáčel s Miroslavem Zikmundem, říkám mu: „Je země, do které jste 
se chtěl podívat, ale tehdy to nevyšlo – tady je kámen z radioteleskopu ALMA, kde 
lidstvo otevírá dveře do vesmíru, stejně jako vy jste otevíral Čechoslovákům pohled 
do světa, který oni neviděli.“ Dodnes si pamatuji, jak ten kámen držel v natažené 
dlani: „Danieli, děkuji vám, já si ho takhle pohladím, on je na povrchu takový hrubý.“ 
Z toho jsem měl vážně velkou radost. To měla dramaturgyně Gabriela Cihlářová 
geniální nápad.  

Téma holocaustu v Hyde Parku Civilizace 
s přeživší Helgou Hoškovou-Weissovou

PROGRAMÁTOR 
LLEWELLYN FALCO 

MI NAPSAL, ŽE 
ZA ROZHOVOR 

MOC DĚKUJE, 
PROTOŽE JEHO 

MAMINKA PO 
DLOUHÝCH LETECH  
POCHOPILA, CO ON 

VE SKUTEČNOSTI 
DĚLÁ.
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   Petr Karban
   Aleš Funke a archiv Fosfa

VÝJIMEČNÉ VĚCI 
DĚLAJÍ VÝJIMEČNÍ LIDÉ
Břeclavská Fosfa pro svou značku FeelEco přišla letos v průběhu roku 
s kampaní, v níž využívá motivy z díla Alfonse Muchy a slogan Umění 
výjimečnosti. A právě toto umění považuje majitel Fosfy Ivan Baťka za něco,  
co může pomoci i českým podnikům obstát a překonat složité období 
evropské transformace. Nejen o tom, ale také o souvislostech vzniku jedinečné 
značky je následující rozhovor s Ivanem Baťkou.

Ivan Baťka s manželkou a John Mucha v živém rozhovoru v rámci 
křtu na výstavě z díla Alfonse Muchy (fotoreportáž na straně 88)
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Jak se špičkový podnik potkává se špičkovým uměním?
Alfons Mucha k nám přišel sám, volala mi jednoho dne paní Kordová, že na mne 
dostala doporučení a jestli bychom se nechtěli stát partnerem výstavy. To jsem 
nemohl zaváhat ani vteřinu, protože Alfons Mucha je pro mne fenomén. A jsem 
tomu velmi rád, protože díky tomu jsem měl možnost potkat se s Johnem Muchou 
a dozvědět se z historie věci, které bych se jinde nedozvěděl, z knih se vyčíst nedají. 
Největším bohatstvím je možnost setkávat se s moudrými lidmi, kteří vás obohacují.

Čím je pro vás Alfons Mucha výjimečný?
Patří mezi ty umělce, kteří se dokázali proslavit ještě za svého života. A má to štěstí, 
že jeho dílo a jeho výjimečnost již potvrdily generace. Což je něco, o co se snažíme 
my jako firma, vytvářet výjimečnou hodnotu, kterou ocení generace. Protože právě 
dlouhodobé ocenění ze strany zákazníků je jediný způsob, který to může potvrdit. 
V případě umění i byznysu. Muchovy plakáty lidé poté, co jimi byla oblepena Paříž, 
strhávali ze zdí a nosili si je domů. A mně to připomíná to, co mi kdysi dávno, před 
lety, řekl pan profesor Zelený: Výjimečnost není v tom, že si to myslíme my, kteří 
něco nabízíme, ale když si to myslí a akcí, nejlépe opakovanou akcí, dají najevo ti, 
jimž je to určeno. Takže když se odvažuji říct, že se o výjimečnost snažíme, je to 
proto, že jedinečnost našich produktů máme potvrzenu nejen nezávislými testy, 
ale i emocemi zákazníků. Bylo by asi arogantní říct, že máme výjimečný produkt, 
ale snažíme se o něj. Určitě máme produkt, který je svým způsobem unikátní a jde 
neprošlapanou cestou. FeelEco je značka, v níž jsme od samého začátku odmítli 
jakékoliv kompromisy – je to na bázi přírodních produktů postavená řada prostřed-
ků pro péči o tělo i domácnost, která kombinuje maximální účinnost a maximální 
šetrnost k přírodě i ke zdraví. A taková tu skutečně nebyla. Možná, kdyby byla, by 
FeelE-co nevzniklo, první produkty jsme totiž vytvořili proto, že jsem na trhu ne-
našel žádný vhodný produkt pro svou dceru, která má velmi citlivou pokožku a při 
používání běžných prostředků trpěla ekzémy.

Jak má vypadat výjimečnost, aby došla tohoto ocenění generacemi? Protože 
myslím, že v umění jsme poměrně často svědky výjimečnosti, ale jako by jí 
chyběl obsah. Čí prázdnější, tím více exhibující, řekl bych dokonce…
Myslím, že dnes často narážíme na to, že forma je důležitější než obsah. A to je pro 
mě klíč k tomu, na co se ptáte. Obsah. Smysl. Užitek. Možná jsem z jiné generace, 
ale pořád sleduji, u umění i průmyslových produktů, jejich užitnost, to, jak mohou 
k něčemu přispět nebo něčemu prospět. U mnoha děl, která se prodávají za miliony, 
to postrádám, inflace kultury asi předcházela dnešní inflaci peněžní.

Damien Hirst nebo Jackson Pollock, to asi nebudou úplně vaši oblíbenci…
Pozor, já tím nechci nic šmahem odsuzovat. Vkusy jsou různé, a to, co se nám dnes 
zdá třeba méně vkusné, může být v budoucnosti oslavováno. Ale také obráceně, 
co dnes je oslavováno, může být zapomenuto. V tom je to spravedlivé a vlastně 
úžasné. Rozhodují skutečně až ti, co přijdou po nás.

Pojďme ale od umění k Fosfě. Je pro vás FeelEco bodem zlomu? Něčím, čím 
pro Alfonse Muchu byla Gismonda?
Je to symbol. Já za první a zásadní zlomový moment považuji to, že jsme se z toho 
jednoduchého a primitivního chemického průmyslu přenesli do oblasti potravinář-
ských a farmaceutických aplikací, kde dosahujeme reálných úspěchů, patříme ve své 
oblasti mezi nejvýznamnějších pět hráčů na světě. Ale je to oblast, kde naši zákazníci 
jsou další zpracovatelé, ne koncoví zákazníci. Není to řetězec, kde bychom mohli 
něco významněji ovlivnit. Nemáme v něm vliv na komplexní vývoj od prvotní ideje 
až po prodej. I proto jsme se rozhodli vstoupit na koncový trh, uchopit možnost 
vytvořit produkt od prvotní myšlenky až po konečný prodej a péči o zákazníka. A to 
je určitě druhý bod zlomu a FeelEco v tom smyslu může být naší Gismondou – český 
produkt, vyvinutý českými vědci, vyráběný v Česku a určený pro koncový trh, navíc 
produkt inovativní, s parametry, které žádný jiný produkt nemá. Produkt, na jehož 
začátku bylo velmi jednoduché zadání: Vyvinout produkt, který bude vhodný pro 
zdraví, citlivý k pokožce, plně ekologický, biodegradabilní a maximálně účinný, srov-

IVAN BAŤKA
ČESKÝ PODNIKATEL, GENERÁLNÍ ŘEDITEL  
A JEDINÝ AKCIONÁŘ BŘECLAVSKÉ 
SPOLEČNOSTI FOSFA. VYSTUDOVAL 
ZAHRANIČNÍ OBCHOD NA VYSOKÉ ŠKOLE 
EKONOMICKÉ V PRAZE. PO ROCE 1989 
ZAČAL PODNIKAT, V ROCE 2002 PŘEVZAL 
SILNĚ PŘEDLUŽENOU BŘECLAVSKOU 
CHEMIČKU, KTERÉ HROZIL BANKROT, A S VIZÍ 
VYBUDOVAT SVĚTOVĚ ÚSPĚŠNÝ PODNIK 
JI ZAČAL TRANSFORMOVAT DO MODERNÍ 
PODOBY SOUČASNÉ VÝROBNĚ INOVATIVNÍ 
SPOLEČNOSTI SE ŠIROKÝM ZÁBĚREM.
JE OBDIVOVATELEM BAŤOVSKÝCH 
PODNIKATELSKÝCH PRINCIPŮ A IDEJÍ, 
KTERÉ UPLATŇUJE V PRAXI. JEHO NÁZORY 
FORMOVALI A DODNES FORMUJÍ TAKÉ 
ZAKLADATEL KAIZEN INSTITUTU MASAAKI 
IMAI A ČESKO-AMERICKÝ EKONOM MILAN 
ZELENÝ, KTEŘÍ PATŘÍ K JEHO MENTORŮM  
A OSOBNÍM PŘÁTELŮM.
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natelný v tomto ohledu s nejlepšími na trhu. To je věc, 
kterou mě naučil Baťa, který nedělal kompromisy. Samo-
zřejmě jsem se setkal s první reakcí, že je to šílenství.

Ale přesto jste vývoj prosadil…
Podařilo se mi tým přesvědčit. Možná i proto, že jsem 
tehdy řekl jednu věc: „Zkuste to, ale nikdy nedávejte 
ten produkt controlingu a nechtějte ho kalkulovat. 
A nikdy mi neříkejte, kolik to stojí, nechci, abychom se 
brzdili cenovými bariérami. Prostě se pokusme o ne-
možné, bez limitů.“ A vývoj trval dlouhých dvanáct 
let, ale povedlo se a dnes už u některých produktů 
máme pátou řadu a všechny parametry jsme dokázali 
vylepšit. Protože nemá smysl upravit jeden parametr 
na úkor ostatních. A věřím, že dnes máme skutečně 
výjimečný produkt. Jeden drobný příklad, volala mi ka-
marádka, že měla revizi čističky u domu a firma, která 
přišla, se zajímala o to, jaké přípravky doma používají. 
Když jim to vypsala, tak jí rovnou objednali FeelEco. 
S tím, že s našimi produkty bude mít jistotu, že bude 
čistička fungovat, jak má. Ona totiž potřebuje bak-
terie, které drtivá většina běžných prostředků svým 
chemickým koktejlem ničí, kdežto naše FeelEco ne. 
A jen pro pořádek, ta revizní firma nebyla naše…

Vaši výzkumníci na cenu nehleděli, já se přesto 
zeptám – na kolik ten dvanáctiletý vývoj vyšel? 
Máte částku?
Asi vás překvapím, je o mně známo, že všechno 
pečlivě zvažuji a měřím každý výdaj, ale já to v tomto 
případě skutečně nevím. Věřil jsem v ideu a měl jsem 
to štěstí, že jiná část firmy byla úspěšná a generovala 
zisk. To je vždycky faktor, který vám uvolňuje ruce. 
Navíc, dělal jsem to pro svou dceru, což je motiv, pro 
který, myslím, každý z nás obětuje i to poslední.

Vy jste ale nevěřil jen v ideu, především jste věřil 
v tým, který jste měl. Jemu jste dal svou důvěru.
Bylo by divné, kdybych nevěřil týmu, který jsem sám 
sestavil. 

V roce 2023 Vám přejeme  
12 úspěšných měsíců
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FOSFA
INOVATIVNÍ LIFE SCIENCE SPOLEČNOST, KTERÁ BYLA ZALOŽENA 
V ROCE 1884. CELÁ SKUPINA JE NEJVĚTŠÍM ZPRACOVATELEM 
ŽLUTÉHO FOSFORU V EVROPĚ, A JEDNÍM Z NEJVÝZNAMNĚJŠÍCH 
SVĚTOVÝCH VÝROBCŮ, KTERÝ NA BÁZI FOSFORU VYRÁBÍ 
ESENCIÁLNÍ PŘÍSADY A FUNKČNÍ SMĚSI PRO POTRAVINÁŘSKÉ, 
FARMACEUTICKÉ A JINÉ SOFISTIKOVANÉ PRŮMYSLOVÉ APLIKACE. 
FOSFA TAKÉ VYVÍJÍ A VYRÁBÍ FEELECO, VÝJIMEČNÉ PŘÍRODNÍ 
PRODUKTY PRO PÉČI O ZDRAVÍ, RODINU A DOMÁCNOST. V PRVNÍ 
VERTIKÁLNÍ FARMĚ NA ÚZEMÍ ČESKÉ REPUBLIKY PĚSTUJE POD 
ZNAČKOU FEELGREENS ZEJMÉNA MICROGREENS, JAKO SUPERFOOD 
BUDOUCNOSTI BEZ POUŽITÍ PESTICIDŮ, RŮSTOVÝCH REGULÁTORŮ 
A GMO. 

Je právě tým rozdílový faktor? Protože s ideou mohl přijít vlastně kdokoliv…
Znovu vzpomenu na Tomáše Baťu, který říkal, že bez lidí je každá fabrika jen hroma-
dou oceli a betonu. Můžete mít jakoukoliv ideu, tu sílu ji zhmotnit v produkt má až 
tým. Lidé. To nedokážete sám. Říká se přece, že nerozhoduje strategie, ale čin. Mu-
síte mít strategii, ale k jejímu uskutečnění už potřebujete lidi. My ve Fosfě říkáme, 
že výjimečné věci mohou dělat pouze charakterní a výjimeční lidé. Na to klademe 
důraz, když tým tvoříme. Nechceme shnilá jablka v košíku, protože je dobře známo, 
že od jednoho jablka vám shnije celý košík. FeelEco je výsledkem práce lidí Fosfy,  
ne mé ideje. 

Takže dobrá práce personálního ředitele…
My nemáme personálního ředitele. Podívejte se do sportu – trenér si definuje 
strategii a do té hledá hráče. Nemá nikoho, kdo by je vybíral, má tým, který mu dává 
tipy. Proč to v podnicích funguje jinak? Protože to tak dělají všichni, i já jsem to tak 
dělal. A pak jsem si uvědomil, že je to vlastně pošetilé. Měl jsem dokonce manažera, 
který říkal, že potřebuje hlavně ruce. To je přece špatně. Nechci ruce, chci hlavy. Prá-
ci strojům, myšlení lidem, to říkal Baťa před více než sto lety a my jsme to úspěšně 
obrátili. Také na tu personalistiku jdeme nějak divně. První, čím začíná dnes perso-
nalistika, je: Jaké výhody vám dám, abyste k nám nastoupili. Výsledkem je korupce 
zaměstnanců. Tuhle hru já hrát nechci a nebudu. Chci hledat lidi do týmu, spolupra-
cující, výjimečné. Takže tým je u nás úkol pro trenéry, pro ty, kdo s týmem pracují. 
Já si osobně vybírám členy seniorního týmu, ostatní pozice si vybírají především ti, 
kdo si tvoří své týmy. 

Dnes je často úkolem personálních oddělení motivovat k práci…
Jak může motivovat k práci někdo, kdo velmi často celý život strávil v kanceláři? 
Motivovat přece musí ten trenér, případně kapitán. A úplně nejdůležitější je vnitřní 
motivace, radost z práce, z jejích výsledků.

Ta touha po moři…
Přesně to je ono. A to je zase práce trenérů a výsledek toho, jak je sestavený tým. 
Motivace není příkaz a korupce není motivace. Víte, co pro mne bylo největší rados-
tí? Když produkty FeelEco začali lidé z týmu a z Fosfy používat jako první a získaly 
si oblibu v jejich rodinách. Byl to první velký důkaz smysluplnosti naší a především 
jejich práce, začátek příběhu FeelEco mezi zákazníky. A dnes mnozí říkají, že FeelEco 
je návykové. To je zpětná vazba, která je možná největší motivací a která ještě posi-
luje víru v to, co děláme.  

MŮŽETE MÍT 
JAKOUKOLIV IDEU,  
TU SÍLU JI ZHMOTNIT  
V PRODUKT MÁ  
AŽ TÝM. LIDÉ.  
TO NEDOKÁŽETE SÁM.
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V roce 2023 Vám přejeme  
12 úspěšných měsíců
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   Daniel Mrázek
   Jan Zátora a Shutterstock.com

VŠICHNI ŽIJEME 
VE VESMÍRU
Kosmické technologie stále vnímáme spíše jako sci-fi, jenže ony jsou už dávno 
realitou současnosti a do styku s nimi přicházíme denně. Vždyť kolem naší planety 
obíhá nespočet družic, bez kterých by nefungovaly mobilní telefony nebo navigace. 
Lidské úvahy jdou ale dál a otevřeně se už mluví o těžbě ve vesmíru či letu lidské 
posádky na Mars. Vyplatí se do podobných ambiciózních projektů investovat? 
I o tom jsme mluvili s kosmickým inženýrem a popularizátorem vědy Janem 
Lukačevičem, kterého společnosti Google a Financial Times před časem zařadily 
mezi stovku lidí ze střední a východní Evropy s největším vlivem na budoucnost.
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Málokdo má černé na bílém potvrzeno, že ovlivňuje budoucnost. Vy ano. Jak 
si myslíte, že ji ovlivňujete?
Snažím se pomáhat lidem a využívat své zkušenosti, znalosti a dovednosti k tomu, 
abych společnost posouval vpřed. A třeba řešil to, že když něco nefunguje, tak tomu 
pomoct. Má běžná témata většinou jsou kosmické technologie a kosmické aktivity. 
Ale pomáhal jsem také zdravotníkům během pandemie koronaviru. Takže mé portfo-
lio je docela široké.

Jak se dá kosmickým výzkumem pomáhat lidem?
Člověk si to možná ani neuvědomí, ale svět je provázaný s vesmírem díky různým 
telekomunikačním a navigačním družicím, ale i prostřednictvím různých patentů vy-
víjených pro družice a sondy. V běžném životě se dostaneme do kontaktu s kosmic-
kými technologiemi asi čtyřicetkrát za den. Je tedy jasné, že jakákoliv jejich změna 
nebo vylepšení může zkvalitnit život každému z nás.  

Základní výzkum se standardně platí z grantů, z veřejných peněz. Soukro-
mí investoři se do financování vědeckých výzkumů zpravidla moc nehrnou, 
alespoň ne v jejich rané fázi. Nikdo jim totiž nezaručí, že vědci budou ve 
svém bádání úspěšní. Jak je to ale s kosmickým výzkumem? Má cenu do 
něj investovat? Jak velkou mají investoři pravděpodobnost, že o své peníze 
nepřijdou?
Je třeba rozlišovat mezi základním a aplikovaným výzkumem. A pak se bavit o kos-
mickém průmyslu. Základní výzkum úskalí přináší. Není garantováno, že se vyplatí. 
V něm je satisfakcí to, že posouváme hranice známého. U aplikovaného výzkumu je 
to přímočařejší. Například při vývoji různých materiálů, které se dají využít i tady na 
zemi, nebo využití poznatků výzkumu v průmyslu tady na zemi. A pak máme celou 
oblast kosmického průmyslu, který je výhodný oběma směry – co my vysíláme do 
vesmíru, i co z vesmíru přichází – tedy družicová data, snímky, signál telekomuni-
kačních družic. Tady mají dobrá čísla kolegové z inkubátoru ESA. Došli k poměru 1:17, 
tedy že jedno investované euro jich vygeneruje 17. To je ohromné číslo. A faktem 
také je, že jsme na prahu tzv. kosmické zlaté horečky. Vynášení nákladu je čím dál 
levnější. Před 10 až 15 lety jeden kilogram nákladu stál 36 tisíc eur, tedy asi jeden mi-
lion korun. V blízké době se ale budeme bavit o ceně v řádu tisíců korun, což otevírá 
možnosti, jak vesmírný prostor využít lépe.

To, že jedno euro se znásobí až sedmnáctkrát, mi vyrazilo dech. Čím to, že inves-
tice může být tak výhodná? Kosmický výzkum laikovi pořád přijde jako sci-fi…
Jenže sci-fi to není, už jsem řekl, že vesmír nás obklopuje a stává se dost běžnou 
záležitostí. Například téměř každé vozidlo pražské MHD je vybaveno čidly, které 
komunikují se systémem Galileo, takže přesně udávají jeho polohu a dá se tak lépe 
určit, jaké mají zpoždění, kde se pohybují na trase apod. Pak je tady velké množství 
aplikací, které souvisejí třeba s vyhodnocováním družicových dat pomocí strojového 
učení. Jenom v Praze sídlí přes třicet firem, které se věnují kosmickému průmyslu. 
Všechny jsou na vzestupu, protože to, co se i díky výkonu počítačů dá ze získaných 
dat získat, je mimořádně užitečné. Například dřív se muselo podél ropovodů, plyno-
vodů či teplovodů létat na inspekční cesty helikoptérou, přičemž každá hodina letu 
helikoptéry stojí několik desítek tisíc korun. Nyní stačí jeden průlet družicí a pečlivá 
analýza snímků, což náklad na tuto inspekci nesrovnatelně sníží.

Do kterých oblastí v kosmickém výzkumu se podle vás vyplatí investovat? 
Tipnu si, že do rozvoje družic a družicových systémů je to mnohem perspek-
tivnější, než třeba sázet na těžbu ve vesmíru nebo let na Mars. Nebo se pletu?
Je to věc perspektivy a toho, co člověk od investice očekává. Dá se hovořit o relativ-
ně rychlém obratu v případě tzv. softových neboli měkkých řešení v podobě analýzy 
dat. Stačí přijít s dobrým nápadem, jak z nich vývojem nového nástroje získat dosud 
nedostupné informace. V takovém případě, pokud je nápad konkurenceschopný, 
zisk vygenerujete řádově v jednotkách let. V případě hardwarových projektů, kdy se 
něco staví, vyvíjí, je to pochopitelně na delší dobu. O to větší ale může být odměna. 
Těch subjektů, které se jejich vývojem zabývají, zatím moc není, a pokud se hardwa-

rový projekt prosadí, může hrát významnou roli. Zmínil 
jste těžbu – tak přesně na tuto kartu sází Lucembur-
sko. Podřídilo tomu svou ekonomiku a intenzivně in-
vestuje téměř do jakéhokoliv perspektivního projektu 
jakékoliv firmy, která tuto ambici má. 

Od Lucemburska se přesuňme k blíže. Jak si v kos-
mickém výzkumu stojí Češi?
Česká republika si stojí velice dobře. Svou roli v tom 
hraje řada věcí. Relativně čerstvě, ale už několik let, se 
tu dá studovat kosmické inženýrství. Máme tady velkou 
vědeckou tradici, která sahá hluboko do 70. let minu-
lého století. Zároveň máme výhodu, že je tu podpora 
i ze strany státu. ČR je také členem Evropské kosmické 
agentury. Jednou z jejích vlajkových lodí je mise Solar 
Orbiter. To je mise, která létá po eliptické dráze v ex-
trémní blízkosti ke Slunci. Jejím cílem je pochopit, co 
se na Slunci děje a jak co nejvíce snížit negativní dopa-
dy solárních bouří. Na vývoji čtyř z deseti přístrojů na 
palubě této mise se podíleli Češi.

Solar Orbiter je asi nejznámějším počinem s čes-
kou účastí. Na které další projekty můžeme být 
jako Češi hrdí? 
V blízké době odstartuje mise JUICE, což je opět 
mise Evropské kosmické agentury, rovněž s velmi 
ambiciózním cílem, a to pozorovat čtyři tzv. galileov-
ské měsíce planety Jupiter. To je ohromná mise, na 
které se ČR podílela jak vědeckým, tak přístrojovým 

V BĚŽNÉM ŽIVOTĚ 
SE DOSTANEME 
DO KONTAKTU 
S KOSMICKÝMI 

TECHNOLOGIEMI 
ASI 40KRÁT ZA DEN. 
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JAKÁKOLIV JEJICH 

ZMĚNA NEBO 
VYLEPŠENÍ MŮŽE 

ZKVALITNIT ŽIVOT 
KAŽDÉMU Z NÁS. 
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vybavením. V Česku se vyvíjely významné díly, antény či měřicí přístroje. Ostatně 
v téměř jakékoliv misi, kterou ESA dělá, najdeme nějaký český příspěvek. České firmy 
se podílejí například na sestavování rakety Ariane 6, případně na vývoji různých dílů 
a subsystémů, které umožňují uvolňování družic. Jedna z brněnských firem vyvíjela 
tzv. dispenser, což je složité zařízení, ze kterého se uvolňují malé družice pro raketu 
Vega. Myslím si, že hrajeme poměrně vysokou ligu.

Vy sám jste vědec, jste kosmický inženýr. Na čem zrovna pracujete?
Za vědce se považovat nemůžu, navíc vědu jsem vloni na jaře pověsil na hřebík. Tedy 
alespoň v rovině základního výzkumu. Teď se snažím vědě pomáhat jako člověk, 
který v ní nějakou dobu strávil, ale uvědomuje si, že perspektiva, kterou vědci mají, 
má určité limity. Teď působím jako developer pro Pražský inovační institut právě 
v oblasti kosmických aktivit. V regionální inovační strategii je vesmír vytyčen jako 
jedna z domén specializace, která je pro hlavní město Prahu nejperspektivnější. Na 
starosti mám propojování vědeckých týmů, soukromých firem, vzdělávacích institucí 
a veřejné sféry, aby to fungovalo, aby veřejná sféra věděla, co vesmír nabízí. Uměla 
toho využívat. Aby vědci a akademici měli co nejužší spolupráci právě s průmyslem 
a měli co nejméně starostí s tím, jak co vyrobit a jak co vyvinout, a aby průmysl 
měl co nejlepší podmínky pro svoji práci, aby byl schopný vytvářet práci s vysokou 
přidanou hodnotou.

Jak se podle vás svět vědy liší od podpory vědy a aplikací jejích poznatků?
Svět, ve kterém se teď pohybuji, je výrazně rozsáhlejší. Výzkum je trochu svět sám 
pro sebe v dobrém slova smyslu. Můj nynější svět vyžaduje výrazně dlouhodobější 
uvažování a více lidského kontaktu. Všechno stojí na lidech, je tedy potřeba se všemi 
jednat. Musím sledovat širší strategii, kterou třeba právě Praha má. Aby to naplňo-
valo náš společný cíl, že se snažíme pomáhat lidem – v případě Pražského inovač-
ního institutu Pražanům. Vesmírné aktivity ale nejsou zaměřené jen na město nebo 
region, je to mezinárodní záležitost. Takže když se něco povede u nás, není důvod, 
aby se to nedařilo i jinde.

Když se někdo příliš považuje za důležitého, říkáme o něm, že si myslí, že 
je středem vesmíru. Jak moc velkým „středem vesmíru“ je Praha? A teď to 
myslím v kladném smyslu…
Praha má poměrně výlučné postavení. Zmínil jsem, že v ní sídlí dost firem zabýva-
jících se kosmickými technologiemi. V Praze zároveň působí hodně výzkumných 
týmů, ať už na Akademii věd ČR, nebo jednotlivých fakultách Univerzity Karlovy, 
ČVUT apod. Naše hlavní město má navíc poněkud skrytý klenot, který ale v příštích 
letech bude nabývat na kráse a lesku. Sídlí tu EUSPA, což je Agentura Evropské unie 
pro kosmický program. Její předchůdkyně GSA tu byla už řadu let, ale nebyla tak vel-
ká. Po sloučení evropských programů, jako jsou Copernicus, Sentinel, Galileo a další, 
se rozhodlo, že sídlo dál zůstane v Praze a že se výrazně zvýší rozsah činností. Takže 
z nějakých 150 lidí bychom se měli dostat někam k osmi stovkám pracovníků, kteří 
budou mít programy Evropské unie na starosti. To je pochopitelně velkým příslibem 
pro Prahu, protože bezprostředně okolo té agentury bude vznikat prstenec firem, 
které budou chtít být v její blízkosti. To nás může katapultovat na čelní pozice v kos-
mických aktivitách, a to jak celoevropsky, tak možná i celosvětově. 

Kde se v Praze setkáme s využitím kosmických technologií? Už jste zmínil 
tramvaje. Kde dál?
Jedním z hmatatelných příkladů jsou mlžítka, které za horkého počasí vytvářejí jem-
nou vodní mlhu. Praha si nechala zpracovat teplotní mapu, a to právě vyhodnocením 
družicových snímků. Na ta nejteplejší místa se potom mlžítka umisťovala. V budouc-
nu věřím, že vesmírné technologie pomůžou optimalizovat přetíženou dopravu. 
Analýzou družicových dat lze odlehčit dopravním tepnám, a zajistit tak plynulejší 
provoz. Další velkou oblastí je svoz odpadu. Rozlišení družicových snímků nám může 
poskytnout dostatečně detailní obrázky, abychom byli schopni říct, které kontejnery 
jsou už plné. Můžou se tedy hned vyvézt, přičemž svoz lze řešit trochu flexibilněji 
než dosavadním systémem, kdy odpad odvážíme například v pondělí a ve čtvrtek 

v osm ráno, kvůli čemuž se na některých místech 
v Praze v dopravní špičce tvoří dlouhé zácpy. 

Kam dál by se kosmický výzkum a průmysl mohly 
v Praze rozvíjet? 
Doufám, že se nám i nadále podaří podporovat 
všechny subjekty – jak výzkumné týmy, tak firmy a že 
se bude dařit vzdělávacím institucím, protože je tady 
velký hlad po absolventech. Pak je tady velké téma 
v podobě chybějícího vědecko-technologického par-
ku. Praha totiž v oblasti inovací trochu zaostává. Mimo 
jiné proto, že jakožto hlavní město je vyňata z ope-
račních programů Evropské unie. Tím pádem města 
v okolí měla trochu výhodu a mohla si dovolit vystavět 
různé kapacity, zatímco Praha nemohla. 

Proč?
Evropská unie se tímto snaží o decentralizaci, aby 
všechno nebylo v hlavním městě. Proto jeden z vědec-
ko-technologických parků vznikl v Brně, kde úspěšně 
působí Brno Space Cluster, případně plno hardwarové 
výroby se nachází mimo Prahu. Jenže poloha Prahy je 
mimořádně výhodná a láká ať už absolventy, tak zku-
šené zaměstnance. Pokud jim nachystáme podmínky, 
aby tu mohli vytvářet i složitější projekty, tak považuji 
téměř za jisté, že to bude mimořádně zajímavé jak 
z perspektivy pracovních míst, tak i v jiných ekono-
mických aspektech. Před námi je jedna velká meta, 
a to, aby se nám v České republice dařilo vytvářet 
nejen subsystémy, o kterých jsem mluvil, ale i stavět 
velké družice, které váží řádově stovky a více kilo-
gramů. Právě ty jsou tím pomyslným zlatým dolem. 
Jestli se zmiňuje, že Česko nemá být montovnou, ale 
mozkovnou, a máme se snažit podporovat odvětví, 
která vytvářejí práci s vysokou přidanou hodnotou, 
tak právě kosmický průmysl je v tomto excelentní, 
protože přidaná hodnota je v něm velmi vysoká. Už 
u subsystémů se bavíme o vysoké přidané hodnotě, 
ale čím složitější a komplexnější zařízení člověk vyrobí, 
tím vyšší ta hodnota může být. Myslím si, že to je ten 
skok, díky kterému se můžeme posunout do první ligy. 

A vznikne tento park, když jste říkal, že Praha  
na podporu z EU v tomto případě nedosáhne?
Myslím, že zrovna na toto evropské financování nepo-
třebujeme. Hlad je tu takový, že kombinace jak různých 
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národních a regionálních institucí, tak soukromých investorů může vést k tomu, že 
takový vědecko-technologický park vznikne. Bude zároveň zářným příkladem toho, že 
spolupráce mezi soukromou a veřejnou sférou může být funkční a může přinášet plody.

Takže jsme zase u výhodnosti investic do kosmických projektů…
Přesně tak. 

Působíte také jako člen poradního sboru generálního tajemníka NATO. Jak 
jste se k tomu dostal? Co tam je vaším úkolem?
Dostal jsem se k tomu v létě 2020. Z popudu generálního tajemníka Jense Stolten-
berga vznikly poradní sbory, které mu měly radit v souvislosti s novým strategickým 
konceptem, který Severoatlantická aliance připravovala. Ten předchozí strategický 
koncept pochází z roku 2010 a slovo technologie zmiňuje jen dvakrát. Uvědomme si, 
co všechno se od roku 2010 vyvinulo a na jaké služby jsme zvyklí. To pochopitelně 
bylo potřeba reflektovat. Jeden z těch poradních sborů tvoří mladí lidé, jejichž cílem 
je přinést sice expertní, ale přece jenom trochu jinou, mladistvou perspektivu. Takže 
se vybíralo napříč mladými lidmi ze všech zemí NATO. Z výběru vzešlo čtrnáct lidí 
s rozdílnými expertizami. Hned jsme se intenzivně pustili do práce a už po tři čtvrtě 
roce jsme připravili první soubor doporučení. Naše práce vyvrcholila letos v červnu, 
kdy byl zveřejněn a politickými špičkami schválen zmiňovaný nový strategický kon-
cept, který vytyčuje směr zhruba na dalších deset let. 

A co jste tedy generálnímu tajemníkovi doporučili?
Do strategického konceptu a aktivit NATO se z našich doporučení dostalo hned 
několik bodů. Jedním z nich je vznik obranného akcelerátoru, který by měl sloužit 
k větší podpoře inovací a rozvoji nově nastupujících a vznikajících technologií. To 
právě byla moje oblast, a tak mám radost, že akcelerátor, který dostal jméno DIANA, 
už vzniká a do jeho struktury se zapojuje i Česká republika. Takže když jste se ptal, 
jak ovlivňuji budoucnost, tak toto je velmi konkrétní příklad. Za velmi inovativní pak 
považuji i doporučení, že do oblasti obranných investic se musí promítnout i soukro-
mý kapitál. Obranné investice jsou tak nákladné, že na ně už samotné státy nestačí. 
Proto mimo jiné vznikl NATO Innovation Fund. Měl by umožňovat přístup soukro-
mým investorům a fondům k obranným technologiím a podporovat i tuto oblast. To 
je rozdíl oproti době před invazí na Ukrajinu, kdy se v ESG řešilo, že téměř jakákoliv 
podpora obranných technologií je tabu. 

Pokud se bavíme o budoucnosti a o vesmíru, nemůžeme vynechat potenciál-
ní let lidské posádky na Mars. Myslíte, že se uskuteční?
Reálné to je, ale je to spíš záležitostí politické vůle. Je třeba napřít obrovské úsilí 
na dovyvinutí chybějících technologií, ať už jde o radiační ochranu pro cestu tam 
i zpět, aby se astronauti vrátili živí a zdraví, tak i zajištění pěstování plodin, proto-
že je logisticky nemožné vézt všechny zásoby s sebou. Pokud zůstaneme v kurzu, 
který Spojené státy vytyčily, tak se dá očekávat, že někdy ve druhé polovině 30. let 
se první vědecká posádka na Mars dostane. Na druhou stranu se řeší různá roz-
počtová omezení a snižování nákladů, tak je otázka, jestli se na takovou mimořád-
ně ambiciózní a velmi nákladnou misi najde dost prostředků. Další rozměr je, jaké 
benefity z toho můžou vyplynout. V případě přistání na Měsíci se lidstvo alespoň 
na krátký čas spojilo. Jestli i pro cestu na Mars bude vhodné společenské klima, se 
teprve uvidí. 

Takže když bych v úvahách šel dál a ptal se na případnou kolonizaci Marsu, 
tak to bude předčasné, že?
To je opravdu hodně předčasné. Rozhodně si to nemůžeme představovat jako Elon 
Musk, který nastínil, že už v nejbližších desetiletích se budou na Marsu stavět města, 
byť třeba částečně zakopaná pod zem. To je úplně jiná úroveň složitosti, než kterou 
teď dokážeme zvládnout. I kdyby k tomu došlo, tak v prvních desetiletích to budou 
primárně vědecké základny, které budou sloužit výzkumu a relativně malým posád-
kám, které tam budou trávit poměrně krátký čas. Takže myslím, že stěhování na Mars 
nás v dohledné době rozhodně nečeká.  

JAN LUKAČEVIČ
KOSMICKÝ INŽENÝR A POPULARIZÁTOR VĚDY, 
PRACUJE V PRAŽSKÉM INOVAČNÍM INSTITUTU 
JAKO RIS3 DEVELOPER. MÁ NA STAROSTI 
ROZVOJ A INOVACE V OBLASTI KOSMICKÝCH 
AKTIVIT. JE TAKÉ ČLENEM PORADNÍHO 
SBORU GENERÁLNÍHO TAJEMNÍKA NATO 
JENSE STOLTENBERGA – NATO 2030 YOUNG 
LEADERS. OD ROKU 2017 PŮSOBIL V RŮZNÝCH 
POZICÍCH NA AKADEMII VĚD ČR, MIMO 
DOKTORANDSKÉHO STUDIA NA MFF UK 
ZALOŽIL I LABORATOŘ MARSONAUT, PROJEKT 
PRO PĚSTOVÁNÍ ROSTLIN V PODMÍNKÁCH JAKO 
NA MARSU. ROVNĚŽ PŘIBLIŽUJE VĚDU ŠIROKÉ 
VEŘEJNOSTI NA SOCIÁLNÍCH SÍTÍCH, KDE 
PATŘÍ K NEJÚSPĚŠNĚJŠÍM POPULARIZÁTORŮM 
V ČESKÉ REPUBLICE. ZA SVŮJ DŘÍVĚJŠÍ VÝZKUM 
POD HLAVIČKOU EVROPSKÉ KOSMICKÉ 
AGENTURY BYL VYBRÁN SPOLEČNOSTMI 
GOOGLE A FINANCIAL TIMES DO NEW 
EUROPE 100: SEZNAMU 100 LIDÍ ZE STŘEDNÍ 
A VÝCHODNÍ EVROPY S NEJVĚTŠÍM VLIVEM  
NA NAŠI BUDOUCNOST. 
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PROČ JSOU I V KOSMU NEJDŮLEŽITĚJŠÍ VZTAHY 
A VAZBY MEZI LIDMI

   Daniel Mrázek
   archiv Kateřiny Bernardové Sýkorové, NASA, Institut biomedicínských problémů RAV

CESTA NA MARS: 
RAZICÍ ŠTOLOU PŘES 
ZATOPENÝ LOM
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Kosmický výzkum se nejčastěji 
zaměřuje na rozvoj technologií, 
případně se zabývá vlivem 
vesmírného prostředí na lidské 
zdraví. Jenže kromě tělesné 
stránky mají kosmonauti 
a astronauti také stránku 
psychickou – jako každý jiný 
člověk. Často se na prahu 
třetího tisíciletí mluví o letu 
lidské posádky na Mars. Tato 
mise by trvala bezmála dva 
roky. Jak takovou dobu přežít 
ve stísněných podmínkách, 
v nehostinném prostředí 
a zejména v malém kolektivu?

Tyto otázky si klade psycholožka a výzkumnice Ka-
teřina Bernardová Sýkorová se svým současným 
týmem KOSMOW, který se věnuje světově uni-

kátnímu vědeckému oboru – kosmickému sociálnímu 
výzkumu. Za sebou mají několik izolačních experimen-
tů, během kterých malá sociální skupina žije a pracuje 
po určitý čas v uzavřeném prostoru, který simuluje 
vesmírné prostředí či kosmickou loď. Tým Bernardové 
sleduje, jak se lidé izolovaní ve stísněných podmínkách 
chovají, co prožívají a jaké mezi nimi panují vztahy 
a vazby. Díky jedinečné metodě Sociomapování může 
výzkumný tým vztahy dobře analyzovat, ale také před-
povídat, jak se soudržnost členů posádky bude vyvíjet 
do budoucna. 
Kosmický výzkum má Bernardová doslova v krvi. 
Věnoval se mu už její otec Jaroslav Sýkora. V roce 1988 
v razicí štole v Tišnově u Brna provedl první český 
izolační experiment Štola 88. Dvanáct dobrovolníků 
tenkrát strávilo tři týdny v podzemní imitaci kosmické 
lodi a simulovali let na Mars. 
„Můj tatínek byl vojenským stíhacím pilotem a záro-
veň sociologem. Už v útlém dětství jsem tedy slýchala 
o pilotech, armádě, výzkumech, kosmonautice – a už 
tenkrát mě to zaujalo. V dospívání jsem se rozhodla 
pro medicínu a šla jsem studovat střední zdravotnic-
kou školu. Tam jsem se ale setkala s psychologií, a tak 

jsem své profesní směřování přehodnotila. A protože táta mě vedl k vedení výzkumu 
a analýzám, psychologii jsem hned od začátku spojila s čísly a statistikou. Na vysoké 
škole jsem chodila na výběrové přednášky forenzní a penitenciární, tedy soudní 
a vězeňské psychologie a naprosto mě uhranuly takzvané exponované profese. Tím 
myslím potápěče, policisty, profesionální vojáky, pracovníky ve vězeňství, záchraná-
ře a v neposlední řadě i kosmonauty a astronauty – zkrátka lidi, kteří musí pracovat 
ve vysoce specifických podmínkách,“ vzpomíná Bernardová. Po vysoké škole zamířila 
do vězeňské služby, ale značnou část svého profesního života strávila v Armádě 
České republiky, k jejíž modernizaci výraznou měrou přispěla.

Rodič a mentor v jedné osobě
Jaroslav Sýkora letos v létě zemřel. „Táta pro mě znamenal doslova páteř mého živo-
ta, neskutečně si ho vážím, lidsky i profesně. Byl pro mě kolegou, parťákem. Všechno 
jsme spolu konzultovali, každodenně jsme byli ve velmi těsném spojení. Vyprávěl mi 
o své práci, o svých poznatcích, já mu zase popisovala, čím se zabývám já a s jakými 
výsledky,“ vypráví. A byl to on, kdo ji nakonec přivedl i ke kosmickému výzkumu. „To 
jsme si vjeli do vlasů, řekla jsem mu tenkrát, že se zbláznil,“ překvapuje.
Bylo to totiž v době, kdy Bernardová ke konci roku 2015 odešla po 25 letech z české 
armády. Od náročné práce v terénu, která zahrnovala účast na zahraničních vo-
jenských misích, si chtěla odpočinout, a poté nastoupit do organizace poskytující 
psychologické poradenství QED GROUP, v níž pracuje dodnes. Neuplynul ani týden 
a Kateřinu si zavolal ředitel a zakladatel společnosti a zároveň spolupracovník 
a dlouholetý rodinný přítel Jaroslava Sýkory i Kateřiny Radvan Bahbouh. Oznámil jí, 
že Institut biomedicínských problémů Ruské akademie věd spouští nový mezinárod-
ní projekt SIRIUS 2016–2023, tedy sérii izolačních experimentů, a Kateřina se do nich 
má zapojit. Bylo jí jasné, že původcem tohoto nápadu byl její tatínek. „Říkala jsem 
tátovi, že nevím, co bych tam dělala, že se kosmickému výzkumu přece nevěnuji, že 
jsem pouze vytvořila v české armádě model sociálního výzkumu, který skvěle fungo-
val pro vojenské profesionály a jejich velitele. Obávala jsem se, jestli budu schopná 
to, co jsem se v armádě naučila, a co jsem v ní se svým týmem ověřovala a rozvíjela, 
využít i v oblasti kosmického výzkumu.“ Sýkora o modelu zkoumání i dovednostech 
své dcery nepochyboval. Byl jí rodičem, ale i mentorem v její vědecké kariéře.
„Dokázali jsme dobře od sebe oddělit osobní a profesní rovinu. V osobní rovině byl 
mezi námi klasický a krásný vztah otce a dcery. V profesní rovině jsem si ale – zejmé-
na na začátku – několikrát vyslechla, že mám v hlavě mokré seno. To když jsem s ně-
kterými tátovými teoriemi a nápady nesouhlasila. Jako čerstvý absolvent psycho-
logie jsem byla přesvědčená, že nejdůležitější ze všeho je individualita jednotlivce. 
Říkala jsem mu, že se musíme dívat na to, jací lidé na Mars nebo Měsíc poletí, či jací 
lidé budou nasazeni do zahraničních vojenských misí, jaká je jejich osobnost, jaký ten 
jednotlivý kosmonaut nebo voják je. Táta byl ale sociolog a základ viděl ve skupině 
a vztazích v ní či ve skupinách mezi sebou. Bývaly to profesní řežby, které ale vždy 
skončily velkým objetím. Dnes vím, že i po té odborné stránce měl táta pravdu. Nej-
důležitější ze všeho jsou vztahy a vazby mezi lidmi,“ vzpomíná s láskou.

Vztahy ve skupině se dají změřit
Podle Kateřiny na vztazích a vazbách závisí úspěch týmu, dosažení společného cíle. 
Krásně to ilustruje armáda. Dostane-li skupina vojáků úkol ve válečné zóně, musí být 
naprosto sladěná. Proto je potřeba, dříve než velitelé vyšlou vojenskou jednotku 
splnit úkol, prověřit její soudržnost. A právě to bylo jedním z úkolů, které Kateřina  
se svým tehdejším týmem v armádě měla. 
Vědní disciplínou, která spokojenost člověka a lidské skupiny zkoumá, je sociální 
výzkum a kolébkou sociálního akčního výzkumu je právě česká armáda. „Sociální 
výzkum sleduje a mapuje míru spokojenosti lidí s životním a pracovním prostředím. 
Exponované profese potřebují být v co největším komfortu, v prostředí s velmi příz-
nivou sociální atmosférou. Jakmile nastoupí diskomfort, neodvádím takové pracovní 
výkony, jaké bych vykonávat měla, nevytvářím takovou sociální atmosféru, kterou 
tým potřebuje, a jen velmi těžko se dostávám k cíli,“ přibližuje Kateřina. Vytvořila 
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model sociálního výzkumu, který roky se svým týmem ověřovala a rozvíjela. Vytvořili 
nejen metodiku, jak spokojenost týmu změřit, ale zejména jak ji zvýšit, a to pomocí 
sociotechnických opatření. V případě armády se mnohdy odvíjely od lepšího vybavení 
přes zlepšení výstroje a výzbroje po posilování vzájemných vztahů v jednotkách. Teh-
dejší tým si dodnes velmi váží velení české armády, zejména pod vedením tehdejšího 
náčelníka Generálního štábu Jiřího Šedivého, že sociální výzkum nejen zavedlo, ale 
hlavně opakovaně vyslyšelo předložená doporučení, čímž se podmínky českých vojá-
ků, oproti dřívějším dobám, výrazně kontinuálně zlepšovaly, a to již koncem 90. let. 
Důležitým nástrojem, jak vztahy a vazby ve skupině měřit, je sociomapování, které vy-
tvořil už zmíněný Radvan Bahbouh. Jde o spojení psychologie a statistiky. Výstupem je 
sociomapa, připomínající synoptickou mapu meteorologů, ze které se dá vyčíst, jakou 
roli který člověk v týmu má, a jak blízko, či daleko k sobě lidé v týmu mají. „Když jsem 
se sociomapování začala v 90. letech věnovat, uvědomila jsem si, že chci vztahy nejen 
změřit, ale také je napravovat či zlepšovat a hlavně rozvíjet. S týmy a jednotkami 
jsem tedy začala pracovat a v rámci rozvojových workshopů jsem dokázala lidi k sobě 
přiblížit, zvýšit celkovou soudržnost v týmu, a tím zlepšit jejich spolupráci a komunika-
ci,“ popisuje svůj přínos Bernardová. Jednoduché to samozřejmě nebylo – svůj přístup 
vytvářela 25 let a zdokonaluje jej dodnes. Sociomapováním a následnými rozvojovými 
aktivitami se dají změřit a utužit vztahy ve všech profesních kolektivech, od řemeslní-
ků přes lékaře po učitele.

Cesta do hlubin kosmonautovy duše
Armáda a kosmický výzkum k sobě mají v mnohých aspektech blízko. Platí to 
i v případě sociálního výzkumu. Poznatky z armády lze snadno využít i u kosmonautů 
a astronautů – čímž se dostáváme ke kosmickému sociálnímu výzkumu. „Můj model 
obsahuje tři, případně čtyři klíčové oblasti. První se zaměřuje na analýzu úrovně 
pracovní a životní spokojenosti. Máte dobré uniformy, jakou máte stravu, jak si ro-
zumíte s velitelem? Druhou oblastí jsou zmiňované vztahy a vazby. Jaké jsou vztahy 
mezi velitelem a jeho zástupcem? Jaké jsou vztahy mezi muži a ženami v týmu? Jaká 
je soudržnost celého týmu? Vytvářejí se v týmu podskupiny, které tým ohrožují, 
nebo ho naopak rozvíjejí? Nedovedete si představit, jak obrovský vliv má na celou 
vojenskou jednotku, potažmo kosmickou posádku, stav, kdy například velitel dobře 
spolupracuje a komunikuje jen s jedním ze svých zástupců, zatímco druhého nechá-
vá stranou. V případě exponovaných profesí toto může skončit fatálně – smrtí nebo 
vážným poškozením zdraví lidí v jednotce či posádce. Třetím pilířem jsou specifické 
oblasti. Kosmonautů se ptám, co se jim zdá, jaký mají spánek, jak sny ovlivňují jejich 
náladu, budu se jich ptát na únavu a odpočinek. K těmto třem hlavním pomysl-
ným pilířům ráda dodávám ještě čtvrtý pilíř, kterým je oblast fyzické připravenosti 
a tělesného zdraví. Bez skvělé kondice a pevného tělesného zdraví se přece žádné 
exponované profese neobejdou,“ popisuje Kateřina konkrétně, na co se při výzkumu 
její tým zaměřuje.
Už jsme naznačili, že od roku 2016 se podílí na projektu SIRIUS, který organizuje Insti-
tut biomedicínských problémů Ruské akademie věd. Jedná se o sérii izolačních expe-
rimentů, během kterých se šestičlenná, národnostně i genderově smíšená skupina na 
přesně stanovenou dobu uzavře do podzemního experimentálního komplexu (NEK), 
který sestává ze simulátoru rakety i vesmírného prostředí. Nachází se v Moskvě ve 
zmíněném institutu. Na projektu pracuje mnoho týmů z jedenácti zemí světa. Odbor-
níci sledují jak biologické dopady, tedy vliv na tělesné zdraví, tak psychickou stránku 
účastníků, včetně faktorů sociologických a psychosociálních. 
Obdobný experiment, byť v minimalistickém měřítku, proběhl i v České republice. 
V létě 2021 se čtyři potápěči v rámci projektu AQUAKOSMOW 10 ve Slověnickém 
mlýně v jižních Čechách ponořili třináct metrů pod vodní hladinu v zatopeném lomu. 
Experiment proběhl právě z popudu Kateřiny Bernardové Sýkorové. V podvodním 
kesonu strávili deset dní, přičemž simulovali let na Měsíc s plněním přesně stano-
vených úkolů, které byly inspirovány jedním z programů americké NASA. Ostatně 
NASA, stejně jako Institut biomedicínských problémů, dostanou z výzkumu po-
drobné výstupy. Tým Kateřiny by rád experiment zorganizoval znovu, za mnohem 
náročnějších podmínek. 

KATEŘINA 
BERNARDOVÁ 
SÝKOROVÁ
PSYCHOLOŽKA, VÝVOJOVÁ A VÝZKUMNÁ 
PRACOVNICE. SPOLUPRACUJE NA 
PROJEKTECH KOSMICKÉHO VÝZKUMU 
S ČESKOU ARMÁDOU, NASA I INSTITUTEM 
BIOMEDICÍNSKÝCH PROBLÉMŮ RUSKÉ 
AKADEMIE VĚD. ZAKLADATELKA NĚKOLIKA 
ODBORNÝCH PRACOVIŠŤ A ZAJÍMAVÝCH 
PROJEKTŮ PODPORY FUNGOVÁNÍ LIDSKÝCH 
ZDROJŮ V RESORTU OBRANY ČESKÉ 
REPUBLIKY. V LETECH 1999–2015 BYLA VE 
SLUŽEBNÍM POMĚRU VOJÁKA Z POVOLÁNÍ. 
PŮSOBILA V CENTRU SOCIÁLNÍCH STUDIÍ 
NÁČELNÍKA GENERÁLNÍHO ŠTÁBU ARMÁDY 
ČESKÉ REPUBLIKY (NGŠ AČR) GENERÁLA 
JIŘÍHO ŠEDIVÉHO JAKO TERÉNNÍ PSYCHOLOG, 
VÝZKUMNÝ A VÝVOJOVÝ PRACOVNÍK, 
LEKTOR, POZDĚJI NÁČELNÍK CENTRA 
A SOUČASNĚ VOJSKOVÝ PSYCHOLOG  
GŠ AČR METODICKY ŘÍDÍCÍ PSYCHOLOGICKOU 
SLUŽBU AČR. V SOUČASNOSTI PŮSOBÍ JAKO 
VÝZKUMNÁ PRACOVNICE V PORADENSKÉ 
SPOLEČNOSTI QED GROUP A TAKÉ NA 
FAKULTĚ SOCIÁLNĚ EKONOMICKÉ UNIVERZITY 
J. E. PURKYNĚ V ÚSTÍ NAD LABEM. V PRAXI 
SE VĚNUJE EXPERTNÍ A KONZULTAČNÍ 
ČINNOSTI V OBLASTI ŘÍZENÍ A VEDENÍ LIDÍ, 
SOCIÁLNÍMU VÝZKUMU VE FORMĚ AD HOC 
ANALÝZ ČI DLOUHODOBÝCH KOMPARAČNÍCH 
STUDIÍ, SOCIODIAGNOSTICE METODOU 
SOCIOMAPOVÁNÍ, LEADERSHIPU, KOUČOVÁNÍ 
TÝMŮ A JEDNOTLIVCŮ.
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Co se děje v posádce vesmírné lodi?
Samotnému experimentu předchází přísný personální výběr účastníků. Jakmile expe-
riment vypukne, odstartuje skupinová dynamika. Začnou se měnit vztahy, na což po-
sádka ihned reaguje. Na dálku komunikuje se základnou, ve které sedí tým odborníků 
připravený ihned řešit nastalé problémy, včetně psychologické intervence. „V rámci 
výzkumu se organizátoři experimentů zpravidla snaží intervence zvenčí využívat co 
nejméně. Myslím ale, že využívat intervenci a používat rozvojové techniky se posád-
ka i kontrolní středisko na Zemi musí učit od samého začátku experimentu. V armádě 
jsem si ověřila, že intervence a různé typy rozvojových aktivit hrají velmi významnou 
roli. Tím, že si intervenci nacvičíme v rámci izolačních experimentů, budeme ji moct 
lépe používat při reálných pilotovaných letech,“ je Kateřina přesvědčena.
Za důležité považuje, aby i v posádce byl někdo, kdo základní intervenci dokáže 
provést. „Mars je od Země vzdálený asi 85 milionů kilometrů – záleží samozřejmě na 
aktuálním postavení planet. Teď si představte, že v polovině cesty se kosmonauti 
ozvou a ohlásí kontrolnímu středisku na Zemi, že vztahy v posádce jsou tak napjaté, 
že hrozí konflikt, a to tak velký, že může dojít ke vzájemné agresi. Proto potřebuje-
me mít v posádce vyškoleného člověka, který dokáže pracovat se sociomapováním, 
pomocí kterého bude pravidelně vztahy v posádce monitorovat. S tímto člověkem 
můžeme na dálku komunikovat a pomocí balíčku psychosociální pomoci pak dokáže-
me situaci v posádce zklidnit,“ uvažuje.
„Velkou roli hraje velitel. V projektu SIRIUS se úžasně osvědčil Jevgenij Tarelkin, 
vojenský stíhací pilot a skutečný kosmonaut, který několik měsíců strávil na oběž-
né dráze. Vynikal laskavým a galantním vedením lidí, přitom naprosto důsledným. 
Dokázal výborně a zároveň úsporně a vyváženě komunikovat – lidé měli přesně tolik 
informací, kolik potřebovali. Množství, kvalita, četnost a načasování informací je pro 
fungování týmu naprosto zásadní,“ popisuje dále a znovu opakuje, že posádka musí 
neustále posilovat týmového ducha. Technik, jak ho posílit, je celá řada. Můžou to 
být rituály, popěvek, symboly, motto či životní krédo. Zároveň je důležité, aby velitel 
vnímal názory ostatních členů posádky, a pokud to situace dovolí, řešení a postupy 
s nimi konzultoval. 

Úskalí národnostně i genderově smíšených posádek
Ačkoli projekt SIRIUS probíhá v Moskvě na půdě Institutu biomedicínských problé-
mů Ruské akademie věd, jedná se o národnostně smíšenou iniciativu, kde žádná 
národnost nehraje prim. Zcela vyváženě se na něm podílejí Rusové i Američané, 
kteří jsou organizátoři projektu. Právě oni sestavují posádky, které jsou národnostně 
smíšené. Každý národ má ale trochu jinou mentalitu. I na to výzkumníci myslí, a tak 
se snažili vysledovat národnostní specifika, a to, jak jdou navzájem sloučit v národ-
nostně smíšených týmech. Z analýzy týmu KOSMOW například vyplývá, že typický 
americký astronaut je hrdý na svůj národ a ctí autority, zatímco ruský kosmonaut 
tyto vlastnosti klade ve sledovaném žebříčku na poslední místo. Úplně obráceně je 
to v případě schopnosti improvizace. Ta je pro Rusy nejdůležitější. Ruský kosmonaut 
si zkrátka poradí s téměř každým problémem. Dobře improvizovat podle Bernardové 
dokážou i Češi a připojuje úsměvnou zkušenost, kterou zažila v Afghánistánu. „Při 
patrole jsme narazili na stojící kolonu aut, vrtulník a vojáky mluvící do vysílaček. Zají-
mali jsme se, co se děje, a dozvěděli jsme se, že jedno z amerických aut má poruchu 
a nikdo si s ní neví rady. Jeden z českých vojáků se na to podíval a během tří minut 
bylo po problému,“ usmívá se. Sledování národnostních charakteristik považuje za 
důležité. Může se tak sestavit tým, kde každý bude dobrý v některé oblasti a doved-
nosti, což posádku určitě posílí.
Zmínili jsme také to, že posádky jsou genderově smíšené. Poněkud překvapivě 
pozornosti vědců ale dlouho unikaly otázky spojené s partnerskými vztahy a sexua-
litou. „Do detailu se přemýšlí, jaké šroubky budou na držadle palivových nádrží, ale 
nikdo neřešil, co se stane, když na palubě budou tři muži a tři ženy. Přitom sexualita 
patří mezi základní lidské potřeby. Tato oblast skutečně není probádaná,“ podivuje 
se Bernardová, která se snaží toto tabu prolomit a otázky na intimní sféru zařadila 
do dotazníků pro respondenty projektu SIRIUS. Zatím se ale jedná o velmi čerstvé 
téma, proto nemůže mluvit o jeho závěrech. Nejde jí totiž o senzaci, aby prozrazo-

vala pikantní informace o kosmonautech, ale o to, jak 
účastníkům budoucích misí pomoct zvládnout i tuto 
stránku.

Nepřátelé výzkumu: covid a válka
Možná by český tým KOSMOW měl konkrétnější 
výsledky, kdyby nenastala pandemie covidu, která 
samozřejmě dolehla i na projekt SIRIUS. Za zločin vůči 
vědě pak považuje rusko-ukrajinskou válku. „Celý 
projekt SIRIUS je postavený na vysoce profesionálních 
a zároveň přátelských vztazích. V kosmickém výzkumu 
se za poslední desítky let udělal velký kus práce, a to 
právě díky mezinárodní spolupráci. NEK, ve kterém 
experimenty probíhají, je jediným zařízením svého 
druhu na světě. Američané sice obdobné pracoviště 
mají, ale menší a méně vybavené. Proto dlouhodobě 
oceňují, že můžou s Rusy spolupracovat. Jak to půjde 
dál, nyní nikdo neví, avšak projekt SIRIUS zatím žije, 
právě probíhá příprava na jeho čtvrtou etapu,“ ne-
skrývá Bernardová obavy a varuje před jednoduchým 
zevšeobecňováním a uplatňováním tzv. kolektivní 
viny: „Naši ruští kolegové nemají s válkou nic společ-
ného a myslí si o ní totéž, co my u nás. Všechny týmy 
účastnící se projektu SIRIUS mají společnou vizi, a tou 
je mírumilovné poznávání vesmíru a taková příprava 
lidských posádek, která by co nejvíce snížila poškození 
jejich zdraví či ztrátu jejich životů,“ uzavírá.  

DO DETAILU SE 
PŘEMÝŠLÍ, JAKÉ 

ŠROUBKY BUDOU 
NA DRŽADLE 

PALIVOVÝCH NÁDRŽÍ, 
ALE NIKDO NEŘEŠIL, 
CO SE STANE, KDYŽ 
NA PALUBĚ BUDOU 

TŘI MUŽI A TŘI ŽENY. 
PŘITOM SEXUALITA 

PATŘÍ MEZI 
ZÁKLADNÍ LIDSKÉ 

POTŘEBY. 
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PERGOLA VENTI  
Probuďte chuť trávit čas na terase kdykoli a jakkoli dlouho. 
Dokonalé nadčasové tvary konstrukce budou ladit s vaším 
domem a terasa se stane vaším nejoblíbenějším místem 
pro setkávání. V kombinaci s ultranízkým bazénovým 
zastřešením nebude nic bránit výhledu do zahrady a navíc 
znásobíte pocit bezpečí.   

www.alukov.cz
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  Petr Karban    Ivan Malý

KONFERENCE KLÍČOVÉ FAKTORY ÚSPĚCHU XXVII.

JAK DŮLEŽITÉ JE PORUŠOVAT 
PRINCIPY
Dvacátou sedmou konferencí Klíčové faktory úspěchu byl již tradičně  
na Pražském hradě zahájen 2. prosince pátek, věnovaný oceněním Českých  
100 Nejlepších. A posedmadvacáté ti úspěšní ve dvou blocích hledali každý 
svým pohledem odpověď na jedinou otázku: Co je skutečný úspěch, na čem 
závisí a jak se dosahuje?

SOUVISLOSTI
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U mikrofonu se vystřídalo čtrnáct mluvčích a nabídli čtrnáct velmi osobních 
a vlastně velmi různých pohledů na úspěch. Policejní prezident Martin Von-
drášek mluvil o osmi hodnotách, které jsou směrovkou pro úspěšnou práci 

policie, primářka Kliniky infekčních, parazitárních a tropických nemocí v Nemocnici 
Na Bulovce Hana Roháčová zmínila jako jeden z nezbytných faktorů pochybnost 
o sobě samém, která je motivací i motorem pro cestu vpřed. Dotkla se ale i vnějších 
podmínek, toho, jak se mění svět a jeho očekávání, protože i to jsou faktory, které 
reflexi úspěchu ovlivňují.

Výsměch, prohry a firemní kultura
Svým pohledem do mozaiky přispěl i Ivo Skřenek, zakladatel skupiny Energy financial 
group, která je tuzemským lídrem ve zpracování a přeměně biologicky rozložitel-
ného odpadu na elektrickou energii, teplo a biometan. Původně vyučený zámečník 
a dlouholetý sportovec zdůraznil, jak důležité jsou pro budoucí úspěch prohry 
současné i minulé – úspěch jeho podnikatelských aktivit se rodil těžce a pomalu, na 
základech výsměchu. Jak se to ostatně stává těm, kteří prošlapávají cestu. „Musíte 
věřit sobě, svým cílům a svým lidem. Přesvědčit sebe i je, že děláte něco, co má 
smysl, pro planetu, pro naši zem,“ řekl.
Na něj navázal generální ředitel společnosti ČEZ ESCO Kamil Čermák a i on zdůraznil 
úlohu lidí v týmu. Na svém osobním zážitku demonstroval, jak jeden jediný výkonný 
člověk v první linii může změnit vnímání firmy či profese. Což je fakt, na který se 
v mnoha firmách zapomíná – firemní kultura není klišé ani marketingový buzzword, 
je to něco, co je sice neviditelné na začátku, ale v důsledku, na konci, je to jeden ze 
zásadních faktorů, který ovlivňuje, jak firmu, službu, produkt, nás osobně, kdo zvenčí 
vnímá. A tedy i z klíčových faktorů úspěchu.
Profesor Petr Neužil, primář kardiologie pražské Nemocnice Na Homolce, přidal svůj 
pohled, kterým se vrátil až do času svých začátků, kdy kardiologie v Nemocnici Na 
Homolce vznikala doslova z ničeho. A za to, že vyrostla v prestižní odborné zařízení, 
může i atmosféra, kterou vybudovalo tehdejší vedení: „Bylo to liberální prostředí dů-
věry a tvořivosti, které nám dovolilo věci posunovat. Když totiž chcete jít dopředu, 
musíte občas porušovat ve prospěch pokroku principy, které ostatní dodržují a třeba 
ani nevědí proč.“

Karma, učitelé, strategie a peníze 
Zcela jiným směrem se vydal Gurvinder Walia, indický podnikatel, od roku 1997 žijící 
a podnikající v České republice. Začínal tu z ničeho, bez rodiny, bez zázemí, bez 
přátel, bez znalosti prostředí i jazyka. „Úspěch ocení ten, kdo zažil selhání. Jsem hrdý, 
že jsem tu z nuly vybudoval přes dílčí nezdary dvě stabilní firmy. Myslím, že je to 
i proto, že jsem nikdy nesázel na rychlý úspěch, nehnal jsem se za ním bezhlavě, pro-
tože takový úspěch netrvá dlouho. Důležité je mít cíl a myslet na karmu. Jsem Ind, 
karma nemůže chybět. Ale skutečně věřím, že to, co dáte, se vám vrátí. Přes všechny 
podnikatelské úspěchy za svůj největší osobní úspěch považuji to, že dnes mohu 
pomáhat těm, kteří tolik štěstí neměli.“
Ranní panel uzavřel zdravotnický manažer a majitel privátní kliniky Program Health 
Plus Oldřich Šubrt, který trochu upřesnil pohled Petra Neužila. Protože právě Oldřich 
Šubrt byl tím, kdo v dobách jeho začátků vedl a transformoval Nemocnici Na Homol-
ce: „Profesor Neužil řekl, že tam tehdy vládl liberalismus, ale určitě jsem nebyl libe-
rální. Já nikdy nejsem liberální, ale mám strategii. A ta strategie byla tak široká, aby 
všichni, kteří to pochopili, se do ní vešli. A tak vysoká, že nebylo radno ji překračovat. 
Úspěch podle mě netkví v liberalismu, ale v tom, že když mám správnou strategii, 
můžu všem kolem sebe dát v jejích mantinelech volnost.“  A pak vyzvedl ještě další 
faktory – pracovitost, cíl, učitele, kteří nás vedou, a peníze, které nám pomáhají ty 
strategie uskutečňovat.

Vize, svoboda a národní zájem
V dopoledním panelu se sešly také výrazné osobnosti 
s výraznými názory. „Jedno slovo je pro mne a mé vní-
mání úspěchu rozhodující. To slovo je svoboda. Pokud 
máme svobodu rozhodovat o sobě, o tom, co chceme 
dělat, i o tom, co dělat nechceme, máme úspěšný 
život. A není to vždy jednoduché, umět se svobodou 
nakládat. Pokud jde o byznys, jsou ty faktory trochu 
jiné, je to především vize a s ní i schopnost přizpůso-
bit se změnám světa,“ řekl Tomasz Wiatrak, předseda 
představenstva společnosti Orlen Unipetrol.
Celou konferenci uzavřel Ladislav Verner, jehož vy-
stoupení jsou vždy nesmírně otevřená i provokativní 
a ani tentokrát tomu nebylo jinak. Majitel úspěšné 
společnosti Soma navázal na své loňské vystoupení: 
„Má slova jsou ještě aktuálnější, než byla ta loňská. 
Nechci se bavit o svém úspěchu, ale o tom našem 
společném. A jeho klíčovým faktorem pro mě pořád 
zůstává, zda budeme mít správně definovaný český 
národní zájem. Úspěch každé firmy nás, co tu jsme, je 
pořád málo. Potřebujeme víc. A prvním krokem k tomu 
je definovat náš národní zájem a v něm sjednotit čes-
kou politickou scénu. Ta řeší covid, energetickou krizi 
a válku na Ukrajině, ale to nejsou příčiny situace, v níž 
dnes jsme. Národní ekonomická rada vlády přichází 
s inspirací k řešení, ale ta jsou účetního charakteru, 
zcela postrádají nosnou páteř. A tou je český národní 
zájem, který jediný může definovat směr a perspektivu 
rozvoje českého hospodářství.  

PRVNÍM KROKEM 
K NAŠEMU 

SPOLEČNÉMU 
ÚSPĚCHU JE 

DEFINOVAT NÁŠ 
NÁRODNÍ ZÁJEM  

A V NĚM SJEDNOTIT 
ČESKOU POLITICKOU 

SCÉNU.
Ladislav Verner
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  Andrea Bartoňová, BDO     Shutterstock.com

Hrozba nedostatku pracovních sil se v současné době dotýká většiny českých 
firem. Celosvětově se pak jedná o jednu ze tří největších obav, které trápí 
ředitele a jednatele firem. Lidé firmám chybějí na všech úrovních výkonu práce 
– od dělnických profesí po vysoce kvalifikované odborníky. V mnoha oborech 
pak nastává doslova boj o lidi, kdy si firmy zaměstnance přetahují a předhánějí 
se finančními nabídkami, náborovými příspěvky či benefity. To ale dnes lidem 
obvykle nestačí. Jednoduché řešení tohoto problému neexistuje. Existují ale 
možnosti, jak svou firmu dobře připravit na současný stav a očekávaný vývoj 
trhu práce v budoucnu.

LIDÉ JSOU STÁLE 
NA PRVNÍM MÍSTĚ

SOUVISLOSTI
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SPECIALIZOVANOU 
SLUŽBU VÁM MŮŽE 

DODAT EXTERNÍ 
DODAVATEL. RIZIKA 

ZA VÁS A VAŠI FIRMU 
ALE NEPŘEVEZME.  

V SÁZCE PŘITOM 
MŮŽE BÝT FINANČNÍ 

ŠKODA I ZTRÁTA 
DOBRÉHO JMÉNA.

Martin Hořický

Zvyšování provozní efektivity firmy
Cest je několik, jistotou jsou tři vyzkoušené – robotizace a automatizace firemních 
procesů, využívání moderních technologií a nástrojů a také spolupráce se speciali-
zovanými partnery. Digitalizace a automatizace procesů přináší firmám obrovskou 
příležitost. Značný potenciál má v oblasti financí, ale prorůstá i do ostatních oblastí 
firemních procesů, jako jsou HR, marketing, obchod, výroba či logistika. Přínosem 
však bývá pouze v případě, že se efektivně propojí reálně fungující procesy, vhodné 
technologické nástroje a lidský faktor.
„Softwaroví roboti jsou schopni fungovat jako virtuální pracovníci, a pomáhat tak 
například s vykonáváním řady opakujících se, rutinních činností, především těch, 
které mají jasný algoritmus, nebo je lze dělat podle konkrétních pravidel. Firmám pak 
dokáže takové řešení ušetřit mnoho času a finanční návratnost bývá v řádech měsíců. 
Poslední dobou proto tato řešení získávají uplatnění i v menších firmách. Faktor 
člověka však nadále zůstává nezastupitelný. Lze však očekávat, že se změní jeho role 
a budou vyžadovány nové dovednosti,“ říká Tomáš Kubíček, partner a vedoucí oddě-
lení Technologického poradenství a digitalizace BDO.

Spolupráce se specializovanými partnery
Mnoho firem tráví svůj čas činnostmi, které vyžadují vysokou kvalifikaci, specializo-
vané nástroje a průběžné vzdělávání. Pokud takové činnosti nesouvisejí s obchodním 
zaměřením a klíčovými činnostmi firmy, vhodným řešením může být využití spe-
cializované firmy či outsourcingu vybraných podnikových činností. Firmy využívají 
outsourcing například v oblasti zajišťování průběžných dlouhodobých funkcí, jako 
jsou finanční a mzdové účetnictví či správa IT. Využití externích dodavatelů pak na-
chází uplatnění např. v oblasti poradenských služeb, interních či IT auditů, kdy bývají 
výhodou nezaujatost, kvalifikace a zkušenost.
„V případě využití externích specialistů je vhodné se ujistit, že jsou požadavky kla-
dené na dodavatele skutečně v dobrých rukou kompetentního partnera. Například 
u dodavatelů pracujících s citlivými daty či poskytujících služby, které s sebou nesou 
bezpečnostní rizika, je vhodné vyžadovat atestaci pro danou činnost. Tyto typy rizik 
zákazník mnohdy nedokáže sám identifikovat a vyhodnotit. V sázce může být finanční 
škoda či ztráta dobrého jména,“ podotýká Martin Hořický, partner a vedoucí oddělení 
Kybernetické bezpečnosti a dodává: „Specializovanou službu vám může dodat externí 
dodavatel. Rizika za vás a vaši firmu ale nepřevezme.“

Motivace a spokojenost zaměstnanců
V oblasti práce s lidmi si musí vedení každé firmy, myslící na budoucnost, splnit 
domácí úkoly ve třech základních oblastech: Zaujmout a přitáhnout lidi z pracovního 
trhu, Udržet své talentované zaměstnance ve firmě a Zlepšovat a rozvíjet je tak, aby 
firma mohla reagovat na měnící se byznysové prostředí.
Zejména zlepšení v prvních dvou zmiňovaných bodech má potenciál podstatně snížit 
potíže, související s objektivním nedostatkem lidí na pracovním trhu. Jak na to? Od-
pověď se skrývá za tajemným a někdy špatně uchopitelným pojmem Firemní kultura. 
Firemní kultura je to, co zaměstnanci odpoví na otázky: Proč tady vaše firma je? Za 
jakými hodnotami si stojí? Jaké chování je v ní odměňováno a jaké je v ní trestáno? 
Co dělá firma pro to, aby se v ní lidem dařilo? Co dělá pro to, aby lidé cítili, že jsou pro 
firmu důležití? Jak podporuje spolupráci? 
Pokud lidé nemají na tyto otázky odpověď, znamená to, že je firemní kultura slabá, 
a tudíž je i slabé napojení zaměstnanců na firmu. Pak stačí, když se objeví nabídka 
o pár procent vyššího platu odjinud a zaměstnanci jdou, protože je nic nedrží.
Pokud firma pracuje na své firemní kultuře, a je to pro ni jedna z priorit, pak se jí to 
vrací v nízké fluktuaci a schopnosti lidí růst spolu s firmou.
Jak se dozvědět více o tom, jak lidé vnímají svou firemní kulturu: „Firemní kultura je 
produkt, který firma nabízí na pracovním trhu. Základem je tedy vědět, co vlastně 
máte v nabídce. Kromě rozhovorů s klíčovými lidmi na toto téma a pravidelných 
průzkumů napojení zaměstnanců, je užitečné sledovat, co o vaší firmě lidé říkají, když 

u toho nejste. K tomu může sloužit interní průzkum 
spokojenosti zaměstnanců, anonymní ‚schránka důvě-
ry‘, nebo názory zaměstnanců, které o svém zaměstna-
vateli uvedli prostřednictvím externí webové platformy 
Atmoskop,“ nabízí řešení Tomáš Haken, HR ředitel BDO.

Odborný rozvoj a podpora nové 
generace
The Future of Jobs report, zpráva World Economic 
Forum, uvádí, že 65 % dětí, které dnes nastupují na 
základní školu, bude pracovat na pozicích, které v sou-
časné době neexistují. Aby se studenti o nových tren-
dech na pracovním trhu a o nabídce aktuálních pra-
covních možností a pozic dozvěděli, je nezbytné, aby 
byly firmy v komunikaci s nimi proaktivní a důvtipné. 
Firmám se vyplácí aktivně spolupracovat s kariérními 
centry při vysokých školách a pokud působí v oborech, 
které nepatří aktuálně mezi ty pro studenty nejatrak-
tivnější, tak aby se podle svých možností podíleli na 
zatraktivňování nejen své značky zaměstnavatele, ale 
celého oboru. 
Aktivní přístup ke vzdělávání vlastních lidí funguje 
i jako jeden z motivačních faktorů, proč ve společnosti 
setrvat. Lidé si čím dál více uvědomují, že průběžné 
vzdělávání je jejich hlavním kapitálem pro dlouhou 
kariéru, kterou mají před sebou, a to bez ohledu na to, 
zda budou věrní jednomu zaměstnavateli, nebo postu-
pem času svou práci změní.  
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  Petra Štěpánová       Shutterstock.com

Globální obchodní rizika se ve 3. kvartálu 2022 zhoršila. Firmy se nadále potýkají s vysokou mírou 
nejistoty, přičemž většina rizikových faktorů se buď zhoršila, nebo zůstala na stejné úrovni, 
a současně se objevila některá nová rizika. Podle zprávy Dun & Bradstreet globálnímu rizikovému 
prostředí nyní dominuje riziko stagflace a geopolitika. K deseti nejvýznamnějším rizikům podle 
Dun & Bradstreet také patří zpomalující se čínská ekonomika, potíže v dodavatelských řetězcích, 
nové vlny covidu-19, dluhy veřejného sektoru na rozvíjejících se trzích, eskalace rusko-ukrajinského 
konfliktu, konkurence mezi USA a Čínou, kybernetická zranitelnost, politika v oblasti klimatu či 
politika v EU.

D&B GLOBAL BUSINESS RISK REPORT

RIZIKA NA PRAHU PODZIMU: 
STAGFLACE A GEOPOLITIKA
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Zpráva Dun & Bradstreet Global Business Risk Report (GBRR) řadí největší ak- 
tuální hrozby pro podnikání na základě potenciálního dopadu každého riziko-
vého scénáře na společnosti, přičemž každému riziku přiřazuje vlastní skóre. 

Skóre z deseti největších rizik se pak používá k výpočtu celkového skóre globálního 
obchodního dopadu (GBI – Global Business Impact).
Ve 3. čtvrtletí 2022 se skóre GBI zvýšilo na 321 bodů, což je nárůst oproti 315 bodům 
ve 2. čtvrtletí 2022, ale je to hodnota nižší než nedávná maxima 332 bodů, která byla 
v důsledku začínající pandemie zaznamenána ve 2. a 3. čtvrtletí 2020. Přestože je 
skóre GBI nižší než vrcholné hodnoty zaznamenané v roce 2020, je nad dlouhodobým 
průměrem 271 a podniky, zejména ty, působící v zahraničí, se nadále potýkají s vyso-
kou mírou nejistoty.
Deset největších rizik vyplynulo ze studie, založené na odborných znalostech eko-
nomů Dun & Bradstreet. Odráží se v nich realita 132 zemí, které představují více než 
99 % celosvětového HDP. Výsledné riziko je pak kalkulováno na základě velikosti 
pravděpodobného dopadu události na globální prostředí a pravděpodobnosti, že 
k události skutečně dojde.
Mezi hlavními riziky v USA a Evropě aktuálně dominuje stagflace – nízký růst a vysoká 
inflace – a geopolitika. Nově se objevuje riziko vyostření vztahů mezi USA a Čínou. 
Relevantním rizikem zůstává také zpomalení čínské ekonomiky, přičemž dopad 
tohoto faktoru může být globálně silnější, než se původně zdálo. Zpomalení čínské 
ekonomiky je pro globální ekonomiku špatnou zprávou kdykoliv, v současném ekono-
mickém prostředí je to ale zpráva ještě horší.

Boj centrálních bank o důvěryhodnost 
Největší výzvou pro centrální banky vyspělých trhů je udržení důvěryhodnosti, proto 
se snaží přesvědčit o své schopnosti omezit inflaci a udržet ji na stanoveném cíli 
nebo blízko něj. I po postupném a rozsáhlém zvyšování sazeb zůstávají reálné sazby 
očištěné o inflaci hluboko v záporných hodnotách. V případě USA jsou reálné sazby 
ve skutečnosti nižší než ve stagflačním období let 1974–1982. A přestože inflace vyka-
zuje první známky zmírnění, zůstává vysoko nad cílovou úrovní. V některých částech 
Evropy ceny stále rostou dvouciferným tempem.
Neschopnost centrálních bank věrohodně kontrolovat inflaci může potlačit poptávku, 
zatímco nabídkové tlaky, které k inflaci významně přispěly, zůstávají nezmenšené. 

Čím déle bude trvat, než se inflace normalizuje, tím 
větší je očekávání, že další zvyšování sazeb bude 
muset být ještě dramatičtější. Riziko pro podniky 
nepředstavuje tato událost sama o sobě, ale nejistota 
v mezidobí, kdy by růst mohl zůstat přidušený a inflace 
na rekordně vysokých úrovních. 
Riziko, že bychom mohli vstoupit do fáze trvalé stag-
flace, výrazně vzrostlo a nyní je podle Dun & Bradstreet 
nejvyšším rizikem se skóre GBI 51 (skóre se pohybuje 
v rozmezí 1–100; vyšší skóre znamená vyšší globální 
dopad).

Zpomalení čínské ekonomiky
Riziko zpomalení čínské ekonomiky je s každým dalším 
čtvrtletím stále aktuálnější. I po znovuotevření ekono-
mických center se ukazatele spotřebitelských výdajů 
a výroby vrátily ke slabým výsledkům. Mezitím pokra-
čuje krize v ekonomicky důležitém sektoru nemovitostí. 
Cíl růstu na úrovni 5,5 % v roce 2022 se zdá být stále 
více nedosažitelný i proto, že podpora fiskální a měnové 
politiky zatím nedokázala znovu nastartovat motory 
a zhoršilo se i globální ekonomické prostředí. Zpomalení 
Číny pravděpodobně více poškodí rozvíjející se asijské 
trhy a vývozce komodit. Skóre GBI pro toto riziko se 
zvýšilo na 39 bodů (oproti 36 bodům ve 2. čtvrtletí 2022).

Potíže v dodavatelském řetězci
Hlavní riziko z minulého čtvrtletí, potíže dodavatel-
ského řetězce, se v tomto čtvrtletí zmírnilo, ale nikoliv 
kvůli zlepšení základních faktorů. Naopak, jsou patrné 
i nové kritické body – sucho v některých částech světa 
a přetrvávající geopolitické překážky pro dodávky čipů. 

GLOBAL BUSINESS IMPACT SCORE

Quarterly GBI score Long-Term Average GBI Score (270)
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První náznaky zmírnění přineslo snižování cen komodit, 
skóre GBI pro toto je však stále na vysoké úrovni  
39 bodů.

Budoucí vlny covidu-19
Případů covidu-19 po celém světě opět přibývá. Zno-
vuotevření vedlo v některých částech světa k silnému 
oživení cestovního ruchu. To ovšem může vést k dalším 
vlnám nákazy s blížící se zimní sezonou, stejně jako ve 
3. čtvrtletí 2021, kdy situace vedla k rozsáhlým restrik-
cím po celém světě. Přestože Dun & Bradstreet očeká-
vá menší dopad na obchodní operace než v minulosti, 
je pravděpodobnost tohoto rizika ve 3. čtvrtletí 2022  
se skóre GBI 19 stále patrná.

Dluhy na rozvíjejících se trzích
Po selhání státu na Srí Lance se pozornost investorů 
obrátila k podobně zranitelným rozvíjejícím se trhům. 
Rozpočty mnoha i evropských států se musejí vyrovná-
vat s oslabující měnou a rostoucími náklady na obsluhu 
dluhu, refinancování a kompenzace za drahé potraviny, 
energie a pohonné hmoty. Dluh veřejného sektoru je 
obzvláště zranitelný vůči událostem, které by mohly 
urychlit odliv kapitálu. Ale i v případě, že k takové 
události nedojde, budou slabý hospodářský výhled 
a špatné úvěrové prostředí udržovat vysoké náklady na 
financování podniků, což zhorší střednědobé vyhlídky. 
Pro tento rizikový scénář je skóre GBI na úrovni 18.

Rostoucí rozpory v multipolárním 
světě
Geopolitika je v současnosti snad nejvíce poznamená-
na rozpory mezi národy. První náznaky diplomatického 
průlomu v rusko-ukrajinském konfliktu, který trvá již 
více než půl roku, se objevily s dohodou o dodávkách 
pšenice. Došlo také k dohodě mezi evropskými zeměmi 
o mechanismu dobrovolného snižování závislosti na 

ruském plynu. Tyto úspěchy však neměly dlouhého trvání. To, že Rusko stále čas-
těji využívalo své páky vůči evropskému bloku, výrazně snížilo dodávky plynu před 
zimou, posilovalo pocit energetické nejistoty a vyvolalo mezi zeměmi EU spěch 
s plněním cílů v oblasti skladování plynu.

Ani diplomatické úsilí nebylo v tomto případě úspěšné
A k tomu se přidává americko-čínské soupeření, které tváří v tvář probíhající vál-
ce v Evropě sice ustoupilo do pozadí, dostalo však nový impulz – vysoce prestižní 
diplomatickou americkou návštěvu Tchaj-wanu doprovázela zostřená čínská rétorika 
i vojenské aktivity. Demonstrace odhodlání a vojenské síly mezi oběma světovými 
mocnostmi by mohla potenciálně uvést do pohybu řadu akcí s bezpečnostními dů-
sledky v celém asijsko-pacifickém regionu. 
Zapomenout nelze ani na další téma, jímž je obnovený raketový program Severní 
Koreje, který by mohl vyvolat malé závody ve zbrojení v regionu, protože Jižní Korea 
a Japonsko se mohou snažit odpovědět posílením své vlastní schopnosti. Skóre GBI 
pro tento scénář je hodnoceno jako 40 bodů.

Politika v oblasti klimatu
Ale zpět domů do Evropy – rostoucí energetická nejistota v Evropě urychlí zvláště 
v rozvinutých zemích s přístupem ke zdrojům celosvětový tlak na energetickou trans-
formaci. Na druhou stranu jsou tu ale vysoce zranitelné země, které budou nuceny 
držet se fosilních zdrojů i za vysokou cenu. Posílí polarizace na dvě skupiny – ty, které 
pokrok v oblasti klimatických cílů ignorují nebo ho zvrátily, a ty, které se k němu 
urychleně přibližují. Zatímco vlády a politikové budou určovat priority, podniky bu-
dou nadále trpět nejistotou. Skóre GBI pro toto riziko je 30.

Kybernetická zranitelnost
Kybernetický prostor je novým bojištěm pro státy, nicméně škody páchá i v soukro-
mých společnostech. S rostoucím geopolitickým napětím roste i míra ohrožení v ky-
berprostoru. Je také pozoruhodné, že tempo digitalizace během pandemie daleko 
předstihlo tempo růstu schopností a kompetencí v oblasti kybernetické bezpečnosti. 
Negativně se může projevit i fakt, že v důsledku sankcí je mnoho podniků odříznuto 
od přístupu ke kritickým technologiím, což z krádeží duševního vlastnictví činí záleži-
tost strategického významu. Skóre GBI pro tento rizikový scénář je 20 bodů.

Politika v Evropské unii
Stále pokračuje zkouška evropské soudržnosti – migrace a imigrace, energetické 
bezpečnosti a klimatické politiky jsou témata, která ji prověřují dnes a denně. Ale 
nejen Evropská unie, i samy jednotlivé státy mají celou řadu problémů. V Itálii připravil 
odchod Maria Draghiho půdu pro nové volby, v nichž uspěla krajní pravice. To sice 
pravděpodobně nezmění proatlantickou orientaci země, ale může na nějakou dobu 
ohrozit vztahy mezi Itálií a EU. Ve Francii bude prezidentu Macronovi i nadále bránit 
v realizaci jeho legislativních priorit nedostatek parlamentní většiny. A vzhledem 
k tomu, že životní náklady zůstávají vysoké, může v evropských zemích dále sílit vlna 
populismu, na níž se v nadcházejících volbách svezou euroskepticky a prorusky orien-
tovaní lídři. Skóre GBI pro tento scénář vyrostlo na 18 bodů.

Co to vše znamená pro firmy?
Globální skóre dopadu na podnikání společnosti Dun & Bradstreet pro 3. čtvrtletí roku 
2022 ukazuje, že rizika, kterým podniky čelí, zůstávají zvýšená, přičemž skóre oproti  
2. čtvrtletí roku 2022 vzrostlo. Většina rizikových scénářů se buď zhoršila, nebo zůsta-
la na stejné úrovni, přičemž se objevila i nová rizika. Zpráva Dun & Bradstreet varuje. 
A připomíná, že je dobré se riziky zabývat a mít připraveny dílčí scénáře pro případ 
náhlého zhoršení kteréhokoliv z výše zmíněných rizik.  

MEZI HLAVNÍMI 
RIZIKY V USA  
A EVROPĚ AKTUÁLNĚ 
DOMINUJE STAGFLACE 
– NÍZKÝ RŮST  
A VYSOKÁ INFLACE – 
A GEOPOLITIKA.
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Vláda jedná o windfall tax – dani z mimořádných zisků pro vybrané segmenty. 
Jde o rozporuplné opatření, kritizován je výpočet i výběrovost. Jaký je váš 
názor? Když vláda bude zdaňovat mimořádné nezasloužené zisky, bude také 
sanovat mimořádné a nezaviněné ztráty? Jste srozuměni s tím, že daňové 
zatížení podnikání bude muset – s ohledem na stav českých veřejných 
rozpočtů – v budoucnu růst?
To jsou otázky, které jsme v letošní anketě položili mnohým z vás. Zde jsou 
odpovědi těch, co našli čas a prostor se nad uvedenými aspekty zamyslet.

  Petr Karban       archiv COT group

ANKETA MAGAZÍNU BE THE BEST

REQUIEM ZA 
EKONOMICKOU LOGIKU

Zvyšování daní, v jakékoliv formě, je špatným krokem, který se vždy negativně promítne v budoucnosti. 
V posledních letech jsme si zvykli, že vše sanuje stát. Svým způsobem jsme se vrátili do socialistického způso-
bu hospodaření, ale hlavně přemýšlení. Když někde chybí peníze, stát to zaplatí! 
Řešení musí být systémové, a to na straně výdajových úspor. Je to jednoduchá matematika, ale přitom velmi 
složité a nepopulární politické rozhodnutí. Musí se to umět lidem vysvětlit tak, aby to přijali. 

JOSEF ŤULPÍK
WTC PÍSEČNÁ

Tato daň řeší následky, ne příčiny. Jde o ideologicky a politicky motivovanou obrana statu quo. Mimořádně mají 
být zdaňováni především výrobci elektřiny a rafinérie a tyto výnosy mají financovat státní cenový strop elektřiny 
a plynu. Přerozdělování se tedy odehrává v jednom segmentu – energetice. To ukazuje, že je potřeba narovnat 
systém, a to v rámci celé EU. Výpočet, výběrovost i účinnost řešení podtrhují jeho nesystémovost.
Pokud jde o případný budoucí růst daní, pak ho lze akceptovat, pokud by se jednalo o skutečně koncepční řešení, 
které hledí do budoucnosti a řeší i důchodovou reformu a také hledá úspory, například v zeštíhlení státní správy. 
Součástí by muselo být i snížení nadměrného zdanění práce v podobě odvodů zaměstnavatelů na sociální a zdra-
votní pojištění.
Často se také zmiňuje, že zrušení superhrubé mzdy vedlo ke výraznému snížení příjmů do rozpočtu. Bylo by tedy 
asi správné, podívat se na tuto kapitolu rozpočtu. Ale v kontextu současné krize pomáhá zaměstnancům navýšení 
čistého příjmu o 7 procent kompenzovat inflaci.

OLGA KUPEC
ABYDOS
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Ta problematika je širší. 
Zejména v energiích, ropných produktech, bankách a SW řešeních už nemáme žádný volný trh, už nemáme 
spravedlivou soutěž, a bohužel všechno jsou to životně důležité a nenahraditelné produkty a služby. Ovládá 
je pokaždé pár světových korporací, a ty si diktují ceny a ovlivňují i politiku, aby jim to vygenerovalo co 
největší zisky pro vlastníky, finanční investory. To je jejich jediná motivace. Žádná služba, smysl, užitek, jen 
prachy. Zákazníci, občané i státy, jejich zchudnutí a potíže, to vše je jim úplně ukradené. 
Je absurdní, úplně absurdní, že my jsme v našem byznysu například s invalidními vozíky stejně zdaňovaní jako 
ČEZ nebo Microsoft, a k tomu podstatně více regulovaní.
Navíc většina těch korporací vyvádí zisky do daňových rájů. 
Dříve byly firmy ve státech, dnes jsou fakticky málomocné státy v korporacích.  Takový je nyní stav a je jasné, 
že jsme narazili do zdi a dál to takto nepůjde.
Podle mne je tedy windfall tax plně na místě, co nejdříve a co nejvyšší a na širší skupinu monopolních oborů. 
Je potřeba, aby se na její podobě shodla celá EU, zde mám dost obavy, že se ale politici pod tlakem, vlivem 
a vyhrožováním těch velkých korporací, podělají.
Sanovat ztráty bychom měli těm opravdu postiženým.  Zvýšení zdanění asi ano, ale velmi selektivně jak 
z pohledu koho, tak i co.
Ale je nezbytné postupně přestat z našich daní platit zbytnělou a neefektivní a žádnou hodnotu netvořící 
byrokracii, administrativu států i EU, a jejich složek, tedy krajů a municipalit. A také nesmyslné a neužitečné 
projekty, kontrolory, konference, koncepce, akreditace. A to bude těžké, dlouhé a bolavé.
Politici se rozhodli nás zachránit před pandemií, ekonomickou krizí, energetickou krizí a začínají nás zachra-
ňovat i před chudobou. To nemůže dopadnout dobře.

OTAKAR KLEPÁRNÍK
MEDESA

Je to dvousečná zbraň. Záleží na tom, na jaké straně člověk je. Covid a následná válka na Ukrajině mi pohřbila 
firmu a nikdo mi nic nekompenzoval. Ono ani tak nejde o mě, jako o lidi, kteří na to v důsledku doplatili.
Plně si ale také uvědomuji, že pokud bych byla na druhé straně, tak by se mi nelíbilo platit víc, když teď, 
jakožto energetický, logistický či jiný obr více vydělávám.
Nejsem v úplném detailu výpočtu daně, a tak dovedu pochopit stát, že potřebuje díry v rozpočtu zalepit. 
Osobně bych šla po firmách, které v Česku vůbec nedaní a vysávají české dcery, které jim platí za služby 
matky a z České republiky tak odcházejí miliardy, které nyní potřebujeme. Myslím si, že zde je potřeba hledat 
rezervy a přijmout opatření, která by odlivu kapitálu z Česka zabránila. Měly by být nastaveny podmínky, 
které by tyto zahraniční firmy přinutily reinvestovat své zisky v Česku tak, aby to prospělo národnímu hospo-
dářství a my nebyli jen přívěsky západních společností. To chce ale dlouhodobou strategii a vizi na desítky let 
dopředu. Tu zatím u jakékoliv naší vlády postrádám. 
Obávám se také, že velké firmy mají opravdu velké aparáty na to, aby si daně snížily, a odvedly tak v důsled-
ku méně. 
A v neposlední řadě – veřejné finance u nás potřebují zásadní revizi.

KATEŘINA HARING
ČESKOMORAVSKÁ ASOCIACE PODNIKATELEK A MANAŽEREK

LADISLAV VITOUL
VÁPENKA VITOUL

Hledám varianty odpovědi. Hlavou mi běží slušné skládání slov do vět, abych stručně zaobalil náš názor. 
Ale nějak to nejde, stále mi vychází jen to nepublikovatelné…
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Vůbec mi není jasné, co je mimořádný zisk – já jsem v minulosti investoval své peníze do odvětví, kde jsem 
očekával, že nastane situace, kdy vydělám. A ta situace nastala nyní. Jako majitel bych se soudně bránil, po-
případě bych zisk odklonil někam, kde mne zdaňovat nebudou. A to, že se budou zdaňovat jen velké banky, 
mi také smysl nedává.
Nejsem si jistý tím, že jsem srozuměn s vyšším zdaněním. Také nevím, zda mé firmy vyšší zdanění unesou. Na 
druhou stranu výdaje státu budou muset být splaceny. Stát bude nastavovat  podmínky k podnikání a pod-
nikatelé budou rozhodovat, zda v takovýchto podmínkách chtějí či mohou v podnikání pokračovat a zda to 
vůbec lze. Daně jsou různé a ne jenom daně ze zisku firem.
Celý svět se ocitnul v obtížné situaci a vůbec vládě nezávidím její úkol. Musí velmi propracovat komunikační 
strategii a všechny kroky logicky odůvodnit. Pak má šanci, že většina lidí pochopí. Na druhou stranu musí 
vláda pomoci těm nejchudším a nejslabším. Jak jsem řekl, vůbec vládě nezávidím, je ve velmi obtížné situaci.

MARTIN PODZIMEK
PODZIMEK A SYNOVÉ

Mimořádné výdaje vyžadují i mimořádné příjmy. Já navrhuji progresivní daň nad určitou velikost zisku, ale pro 
všechny. Je to korektní a bude to přijímáno bez zbytečných emocí, které se objeví při kategorizaci těch, které 
zdanit hodně a které méně.

LIBOR SUCHÁNEK
SULKO

Na tuto otázku se odpovídá opravdu velmi špatně. Pokud začne politika prorůstat do ekonomiky takovým 
zásadním způsobem, tak téměř není možné k tomu zaujmout jednoznačné stanovisko. 
Politickým rozhodnutím se vytvářejí mimořádné zisky a ty se potom jiným politickým rozhodnutím odeberou. 
S ekonomickou logikou a rovným trhem to nemá mnoho společného. 
Ekonomie se považovala za vědu, která dává odpovědi i na základě matematických modelů a zkušeností. 
Nyní by měla být ekonomie podstatně více o sociologii a psychologii. Tam jsou však predikce velmi nejisté.
Politici se rozhodli nás zachránit před pandemií, ekonomickou krizí, energetickou krizí a začínají nás zachra-
ňovat i před chudobou. To nemůže dopadnout dobře...

LADISLAV CHODÁK
AXENTA
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My jsme jako skupina v roce 2021 vykázali ztrátu, protože jsme chtěli splnit všechno, co jsme slíbili a často 
to bylo na úkor vlastních zisků. V letošním roce jsme navzdory všemu v zisku. Kdo bude posuzovat, co bylo 
zasloužené a co ne? Na druhou stranu, železa byl mrak, ale všichni zvedli ceny na dvojnásobek. Současný 
byznys drtí spekulace, ale to asi žádná vláda nevyřeší, to si trh vyřeší sám. A pokud jde o daně, nemyslím, že 
zvyšování je cesta. Devatenáct procent je za mě snesitelná úroveň. Vyděláváš, platíš daně. Když bude daň 
padesát procent, proč bych investoval tady, když můžu za lepších podmínek investovat jinde? Jinými slovy, 
vyšší daně povedou k odlivu investic do zahraničí. Spíš bych se podíval pořádně na to, kam ty peníze tečou. 
Ve stavebnictví často padají peníze do zbytečných výdajů, do naddimenzovaných projektů. A poslední věc, 
my pláčeme, ale máme se extrémně dobře. Máme asi nejvíc hospod na obyvatele v Evropě, šestileté dítě 
s iPhonem není nic výjimečného…

JAN ODEHNAL
INTEN GROUP
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S principem daně z mimořádných zisků lze souhlasit a lze i pochopit důvody, které k tomu vládu vedly. Kaž-
dá sektorová daň je ale projevem nerovnoměrného zacházení státu s daňovými poplatníky a je přirozené, že 
se poplatníci snaží přesouvat toto zatížení na své zákazníky. Jinými slovy, „postižené“ subjekty budou muset 
reagovat, patrně zvýšením svých cen, což povede k roztáčení inflační spirály. A inflace tlačí na náklady nás, 
zemědělců, a požírá naše zisky, protože my máme poměrně omezenou možnost promítnout dramaticky 
zvýšené náklady do cen potravin. Taháme totiž za kratší konec provazu – ceny potravin jsou primárně určo-
vány obchodními řetězci.
Někdo může namítat, že už je to pomalu zvykem, že zemědělci volají po kompenzacích pokaždé, když něco 
nejde podle jejich plánu. Letos je ale situace opravdu jiná. Tady nejde jen o to, zda prší více, či méně. Vlivem 
ruské války došlo k raketovému růstu vstupních nákladů, v desítkách i stovkách procent. Navíc se objevil 
problém s nedostatkem hnojiv, vlivem volatilního trhu dochází k prudkým výkyvům v cenách komodit. 
To vše se děje souběžně s požadavky na plnění cílů v oblasti ochrany klimatu, což je další z výzev, které 
musíme čelit. Nestěžujeme si. Víme, že nejistota a proměnlivost podmínek je součástí našeho podnikání, ale 
v takto výjimečné situaci by stát měl pomáhat více, a prostředky získané daní z mimořádných zisků směřo-
vat k podpoře zemědělců. 
Přitom signály, které zemědělcům vláda dává, nejsou zrovna pozitivní. Nejenže jsou zde změny v dotační 
politice, které znamenají méně peněz a více omezení, ale česká vláda dlouho otálela s řešením drahých 
energií pro zemědělce. Až začátkem října bylo schváleno zastropování cen elektrické energie a plynu. To je 
samozřejmě dobrá zpráva, na druhé straně, daná cenová hladina vzbudila obavy u výrobců energie z obno-
vitelných zdrojů energie, kam patří i bioplynové stanice provozované zemědělci. Smlouvy na příští rok byly 
často podepsány na vyšší cenové hladině, což představuje určitý stabilizační faktor v hospodaření zeměděl-
ských subjektů, ale při současných nákladech není možné elektrickou energii vyrábět za méně peněz, než 
představuje navrhovaný strop. Doufejme tedy, že uplatňování zastropování od příštího roku bude vycházet 
z racionálního výkladu evropského nařízení a zastropování se nebude týkat zemědělských bioplynových 
stanic. 
A nejde jen o energie. V době, kdy jsou minerální hnojiva drahá a nedostatková, by vláda měla najít způsob, 
jak podpořit chovatele skotu a prasat, abychom mohli část minerálních hnojiv nahradit statkovými. Ohrože-
na je také produkce české zeleniny a ovoce. Některé podniky již byly donuceny omezit pěstování rajčat ve 
sklenících v zimních měsících kvůli drahým energiím či mají v plánu nechat část úrody na polích či v sadech, 
protože její skladování je energeticky náročné. Od státu bychom potřebovali tedy nejen konkrétní podporu, 
ale i vytvoření stabilního a předvídatelného prostředí.

MONIKA NEBESKÁ 
ZEMĚDĚLSKÉ DRUŽSTVO VŠESTARY

Celý postup vlády při řešení energetické krize je zmatený, drahý a naprosto nekoncepční. Pokud by vláda na 
přechodnou dobu například dvou let z pozice vlastníka největšího výrobce elektrické energie již v březnu 
2022 přešla na věcně usměrňované ceny při výrobě elektrické energie, nebylo by potřeba v tomto oboru 
zavádět žádnou windfall tax a obešlo by se to zcela bez nároků na veřejné rozpočty. Současně by se výrazně 
omezila inflace a inflační tlaky, které za současné situace  budou pokračovat ještě mnoho měsíců. 
Uvalení daně na banky potom chápu jako ryze populistickou úlitbu, nechápu totiž, jak by banky mohly profi-
tovat ze stavu, kdy při osmnáctiprocentní inflaci poskytují úvěry za sedm procent!!! 
U plynařů a rafinerií je to jiné, tam bych windfall tax pochopil, skutečně tam dochází k válečným ziskům, na 
druhou stranu zvýšení daní ještě nikdy nevedlo ke snížení cen – to znamená, že tímto krokem opět přikládá-
me pod inflační kotel!  
Celá EU, nyní bohužel s naší republikou v čele, dlouhodobě a cílevědomě vymísťuje průmysl mimo své území 
a tento trend nyní výrazně zrychlí také v naší zemi, která zatím tomuto trendu odolávala! Je zcela jisté, že to 
nebude ku prospěchu občanů!

CYRIL SVOZIL
FENIX GROUP
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Windfall tax, neboli daň z mimořádných zisků, je jasná snaha získat do rozpočtu příjem. Je spousta mimořád-
ných výdajů, ať už spojených s covidem, válkou na Ukrajině a také s obrovským nárůstem cen energií… Takže 
výdaje je třeba pokrýt příjmy. Jako to musí dělat každý občan, tak by se měla chovat i naše vláda. Ta ale mnoho 
problémů zdědila a čelí situaci, která se ještě nikdy neobjevila. Tento druh příjmů – je sektorový a týká se pouze 
určitého segmentu podnikatelů, kteří se na základě toho mohou rozhodnout tady nepodnikat, jak avizoval pan 
Křetínský – může být daleko menší, než se předpokládalo. A také může ty, kdo zůstanou plátci daní v ČR, vést 
ke zdražování vůči klientům. Tedy k dalšímu zvyšování výdajů firem, občanů i státu. Za mne tím zasahujeme do 
trhu, kterému ale nemůžeme diktovat, jak má hospodařit, to dělá on sám, respektive nabídka a poptávka. Když 
tu bude pět bank a budou službami podobné, u klientů vyhraje banka s lepší cenou.
Co stát a vláda mohou ovlivnit, jsou jenom státní podíly ve firmách, konkrétně v ČEZ, kde vlastní stát většinu. 
A pokud jde o zvyšování daní, to musí být další logický krok, pokud se nebude dařit pokrýt výdaje státu jiným 
příjmem.
Za mne zasahování do tržního hospodářství může být i kontraproduktivní zásah, ale čas ukáže. Mým osobním 
přáním je, ať se nejen naše republika, ale i celý svět vzpamatuje a začneme zase pracovat, platit daně a starat se 
o potřebné.

JANA NOVÁKOVÁ
TRUSTAV

Jsem pro windfall tax, maximálně ale na jeden rok, mezitím by se měla řešit příčina nárůstu cen energií, 
protože ta daň řeší následek. Vláda by měla vzít odpovědnost do svých rukou a upravit cenotvorbu energií. 
Náklady jsou známé, regulace by měla vypadat jako u tepla či distribuce, a měla by vyloučit náklady na závěr-
né plynové elektrárny. Bez ohledu na pravidla volného trhu v EU, která nejsou, například Německem, stejně 
dodržována.

LADISLAV ORNST
UNITED HYDROGEN

Můj osobní názor je, že každý zásah státu do ekonomiky není dobrý. Do budoucna je to precedens, kdo bude 
další na řadě. Na covidu také některé firmy neskutečně zbohatly na úkor zdravotních pojišťoven a nikdo se 
tím nezabýval. Je potřeba se veřejnými rozpočty zabývat s větší razancí, neboť není možné zadlužovat stát 
na úkor dalších našich generací. Někdy se mi zdá, že si lidé myslí, že se virtuální dluhy nemusí splácet, ale 
informace o růstu a výši splácených úroků by se měly lidem více prezentovat, aby změnili názor, že na kom-
penzaci každého problému je nárok a povinnost státu se postarat.

JANA KREMLOVÁ
ALIKA

V zásadě nesouhlasím s daní z mimořádných zisků a ani s navýšením daní, měl by se snížit počet státních za-
městnanců a omezit sociální dávky pro nezaměstnané. Práceschopný zaměstnanec dá výpověď a téměř vždy 
jde hned na úřad a další práci vezme až po vyčerpání dávek. 

MILOSLAVA PROCHÁZKOVÁ
AVANTI FLOORS
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AZURE ANGLE   
Přináší do vaší zahrady kombinaci sportu a odpočinku 
současně. Díky svému tvaru umožňuje plavání pod 
zastřešením také podél břehu. Vaše plavecká dráha 
bude volná a můžete spustit plavecké závody. Moderní 
antracitová barva zastřešení dodá vašemu bazénu styl.              

www.alukov.cz
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POSLEDNÍ MĚSÍC DÁVÁ MUZIKÁLU NADĚJI
Egon Kulhánek | Hudební divadlo Karlín

OD ALJAŠKY PO PATAGONII
Michal Kužel | America Tours

NEJLEPŠÍ MÍSTO PRO FIREMNÍ AKCI
Mlýn Davídkov

LUXUS CESTY KOLEM SVĚTA JSME PŘENESLI  
DO INDICKÉHO OCEÁNU
Tomáš Cikán | ESO travel

KREJČÍ, KTERÝ ŠIJE POCITY
Petr Jůza | BYJUZA

PRAHA MÁ TO NEJLEPŠÍ Z LASEROVÉ MEDICÍNY
Larisa Mikitová | LAN medical group
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  Petr Karban
  David Kraus a Martin J. Polák

S Egonem Kulhánkem o novinkách Hudebního divadla Karlín pro rok 2023 
i o tom, jak se mění svět muzikálového divadla v Česku a co se dá dělat pro to, 
aby divadlo získalo vedle skalních příznivců i nové diváky.

HUDEBNÍ DIVADLO KARLÍN CÍLÍ NA DĚTI I FIRMY

POSLEDNÍ MĚSÍC DÁVÁ 
MUZIKÁLU NADĚJI

Blíží se konec roku, pojďme nahlédnout za oponu, 
do zkušeben. Muzikál Bodyguard už jste oficiálně 
oznámili, ale probleskují zprávy, že nezůstane jen 
u něj. Takže…
Z příslovečné divadelnické pověrčivosti nechci nic 
slibovat, ale směřujeme k tomu, abychom na podzim 
uvedli ještě jednu premiéru. Ondřej Brzobohatý už delší 
domu pracuje s autorkou filmové předlohy Lucií Koná-
šovou na adaptaci vánoční pohádky Anděl Páně. Pokud 
vše půjde, jak si představujeme, tak na jaře začneme 
zkoušet. Zatím ale teprve plánujeme castingy, takže 
žádné další podrobnosti zatím říct ani nemůžu.

Jaká je geneze vzniku takového představení?
V případě Bodyguarda, kde se jedná o licenční projekt, 
protože už ho před námi vymyslel a uvedl někdo jiný, 
je to klasická systémová práce. Sledujeme novinky ve 
světě a když máme pocit, že má některá z nich poten-
ciál i pro našeho diváka, tak okamžitě rozhodíme sítě 
a snažíme se získat práva, která zpravidla u úplných 
novinek nejsou k dispozici. Ve chvíli, kdy je získáme, 
tak přichází krok číslo dvě, sestavit realizační tým. Mezi 
těmi nejdůležitějšími profesemi bych jmenoval alespoň 
režii, choreografii, scénu, kostýmy a hudební nastudo-
vání. Když už máte sestavený tento tým, musíte vybrat 
účinkující. Z castingů vzejde obsazení, a pak už zbývá 
jen úplná maličkost. Muzikál nazkoušet. A jednoho dne, 
dá-li pánbůh, dospějeme k premiéře. 
Ta druhá cesta je původní muzikál. To znamená, že jej 
pro nás někdo napíše. To je zase klasický tvůrčí proces, 
který mi přijde mnohem zábavnější. Říkám tomu 
zhmotnění myšlenky. Jednoho dne se zrodí myšlenka 
a na té pracujete tak dlouho, až se jednoho dne zhmot-
ní a na diváky čeká premiéra.

Na Bodyguarda už obsazení máte…
Tam už jsme ho oznámili, takže ano: Hynek Čermák jako Frank Farmer, Eva Burešová 
a Tereza Mašková jako Rachel, s nimi ještě Dasha s Natálií Hatalovou jako Nicki. A pak 
celá plejáda skvělých a zkušených muzikálových herců, David Suchařípa, Richard 
Genzer, Pavel Nečas, Denny Ratajský… 

A Anděl Páně? Určitě máte některá jména v hlavách…
Máme v hlavách nejrůznější jména, ale to máme před každou inscenací. Takových 
úvah jsou desítky. A stejně vám žádné neřeknu, druhá kola castingů budou až na 
konci ledna. Vlastní komunikaci konkrétního titulu navíc začínáme vždy teprve tehdy, 
až máme obsazení a termíny představení a prodáváme vstupenky. Tady trochu víc 
zarezonoval únik informací, když jsme vypsali castingy, což mě těší. Vypadá to tak, že 
Anděl Páně by si mohl získat přízeň publika, tak snad to nezakřiknu. Takže všichni se 
ptají, ale my nemáme co odpovědět. Počkejte na jaro.

Jaká bude tedy nejbližší budoucnost Hudebního divadla Karlín?
Nečekejte ode mě, že budu věštit výsledky vlastní práce. Ale se vší skromností si 
troufám tvrdit, že máme pro rok 2023 atraktivní tituly. Jak prodeje Bodyguarda, tak 
zájem o detaily kolem Anděla Páně to potvrzují. 

Když už jsme u prodejů, jak se dýchá divadlu v čase po pandemii, který namís-
to klidu přinesl inflaci, nejistotu, drahé energie?
Blbě.

Co pro vás třeba znamenají právě ty ceny energií? Asi nemůžete ubrat reflek-
tory. Mění se nějak divadelní svět se současnou situací?
Ceny energií jsou pro nás značný problém. My jedeme předprodeje zhruba na půl 
roku dopředu. Když dnes zdraží elektřinu od ledna, já nemám možnost promítnout její 
cenu do ceny vstupenek dříve než ve druhém pololetí příštího roku, tedy reálně od 
září. A to je velký problém. Jsme se zdražováním vždy o krok pozadu. Ještě bychom 
mohli začít zdražovat preventivně… Ale to by nám asi neprošlo.
A jestli se změnil svět divadla? Svět našeho divadla určitě. Nemáme herce v angažmá, 
spousta z nich si za pandemie musela najít jinou práci a protože pořád nemáme počet 
představení tak vysoký jako v roce 2019, tak mnozí kombinují divadlo s něčím jiným. 
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PREMIÉRY ROKU 2023
THE BODYGUARD
NA KARLÍNSKÉ JEVIŠTĚ PŘICHÁZÍ V ČESKÉ PREMIÉŘE MUZIKÁL PODLE 
STEJNOJMENNÉHO FILMOVÉHO HITU Z ROKU 1992 S KEVINEM COSTNEREM 
A WHITNEY HOUSTON V HLAVNÍCH ROLÍCH. MUZIKÁL LIBRETISTY 
ALEXANDERA DINELARISE A SCÉNÁRISTY LAWRENCE KASDANA MĚL 
SVĚTOVOU PREMIÉRU V ADELPHI THEATRE V LONDÝNSKÉM WEST ENDU  
5. PROSINCE 2012. ČESKÁ PREMIÉRA JE PLÁNOVÁNA NA BŘEZEN 2023.

ANDĚL PÁNĚ
PŮVODNÍ ČESKÝ MUZIKÁL NA MOTIVY OBLÍBENÉ FILMOVÉ POHÁDKY 
LUCIE KONÁŠOVÉ Z ROKU 2005 PŘIPRAVUJE V HUDEBNÍM DIVADLE 
KARLÍN ONDŘEJ GREGOR BRZOBOHATÝ. OBSAZENÍ BUDE ZNÁMO NA 
JAŘE PO SKONČENÍ DRUHÉHO KOLA CASTINGŮ, PREMIÉRA BY SE MĚLA 
USKUTEČNIT VE TŘETÍM ČTVRTLETÍ PŘÍŠTÍHO ROKU.

Ondřej Gregor Brzobohatý muzikál Legenda 
jménem Holmes nejen napsal, ale už v něm i hraje.Kristýna Daňhelová a Petr Vaněk  

v muzikálu Legenda jménem Holmes
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Což podstatně omezuje a ztěžuje zkoušení. Divadlo se mění, jako se mění celý svět. 
Ale abych nebyl pesimista, poslední měsíc v předprodejích nám dává naději, překoná-
vá všechny historické rekordy. Což je tak trochu zázrak a já doufám, že to není nějaký 
poslední záchvěv. Rozhodně se tím nechceme uspokojit a snažíme se přilákat i novou 
klientelu.

To jsou vaše nové balíčky? Aktivity směrem k firmám?
S firmami komunikujeme dlouhodobě, ale dali jsme tomu nový kabát. Snažíme se 
pro firemní klientelu zatraktivnit divadlo a nabídnout spolu se vstupenkami i něja-
kou možnost prezentace klienta v rámci prostoru divadla a představení. Nabídnout 
catering a další atrakce, jako je třeba prohlídka divadla. A pak máme úplnou novinku, 
která se zaměřuje na dětského diváka. Připravili jsme model, v němž může firma za-
koupené vstupenky věnovat dětem z dětským domovů, SOS vesniček nebo Klokánků. 
Jde nám o to, že se tak díky osvíceným firmám dostanou do divadla i děti, které by 
na to neměly finančně. Přitom firma s tím nemá žádnou práci, my všechno zařídíme 
a také zdokumentujeme. Dají se samozřejmě kombinovat i oba modely, už jsme to 
v minulosti vyzkoušeli. Tedy jak vstupenky pro partnery nebo zaměstnance, tak pro 
potřebné děti. 

To je váš model, nebo jste se inspirovali v zahraničí na zavedených muzikálo-
vých scénách?
Je to náš model. Veškeré prodeje jsou specifické, Broadway je jiná, Londýn je jiný, 
Vídeň je jiná, to nejsou přenositelné zkušenosti. Snažíme se vnímat, jak to dělají 
jinde, využijeme jejich zkušeností, ale jdeme vlastní cestou. Náš model je nabídnout 
co nejpestřejší průřez muzikálovou scénou. Když se řekne muzikál, je to univerzální 
označení žánru, ale já vnímám, že jsou muzikály romantické, pohádkové, komediální 
a spousta jiných. Ta škála je obrovská a my se snažíme nabídnout našim divákům ten 
nejatraktivnější výběr toho, co se děje ve světě. Zároveň máme to štěstí, že se nám 
daří i s původními tituly. Nezbývá, než se modlit, že budeme mít při výběrech i v bu-
doucnu stejně šťastnou ruku, jako doposud. Každou novou premiérou začíná nové 
dobrodružství…  

DARUJTE 
DIVADLO 
DĚTEM
HUDEBNÍ DIVADLO KARLÍN PŘICHÁZÍ S NOVOU 
INICIATIVOU PRO FIRMY – KDOKOLIV MŮŽE 
VĚNOVAT DĚTEM Z DĚTSKÝCH DOMOVŮ 
A KLOKÁNKŮ DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ 
VČETNĚ SETKÁNÍ S UMĚLCI A PODPISOVOU 
AKCÍ PO JEHO SKONČENÍ. TUTÉŽ MOŽNOST LZE 
SAMOZŘEJMĚ VYUŽÍT I PRO DĚTI VLASTNÍCH 
ZAMĚSTNANCŮ NEBO PARTNERŮ. PŘIPRAVENY 
JSOU TŘI ZÁKLADNÍ BALÍČKY, KTERÉ LZE 
PŘÍPADNĚ UPRAVIT PODLE POŽADAVKŮ. TÝM 
DIVADLA VŠE POTŘEBNÉ ZAJISTÍ PRODUKČNĚ 
I ADMINISTRATIVNĚ, VČETNĚ DOKUMENTACE. 
VSTUPENKY VŠECH BALÍČKŮ LZE LIBOVOLNĚ 
KOMBINOVAT Z CENOVÝCH KATEGORIÍ 890 Kč, 
790 Kč, 590 Kč, 390 Kč A 290 Kč.

BALÍČEK V HODNOTĚ 50 000 KČ
• VSTUPENKY – V NÁKUPNÍ HODNOTĚ 70 000 Kč 
• 10 KS PROGRAMŮ ZDARMA 
• 8 KS CD ZDARMA 
• LOGO NA INTERNETOVÝCH STRÁNKÁCH   
 S PROKLIKEM 
• REKLAMA NA OBRAZOVKÁCH 
 PŘI PŘEDSTAVENÍ ALENKA V ŘÍŠI DIVŮ 
• HLASOVÁ REKLAMA PŘED PŘEDSTAVENÍM   
 ALENKY V ŘÍŠI DIVŮ 

BALÍČEK V HODNOTĚ 30 000 KČ
• VSTUPENKY V NÁKUPNÍ HODNOTĚ 40 000 Kč
• 6 KS PROGRAMŮ ZDARMA
• 4 KS CD ZDARMA
• LOGO NA INTERNETOVÝCH STRÁNKÁCH   
 S PROKLIKEM
• REKLAMA NA OBRAZOVKÁCH 
 PŘI PŘEDSTAVENÍ ALENKA V ŘÍŠI DIVŮ

BALÍČEK V HODNOTĚ 10 000 KČ
• VSTUPENKY V NÁKUPNÍ HODNOTĚ 12 000 Kč
• 4 KS PROGRAMŮ ZDARMA

Zpívající krávy z muzikálu Slunce, seno, jahody
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TYPY PARTNERSTVÍ

Jan Révai a Jitka Schneiderová v muzikálu Rebelové Jaroslava Kretschmerová a Filip Hořejš v muzikálu Slunce, 
seno, jahody

Plnění Plnění Plnění Plnění Plnění Plnění

250 000 200 000 150 000 100 000 50 000 20 000

PARTNER PŘEDSTAVENÍ

Zvukové poděkování před představením • • • •

Vizuální reklama na oponě před představením • • • • • •

Vklady do zakoupených programů partnera • • • • • •

Na LED panelech před představením •

Vizuální reklama 1 minutu před představením (nutné předem schválit) •

REKLAMA A MÉDIA

Obrazovky ve foyeru divadla na 2 měsíce • •

Obrazovky ve foyeru divadla na 1 měsíc • •

Obrazovky ve foyeru divadla na 1 představení  • •

PRO DIVÁKY PŘI PŘEDSTAVENÍ

Počet vstupenek v ceně 250 200 150 100 50 20

Autogramiáda po představení • •

Prohlídka divadla pro 20 osob •

Prohlídka divadla pro 30 osob • •

Prohlídka divadla pro 2x 20 osob •
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  Petr Karban
  archiv America Tours

A od Karibiku po Havaj, dodává s úsměvem Michal Kužel. To je v největší 
stručnosti šíře záběru liberecké rodinné firmy America Tours, která platí za 
specialistu na Ameriku. A byť v Česku zdomácnělo rčení Neobjevujte Ameriku, 
v tomto případě je zcela liché. Protože když už do Ameriky, pak rozhodně 
s někým, kdo se vyzná. Důvodů je několik.

NEBOJTE SE OBJEVOVAT AMERIKU

OD ALJAŠKY PO PATAGONII
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První je ten, že celý kontinent od severu na jih je tak rozmanitý, že jen vybrat 
do jednoho zájezdu to nejzajímavější a nejatraktivnější z dané lokality, je úkol 
nadlidský. A pokud jej mají splnit lidé, musejí mít opravdu dokonalou znalost 

všech těch míst. To lidé z America Tours splňují měrou vrchovatou, v Americe jsou 
jako doma, Amerikou doslova žijí. Čímž se výrazně odlišují od všech, kteří v Americe 
vidí slušný byznys a nabízejí relativně levné zájezdy, jejichž náplní jsou především 
návštěvy těch míst, kde se neplatí vstupné.

Když zážitek je víc než luxus
Druhým důvodem, proč jet za oceán s America Tours, je právě obsah. „Jestli jsme ně-
čím jiní, tak asi právě tím, že se nerozptylujeme tím, co je v které sezoně kde ve světě 
byznysově zajímavé a na čem se dá vydělat, ale soustředíme se více než třicet let jen 
a jen na Ameriku. A chceme všem, kteří s námi do Ameriky jezdí, nabídnout maximum 
obsahu. Což neznamená itinerář nabitý stovkami míst, kde pobudete dvě minuty na 
fotku, ale program sestavený tak, aby byl váš zážitek maximální,“ říká Michal Kužel.
A to už vyžaduje opravdu specifické znalosti. Někdy to možná znamená o kousek 
méně komfortu, ale tenhle pro někoho minus bohatě vyvažují právě prožitky. Příklad 
na vysvětlenou – jezdit po Americe luxusním autobusem sice lze, ale ty zdaleka 
nemohou všude ani vjet, natož zastavit. Zato vany nebo velké SUV mají takových 
omezení mnohem méně, a to, co si odnesete ve vzpomínkách a na fotkách, luxus 
autobusu několikrát předčí. 

Nestačí vědět kam
Ještě jeden příklad – obrovským lákadlem jsou hollywoodské ateliéry. Jenže jaké 
je zklamání, když většinu času, co v nich strávíte, stojíte ve frontách na kteroukoliv 
z atrakcí. Nebo mořský svět. Ten, který stojí za to, ten autentický, je v San Diegu. 
Ostatní jsou kopie, které obvykle navštěvují ti méně znalí. A přidejme příklad do 
třetice – v Americe neznají evropský, respektive francouzský systém hvězdiček, které 
označují úroveň hotelových služeb. Takže můžete mít pětihvězdičkový hotel, který 
ale nesplňuje požadavky ani na čtyři hvězdy. A naopak. „V Americe musíte vědět ne-
jen kam, ale také kdy a jak. Protože být v Hollywoodu a zažít Hollywood, jsou dvě růz-
né věci. A to platí pro celou Ameriku,“ poukazuje Michal na to, že objevovat Ameriku 
má smysl jen s někým, kdo se vyzná.
Možnosti toho objevování jsou s America Tours nepřeberné – můžete projet nejen 
přírodní parky, západ, střed či východ Spojených států, ale také Kanadu, Aljašku,  
Havaj, Kostariku, Peru, Argentinu, Mexiko… To jsou asi nejčastější destinace. Přičemž 
váš zájezd může mít formu, která vám vyhovuje. „Umíme jakkoliv velké skupiny, 
umíme ale zajistit průvodce i pro pár či jednotlivce. Umíme program navrhnout sami, 
umíme ho i přizpůsobit požadavkům a sladit ho třeba s pracovním programem nebo 
kongresem. Těžko mě napadne, jaké přání klienta by v Americe bylo nesplnitelné… 
Amerika, a myslím tím celý kontinent, se neustále vyvíjí. Vznikají a zanikají airlines, 
atrakce, hotely, obchodní partneři, mění se zákony a pravidla. My s tím musíme držet 
krok a pro klienta být vždycky aktuální. Je to nekonečný koloběh, pořád se učíme, 
a pořád nás to baví,“ loučí se Michal Kužel.  

AMERICA 
TOURS
SPECIALIZOVANÝ TOUROPERÁTOR 
A ORGANIZÁTOR SLUŽEB A ZÁJEZDŮ  
NA AMERICKÝ KONTINENT S TŘICETILETOU 
TRADICÍ. ZÁKLADEM PRECIZNÍCH 
SLUŽEB TÝMU KOLEM MICHALA A HANY 
KUŽELOVÝCH JE DOKONALÁ ZNALOST VŠECH 
DESTINACÍ, DLOUHOLETÉ OSOBNÍ VZTAHY 
A PEČLIVĚ BUDOVANÝ TÝM PRŮVODCŮ, KTEŘÍ 
KE ZKUŠENOSTEM A ZNALOSTEM PŘIDÁVAJÍ 
I NADŠENÍ. V NABÍDCE JSOU POZNÁVACÍ, 
POBYTOVÉ I INCENTIVNÍ ZÁJEZDY, PLAVBY 
A TAKÉ INDIVIDUÁLNÍ ZÁJEZDY NA PŘÁNÍ.
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  Julie Válková
  Patrik Fürst

NEJLEPŠÍ MÍSTO  
PRO FIREMNÍ AKCI
Najdete ho nedaleko Kolína, a je to svět skutečně mimořádný – citlivě zrekonstruovaný 
mlýn, snad ze 14. století, se změnil v dokonalé moderní zázemí, které má svého genia loci. 
A navíc dokáže vyhovět všemožným specifickým požadavkům. Mlýn Davídkov zkrátka 
skvěle zvládne svatbu, teambuilding i partnerské či zákaznické setkání. 

66

INSPIRACE

066-067_davidkov.indd   66 13.12.2022   15:43



Zdá se vám mlýn na pohled povědomý? Není 
divu, jde o oblíbené místo filmařů, často tvoří 
jedinečnou kulisu televizních pořadů a videokli-

pů, natáčely tu Rybičky 48 i Lucie. Mlýn Davídkov je ale 
především ideálním místem pro teambuildingy, firemní 
večírky, obchodní setkání, konference, veletrhy nebo 
školení. Nicméně, zažít tam můžete i divadelní předsta-
vení, koncert nebo hon či výlov.
Mlýn byl postaven pravděpodobně již ve 14. století, 
nicméně jmenovitě lze majitele doložit až od roku 1650. 
Ke kouzelné a tajuplné atmosféře zdejšího místa se 
váže několik pověstí, z nichž některé lze najít v kroni-
kách i na internetu. Mlýn obklopují lesy Vavřinecké-
ho údolí, v nichž se skrývají i pozůstatky prastarého 
slovanského hradiště. 
Necelou hodinu od Prahy, v pohádkových prosto-
rách starého mlýna, zkrátka najdete vše, co potře-
bujete – klid, rozmanitou přírodu, komfortní zázemí, 
dostatečnou ubytovací kapacitu, gastronomii na úrovni 
i rozmanité prostory pro nejrůznější doprovodné a vol-
nočasové aktivity.

Unikátní prostory s všestranným 
využitím
Ideálním místem, vhodným pro větší počet hostů, 
je stodola, jejíž součástí je i pódium a bar. Pohodlně 
pojme i sto lidí, které mlýn zvládne také ubytovat. 
Komornější atmosféru nabízí zasedací sál uvnitř mlýna, 
který poskytne soukromí pro pracovní jednání, malou 
konferenci nebo jakoukoliv akci typu abiturientských 
večírků a narozeninových oslav. 
Centrální místnost je velmi proměnlivá – s praskajícími 
plameny krbu se promění v domácí chalupu, ale stačí 
jen otevřít piano a sáhnout do strun basy, a je to skvělé 
místo pro malý ambientní koncert. A protože i zde jsou 
stoly s lavicemi a bar, je to skvělé místo pro pracovní 
schůzky, jednání a školení. 
Kamenný altán s grilem, ohništěm a krytými stoly, 
který je součástí rozlehlého dvora, se zase perfektně 
hodí pro uspořádání jakékoliv venkovní akce, kterou 
nezkazí ani déšť.
A to stále není všechno – stavení doplňují multifunk- 
ční venkovní prostory – sportovní hřiště, bazén, te-
rasa a altán u rybníka. A k dispozici je nejen vybavení 
pro tradiční sporty, jako jsou florbal, stolní tenis, luko-
střelba či rybolov, ale i pro aktivity typu rýžování, hod 
podkovou či cornhole. Že některé z nich ani neznáte? 
O důvod víc je vyzkoušet. Zvláště, když máte jistotu, 
že se o vás po celou dobu bude starat profesionální 
tým s velmi přátelským přístupem.  
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  Petr Manuel Ulrych
  Jakub Hněvkovský a archiv ESO travel

Uplynulé dva roky cestování příliš nepřály, na webu vaší cestovní kanceláře 
jsem ale zjistil, že letos máte v plánu Cestu kolem světa opět zrealizovat… 
Je to přesně tak. Covidová pandemie zasáhla i náš skvěle rozjetý seriál Cest kolem 
světa soukromým letadlem, s kterým jsme přišli na český trh v roce 2011. Na zatím 
poslední – devátou – cestu kolem světa jsme s klienty odletěli na jaře roku 2020, jen 
krátce po vypuknutí pandemie covidu-19. Opatření, která v boji s tímto onemocněním 
přijímaly jednotlivé státy, nám ale neumožnila navštívit všechny plánované destinace. 
V minulém roce jsme si tuto cestu, byť jsme ji měli připravenou, nedovolili realizovat. 
Řada zemí, jako třeba Austrálie, Nový Zéland, Hongkong a jiné, byla pro turisty stále 
ještě uzavřena, a my jsme nechtěli nabízet klientům polovičaté řešení. Podobně tomu 
bylo i letos. Dali jsme si tedy dvouletou pauzu a na jubilejní desátou Cestu kolem 
světa soukromým letadlem se s klienty vypravíme 16. března 2023. 

Máte ještě volná místa? 
Ne, tato cesta je už dlouho vyprodaná. Klienti byli na tento výjimečný produkt po oné 
dvouleté pauze opravdu natěšeni a všech šedesát čtyři míst jsme prodali nebývale 
rychle. A víte, co mě na tom těší? Že jsme se dostali do fáze, kdy na této jubilejní 
cestě nemáme nové klienty. Všichni se rekrutovali z řad účastníků předchozích devíti 
ročníků. 

LUXUS CESTY 
KOLEM 
SVĚTA JSME 
PŘENESLI DO 
INDICKÉHO 
OCEÁNU

Pakliže se románový Phileas 
Fogg stresoval, jestli zvládne 
cestu kolem světa během 
osmdesáti dnů, dnešní 
cestovatelé to díky unikátnímu 
produktu cestovní kanceláře 
ESO travel stihnou v klidu 
a s úsměvem na rtech během 
necelého měsíce. Firma ale 
podle svého majitele Tomáše 
Cikána reaguje na zrychlující 
se životní tempo a připravuje 
i kratší cesty podobně 
luxusního typu. 
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Chápu, že z hlediska organizátora to je skvělá situace. Co ale ti, kteří nechtějí 
rok čekat, jestli se v dalším ročníku neuvolní nějaké místo, případně jim nevy-
hovuje jarní termín?
Takovým zájemcům nabízíme produkt, se kterým jsme přišli už vloni na podzim 
a který se setkal s velkým úspěchem. Mluvím o 17denním zájezdu Indickým oceánem 
soukromým letadlem. Vybrali jsme tři destinace, které byly v danou dobu otevřené 
a bezpečné z hlediska covidu, tedy Seychely, Mauricius a Maledivy. I v tomto případě 
jsme letěli Boeingem 737, jehož standardní kapacitu 189 sedaček jsme změnili na šest 
desítek komfortních sedadel v kategorii business, a i ostatní služby byly na špičkové 
úrovni – vybrali jsme ty nejlepší hotely se stravováním all inclusive, při autobusových 
výletech měl každý účastník k dispozici dvousedadlo atd. Aranžmá bylo de facto stej-
né jako u našich Cest kolem světa. Ostatně řada účastníků tohoto zájezdu už s námi 
alespoň jednu Cestu kolem světa absolvovala. Musím říct, že to pro nás bylo velmi 
příjemné a že to utužilo naše přátelství a vazby. Letos na podzim jsme proto přišli 
s další podobnou nabídkou a klienty jsme pozvali do Ománu, na Bali, na indonéský 
ostrov Komodo a znovu také na Maledivy. A právě v těchto dnech zasíláme klientům 
nabídku na cestu, kterou připravujeme na listopad 2023. Během té navštívíme čtyři 
exkluzivní destinace – Mauricius, Réunion, Seychely a Maledivy. Úspěch projektu 
Indický oceán soukromým letadlem nás přiměl k tomu, že jejich nabídku budeme 
rozšiřovat. Je to pro nás jedna z možností, jak oslovit i nové klienty. 

Nebude vám ale Indický oceán za chvíli malý? Neplánujete připravit podobný 
produkt i pro jinou část světa? 
Ano, po třech letech v Indickém oceánu jsme se rozhodli, že na podzim roku 2024 při-
pravíme obdobnou cestu do Karibiku. Opět půjde o cestu pro VIP klientelu, na rozdíl 
od předchozích cest ale bude více koupací než poznávací. 

Co je hlavním kritériem při výběru destinací na těchto cestách?
Kromě již zmíněné bezpečnosti samozřejmě jejich oblíbenost. Tu máme ověřenou na 
stovkách našich poznávacích okruzích po celé zeměkouli. Za hlavní přidanou hodnotu 
přitom považuji to, že díky našemu privátnímu letadlu dokážeme propojit země jinak 
jen obtížně propojitelné. 

Jak tomu mám rozumět? 
Vezměme si onu kombinaci Mauricius – Réunion – Seychely – Maledivy, o které jsem 
hovořil. Pokud budete cestovat standardními linkami z Réunionu na Seychely, budete 
muset absolvovat pěti či šestihodinový let z Réunionu do Dubaje, tam počítejte s pěti 
hodinami na přestup a dalších pět hodin strávíte v letadle na Seychely. My přeletíme 
krásným přímým letem a za necelé čtyři hodiny jsme na Seychelách. To samé potom 
u dalších přeletů. Toto zjednodušení se bude týkat i cesty do Karibiku v roce 2024. 
Vezměte si Kajmanské ostrovy – ty jsou dostupné buď ze Spojených států či z Mexi-
ka, ale my budeme schopni se tam dostat třeba ze Svaté Lucie. A další zastávky naší 
plánované karibské cesty si zatím s dovolením nechám jako překvapení pro klienty. 

Jedním z globálních trendů v cestovním ruchu je zkracování. Lidé cestují sice 
častěji, ale na kratší dobu. Sledujete tento trend také? 
Ano. A projevil se třeba právě v podobě cest, o kterých jsem hovořil. Zatímco Cesta 
kolem světa soukromým letadlem trvá 26 dnů, Cesty napříč Indickým oceánem jsou 
sedmnáctidenní. Ale týká se to i další naší nabídky. Klienti, kteří dříve chtěli třeba na 
čtrnáctidenní okruh Vietnamem, během kterého by tuto destinaci důkladně pro-
cestovali, nyní poptávají více týdenních až desetidenních poznávacích zájezdů. Já 
osobně si myslím, že je to škoda, ale je to zkrátka trend, kterému se musíme přizpůso-
bit a klientům vyjít vstříc. V nabídce pro rok 2023 tak máme tyto „zkrácené“ poznávací 
zájezdy obsaženy ve větší míře. Stejně jako zájezdy, během kterých klienti zavítají jen 
do jedné destinace, zatímco dříve u nás dominovaly zájezdy „multidestinační“.
Věřím, že to klienti ocení a že tento posun v nabídce nám pomůže vrátit se na hod-
noty z roku 2019, kdy s námi naši klienti navštívili celkem 164 exotických destinací. 
Samozřejmě za předpokladu, že svět bude pro cestování otevřen. Jen pro připome-
nutí Spojené státy americké jako naše cílová destinace číslo jedna se otevřely teprve 

vloni v listopadu a Čína, která je pro nás dlouhodobě 
„dvojkou“, je stále zavřena a nikdo neví, kdy se turismu 
otevře. Předpoklad je jaro 2023 a já se obávám, že je to 
předpoklad velmi optimistický. U Číny vnímáme velmi 
silnou odloženou poptávku a těšíme se, až se budeme 
moci na tento trh vrátit. Jinak ale věřím tomu, že ve 
všech normálních vyspělých destinacích už všechno 
bude fungovat tak, jak by mělo a že klienti budou moci 
vybírat z našich krásných nabídek zájezdů po celé 
planetě.

To ovšem předpokládá i standardní situaci v le-
tecké dopravě. Tedy dostatek letadel, personálu 
a přímých spojení…
Je pravda, že letošní rok byl v tomto směru opravdu 
„pekelný“. Stalo se třeba, že skupina dvaceti klientů 
cestujících na zájezd po západě Spojených států byla 
při odletu z důvodu zrušení letu překnihována na po-
měrně složité přelety a cesta tak trvala místo 14 celých 
31 hodin. Podobné změny byly letos mnohočetné. Dou-
fám, že se letecké společnosti chytí za nos. Není důvod, 
aby nefungovaly – letadla mají, jen stojí nevyužitá na 
letištích. Já jsem ale optimista a věřím, že se situace 
vrací do normálu.  

Réunion

Maledivy
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  Valerie Saara      archiv Petra Jůzy

Můžete nad tím mávnout rukou, ale nejen okřídlené rčení, že šaty dělají 
člověka, nýbrž i řada vědeckých studií potvrzují, že správná volba outfitu má 
vliv na úspěch. A je v podstatě jedno, jestli se má týkat žen, jednání na úřadě 
nebo byznysu. Když máte na sobě něco, v čem se dobře cítíte a také skvěle 
vypadáte, je to prostě plus. Problém je, že naplnit šatník tak, aby ranní volba 
dopadla vždy na jedničku, chce prostě čas. A někdy se hodí i zkušené oko 
zvenčí, které vám nebude chtít za každou cenu lichotit.

DOKONALÝ ŠATNÍK: BYJUZA

KREJČÍ, KTERÝ ŠIJE POCITY

To je předpoklad, na kterém vystavěl svou službu 
létající krejčí Petr Jůza. Muž, který se specializuje 
na obleky, kostýmky, košile, halenky a kabáty 

a který stojí za značkou BYJUZA. „Čas je nejdražší ko-
modita úspěšných. První setkání s klientem bývá zpra-
vidla nejdelší, musím pochopit jeho osobnost, poznat 
jeho přání, musím si ho změřit. Doslova i přeneseně. 
Když už máme nějaký vztah, pak je nová zakázka často 
záležitostí minut, teď jedu od klienta a na obleku jsme 
se dohodli za osm minut,“ vysvětluje nad kávou Petr. 

Oblek ke sloupu je málo
A prozrazuje základ svého přístupu ke klientovi i pod-
statu termínu létající krejčí. „Žiji v autě, v něm mám 
na dva tisíce vzorků látek, zkušební modely. S tím lze 
vystačit. Nepotřebuji obchod. Můj byznys je postavený 
na tom, že vedu pány, a dnes už i dámy, k takovému 
pohledu na módu, aby byla kvalitní, aby se v ní cítili 
dobře a aby jim také slušela. Finální rozhodnutí je vždy 
na nich. Jinými slovy, potkám se s klientem, dost často 
projdeme celý jeho šatník a pak vybíráme oblečení na 
míru a pro určité příležitosti. Pokud chce klient něco, co 
nešiji, třeba tričko, džínsy nebo tenisky, tak se dohod-
neme, co přesně si představuje a já poradím a zařídím, 
kde to koupit a kdy, aby vše proběhlo hladce a hlavně 
rychle. A obvykle samozřejmě u nákupu asistuji.“
Petr dává velký důraz na to, aby se člověk v oblečení 

dobře cítil a dobře vypadal. Jsou to dvě rozdílné věci, přičemž ten vnitřní pocit je 
pro Petra o něco důležitější. „Když stojíte v obleku někde u sloupu, můžete vypadat 
dobře a cítit se dobře i v tom, co vám úplně nepadne. Ale jakmile se začnete hýbat, 
začnete v obleku normálně žít, najednou budou záhyby tam, kde být nemají, někde 
to bude málo a někde moc… A vy už se nebudete cítit dobře, protože nepadnoucí 
oblek omezuje, necítíte se volně, pohodlně. Proto je pro mě to, abyste se vy v obleku 
cítil dobře, absolutní základ. Protože můžete mít ten nejlepší oblek z nejdražší látky, 
když se v něm nebudete cítit, nebudete ho nosit.“

Umět se obléknout
Petr je svým způsobem apoštolem umění oblékat se. Nemylme se, není to zdaleka 
samozřejmost. „Řada lidí se prostě neumí obléknout, což ale není nic divného, nikdo 
neumí vše a oni umějí jiné věci, řídí velké firmy, jsou obchodníky, objevují nové ma-
teriály či vyučují budoucí generace… Přitom chtějí dobře vypadat, dobře se v oble-
čení cítit a nemají čas. To jsou mí klienti,“ říká Petr. Umět se obléknout, k tomu totiž 
nestačí jen navléct na sebe barevně sladěné věci věhlasných značek. Je to disciplína 
poměrně volná, přesto s jasnými pravidly. Oblečení musí sedět, mělo by odpovídat 
dané příležitosti a také povaze svého nositele. „Krejčí umí objektivně zhodnotit, zda 
jste dobře oblečen, ale ve finále stejně rozhoduje váš subjektivní pocit,“ znovu Petr 
zdůrazňuje ten základní princip své práce. 

Který si může dovolit i proto, že drtivá většina jeho klientů jsou lidé, které obléká léta 
a jde o vztah založený na důvěře a otevřenosti. Mít osobního krejčího, je stejné jako 
mít svého lékaře, právníka či daňaře. Každému z nich odhalujeme to, co svět obvykle 
nevidí. A takový vztah vyžaduje důvěru. Pro obleky Petra Jůzy prostě nestačí jen kva-
litní italská či britská látka, dokonalý střih a poctivé krejčovské řemeslo. Nutné jsou 
i otevřenost a důvěra. On totiž nešije obleky. Šije vaše pocity.  
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  Valerie Saara
  Alena Vaganová

PRAHA MÁ TO NEJLEPŠÍ  
Z LASEROVÉ MEDICÍNY 
Společnost LAN medical group v říjnu v Praze oficiálně otevřela nový showroom a školící 
centrum špičkové světové laserové medicíny. LAN medical group je vlastně sdružením tří 
vlastníků ze tří zemí. Česko zastupuje Larisa Mikitová a její AlFa24, Španělsko Anastasia 
Martí a Francii Nicolas Richard. 
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Slavnostní pásku na úvod přestřihli právě výše
zmínění majitelé a s nimi také Tony Yaacoub,
hlavní inženýr, který řídí výrobu přístrojů MedArt

Technology na Blízkém východě. Právě ty jsou zákla-
dem unikátních špičkových metod moderní estetické
medicíny a jsou používány v celé síti prestižních
světových klinik ve Francii, Švýcarsku, Belgii i Rakousku.
Těsně po otevření pražského showroomu byla otevře-
na i nová malá klinika v Monaku, vybavená stejnými
přístroji.
Ty jsou vizitkou francouzské společnosti MedArt
Technology, která je předním vizionářským výrobcem
technologií pro moderní estetickou medicínu a také
spolutvůrcem nových obchodních modelů a meziná-
rodních platforem.
Vedle vzdělávacích workshopů a seminářů centrum
LAN medical group v pražské Štefánikově ulici nabízí
především tři estetické procedury: přístrojové odstra-
ňování chloupků diodovým laserem se třemi vlnovými
délkami, přístrojové zeštíhlení a formování postavy
na principu využití magnetické energie pulzního elek-
tromagnetického pole a ošetření pokožky metodou
RecoSMA, která má trvalý liftingový účinek, úplně
obnovuje pokožku, stírá vrásky, jizvy, postaknózní
projevy a strie. Zlepšuje barvu a texturu pleti.  

LAN MEDICAL GROUP
NICOLAS RICHARD JE MAJITELEM DESETI LASEROVÝCH
CENTER VE FRANCII, ČLEN ASOCIACÍ FRANCE MÉDECINE
ESTHÉTIQUE A ARCHIMEDE ASSOCIATION.

LARISA MIKITOVÁ JE ZAKLADATELKA SPOLEČNOSTI
ALFA24, VÝHRADNÍHO DISTRIBUTORA ITALSKÝCH
PŘÍPRAVKŮ KOSMETOLOGIE, ESTETICKÉ MEDICÍNY
A PLASTICKÉ CHIRURGIE ZNAČEK MASTELLI A K-SURGERY
PRO ČESKOU A SLOVENSKOU REPUBLIKU..

ANASTASIA MARTÍ JE OSOBNÍ PORADKYNÍ ŘADY
PŘEDNÍCH RYCHLE ROSTOUCÍCH SPOLEČNOSTÍ V OBLASTI
ESTETICKÉ MEDICÍNY A MÁ I BOHATÉ ZKUŠENOSTI
S ČESKO-ŠPANĚLSKÝM INVESTIČNÍM PORADENSTVÍM.

Nicolas Richard, společník LAN 
medical group

Plastický chirurg MUDr. Aneta Krajcová 
a hlavní inženýr MedArt Tony Yaacoub

Anastasia Martí a Larisa Mikitová, 
jednatelky LAN medical group
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CORSO PREMIUM  
Terasové zastřešení pro dokonalý kontakt s okolní přírodou. 
Plným otevřením přesuvného systému zastřešení získáte 
pobyt na čerstvém vzduchu. Panoramatický výhled skrze 
všechny stěny včetně střechy umožní sledovat přírodu 
i noční oblohu během kteréhokoli ročního období.            

www.alukov.cz
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NEBÁT SE 
DOBRODRUŽSTVÍ
Takto se asi cítil Kryštof Kolumbus vyplouvající objevovat Ameriku. Nebo spíš 
král, který mu dal na cestu peníze a stal se jeho mecenášem. Denní realita 
investičních fondů totiž připomíná expedice objevující moderní talenty 
a úspěšné startupy. Jedním z takových fondů je Nation 1, který založil Marek 
Moravec. Svými investicemi umožňují nadějným českým startupům dobývat 
globální trh. Úspěch samozřejmě zaručený není, ale fond se dobrodružství 
nebojí.

  Daniel Mrázek
  archiv Nation 1

Jak se s investičním rizikem vyrovnáváte?
Musíme nad tím přemýšlet matematicky a statisticky. Tedy musíme mít dostatečnou 
diverzifikaci, ta standardně funguje od nějakých 25 firem v portfoliu. Říkáme tomu, že 
si kupujeme „vstupenky“, tedy malé podíly ve vznikajících firmách, které se pohybují 
mezi deseti a dvaceti procenty ekvitního podílu. Následně pomáháme firmy budovat 
a snažíme se je vést tak, aby byly co nejúspěšnější. V horizontu pěti až osmi let podíl 
držíme a pak ho prodáme se ziskem. 

Jak si podle vás startupy v Česku stojí? 
Výborně. Je to nejrychleji rostoucí odvětví. Za poslední roky vidíme spoustu velmi 
úspěšných firem, které ze zelené louky vyrostly na firmy s miliardovou hodnotou, 
miliardovými tržbami a zisky. Úspěch tvoří úspěch – čím více úspěšných firem je, tím 
více vzniká nových úspěšných podnikatelů. Jenom za poslední rok u nás vznikly asi 
čtyři tzv. jednorožci, tedy firmy s hodnotou přesahující miliardu dolarů. Ať už jsou 
to Rohlík, Atacama, Mews nebo Productboard. To je úžasné – a my vidíme spoustu 
dalších nadějných podnikatelů, zejména v technologickém odvětví. To firmám umož-
ňuje globálně škálovat. Produkt nebo službu vytvoří tady v Česku, ale rovnou hledají 
zákazníky v Americe, Anglii, zkrátka globálně. Díky tomu na tyto firmy tolik nedopadá 
ekonomická krize.

Jak to, že na ně krize nedopadá?
Je to z několika důvodů. Už jsem zmínil, že náš investiční horizont je pět až osm let. 
Z toho vyplývá, že nás zajímá, co ta firma řeší dlouhodobě, jestli bude úspěšná za pět 
až osm let. Pokud by krize přetrvávala i do té doby, bude všechno špatně. Zadru-
hé firmy nejsou financovány dluhově, takže nejsou závislé na úrokových sazbách, 
které banky dávají. Důležité je samozřejmě i to, na jaký segment startupy míří. Určitě 
nechceme investovat do firem, které by cílily na trhy, jako jsou Rusko nebo další 

Proč jste se rozhodl důvěřovat něčemu tak nejisté-
mu, jako jsou startupy? Nápady můžou mít dobré, 
ale jestli se na trhu prosadí, je otázka…
Podívejme se na to, jak vůbec vznikl pojem venture 
capital, tedy dobrodružný kapitál. První přirovnání 
mluví o Kryštofovi Kolumbovi, který vyplouvá vstříc 
zámořským objevům. Tenkrát to fungovalo podobně – 
na jedné straně byl někdo s obrovskou odvahou vydat 
se za dobrodružstvím s vidinou velkého objevu a zisku. 
Na straně druhé byl mecenáš nebo král, který plavbu 
zasponzoroval a věřil, že ve výsledku na tom vydělají 
všichni. Zároveň si ale všichni uvědomovali obrovské 
riziko, že to nedopadne. Dalším termínem je liberation 
capital, který vznikl někdy v 60. nebo 70. letech v Ameri-
ce, kde byly první podoby venture capitalu. Slyšíme tam 
slovo osvobození. Tenkrát začaly vznikat hardwarové 
a softwarové firmy a rodil se internet. Často se tak dělo 
na půdě výzkumných institucí spojených s vládou – a to 
osvobození spočívalo v tom, že nějaký bohatý mece-
náš někoho zafinancoval, aby z výzkumné instituce 
odešel a vydal se vlastní cestou něco zkoumat sám. 
Výsledkem měl být produkt, který bude tak přelomový, 
že investici mecenášovi násobně vrátí. Stejná situace je 
i dnes v případě začínajících firem a startupů. Riziko je 
vysoké, jen některá část firem přežije. Ale ty, co uspějí, 
investici vrátí klidně i desetinásobně. A proto se inves-
tici do startupů věnujeme.
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MAREK MORAVEC
MAREK MORAVEC JE ZKUŠENÝ PODNIKATEL A INVESTOR V OBLASTI 
E-COMMERCE, AUTOMOTIVE A TRAVEL, KTERÝ DAL DOHROMADY 
VENTURE KAPITÁLOVÝ FOND NATION 1 A DNES V NĚM PŮSOBÍ 
JAKO MANAGING PARTNER. FOND JE NA ČESKÉM TRHU UNIKÁTNÍ 
SVÝM ZAMĚŘENÍM NA PRE-SEEDOVÁ A SEEDOVÁ KOLA INVESTIC 
DO STARTUPŮ.

JIŽ DŘÍVE POMÁHAL MAREK V ROZJEZDU NADĚJNÝM STARTUPŮM 
S FONDEM ROCKET INTERNET, KTERÝ PATŘÍ MEZI HISTORICKY 
NEJÚSPĚŠNĚJŠÍ VC FONDY NA SVĚTĚ. ZA SEDM LET SE ROCKET 
INTERNET TÝMU PODAŘILO DOSTAT NA BURZU SEDM ÚSPĚŠNÝCH 
FIREM. JAKO ZAKLÁDAJÍCÍ ZAMĚSTNANEC STÁL TAKÉ ZA VZNIKEM 
PRVNÍHO JEDNOROŽCE JIHOVÝCHODNÍ ASIE, MEZINÁRODNÍHO 
ONLINE OBCHODNÍHO DOMU LAZADA GROUP, KTERÝ NAKONEC 
PŘEŠEL POD KŘÍDLA SPOLEČNOSTI ALIBABA GROUP A DODNES JE 
JEDNIČKOU V REGIONU. TEHDY MĚL MAREK JAKO ČLEN NEJUŽŠÍHO 
VEDENÍ NA STAROST VÍCE NEŽ PADESÁTIČLENNÝ TÝM. 

SE SVÝMI BOHATÝMI ZKUŠENOSTMI PŮSOBÍ TAKÉ JAKO PORADCE 
A KONZULTANT PRO FIRMY V RŮZNÝCH ČÁSTECH SVĚTA.

MAREK MORAVEC MÁ DVA MAGISTERSKÉ TITULY. JEDEN 
Z UNIVERSITY OF OXFORD VE VELKÉ BRITÁNII, KDE SE MŮŽE 
POCHLUBIT DVĚMA STUDIJNÍMI STIPENDII, A DRUHÝ Z LONDON 
SCHOOL OF ECONOMICS (CEMS DOUBLE DEGREE SPOLEČNĚ S VŠE). 
ŽIJE V PRAZE.

nestabilní trhy. Proto se díváme na to, pro které zákaz-
níky zamýšlený produkt nebo služba je, včetně toho, 
nakolik jsou tito zákazníci krizí ochromeni. 

Co musí startupy splňovat, aby se prosadily? 
V čem tkví klíč k jejich úspěchu?
Do firem investujeme v jejich velmi brzké fázi, a to 
hlavní, podle čeho se rozhodujeme, je osobnost zakla-
datelů, zakládajícího týmu. Očekáváme od nich, že mají 
velmi dobrou znalost odvětví, kterému se chtějí věno-
vat. To znamená, že rozumí podstatě problému a jeho 
řešení. Důležitá je osobní charakteristika – zakladatelé 
musí být houževnatí, s ambicemi, musí být schopni 
řešit problémy, hledat nová řešení. Zároveň je potřeba, 
aby se učili novým věcem a přijímali zpětnou vazbu 
i kritiku. Pokud někdo nedokáže vyslechnout ostatní 
a přijmout kritiku, pravděpodobně na trhu neuspěje. 
No a samozřejmě si analyzujeme i potenciál firmy – jak 
velký problém řeší a jestli firma dokáže svou vizi reálně 
naplnit.

Na svých internetových stránkách máte heslo 
„From local to global. Fast“. Jak se z lokálního 
startupu může stát globální firma, a k tomu ještě 
rychle?
Je to zmíněná kombinace dobrého týmu a dobrého 
produktu, který řeší problémy velkého množství zákaz-
níků. Říkáme tomu, že se potká řešení s trhem. Takové 
firmy pak nemají problém růst velmi rychle. Zákazníky 
najdou prostřednictvím internetu – to není jinak ome-
zené. V takovém případě je potenciál velmi vysoký. 
Firmy, do kterých jsme investovali, neměly před třemi 
lety prakticky nic, dnes dosahují půlmiliardových obra-
tů, meziročně rostou násobně. A v tomto růstu mohou 
stále pokračovat.

Jak konkrétně startupům pomáháte? 
Každá firma má trochu jiné potřeby, ale obecně mů-
žeme říct, že na začátku pomáháme s prvními prodeji. 
V rámci naší vlastní sítě se je snažíme propojit s poten-
ciálními zákazníky. Takto firma získá referenční klienty, 
kteří jí pomáhají růst dál. Pak je tu oblast HR. Vznikající 
firmy většinou potřebují rychle hledat klíčové zaměst-
nance – a s hledáním talentovaných jedinců také mů-
žeme pomoct. Je to i finanční řízení. Zakladatelé často 
nemají ekonomické nebo finanční vzdělání, nemají 
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že je zajímavý potenciál. A o další části se dozvíme díky referencím. Princip našeho 
investování je ten, že hledáme ambiciózní firmy, které dokážou růst rychle, agresivně. 
Firmy, které nabízejí něco, po čem je globální poptávka. Co bych ještě zdůraznil, je, 
že podporujeme firmy s českým příběhem. Výzkum a vývoj by měl probíhat v Česku 
a alespoň část týmu zakladatelů by měli tvořit Češi. Ano, díváme se i po firmách, 
které svou mateřskou společnost zakládají například v USA – to kvůli tomu, aby měly 
přístup k tamním zákazníkům. Ale často za tím stojí český tým, který má dceřinou 
společnost nebo odštěpný závod tady v České republice, kde reálně sedí jádro firmy. 
Češi mají obrovský talent a je potřeba už od počátku produkt prodávat globálně na 
velkých trzích.

Teď si neodpustím rýpavou otázku. Říkáte, že podporujete české startupy,  
ale webové stránky máte pouze v angličtině. Jak to jde dohromady?
To je jednoduché. Už jsem přece říkal, že hledáme zakladatele, kteří mají na to, být 
globální. To znamená, že musí umět dobře anglicky. K nám na stránky zároveň chodí 
investoři a partnerské fondy ze zahraničí, kteří loví ty nejúspěšnější firmy. Ti česky 
samozřejmě neumí. Ačkoliv tedy podporujeme primárně české zakladatele, jednáme 
globálně, proto máme stránky pouze v angličtině. Pokud jim někdo nerozumí, na 
mezinárodním trhu nemá šanci se prosadit.

Co se děje poté, co se rozhodnete, že daný startup za podporu stojí? 
Proces má několik fází. Nejdřív skutečně potřebujeme detailně poznat tým zakladate-
lů – jejich osobnostní stránky, jejich zkušenosti, zjišťujeme si reference. Pak se díváme 
na tu samotnou technologii nebo produkt, který nabízí. Prověřujeme ho, díváme se, 

zkušenosti s řízením podniku. Mají velmi dobrou zna-
lost svého oboru, ale s řízením firmy potřebují poradit. 
S tím souvisí, že být podnikatelem není pro každého 
a mnohdy je taková cesta velmi náročná a stresující. 
Proto poskytujeme i psychologickou podporu a pomoc 
v osobnostním růstu. Snažíme se tak najít kouče nebo 
psychologa – někoho, kdo pomůže se s nelehkými 
výzvami vyrovnat.

Kolik startupů už jste vzali pod svá „ochranná 
křídla“? Představme si některé…
Máme za sebou 3,5 roku od založení Nation 1 a za tu 
dobu jsme zainvestovali 28 společností. Naší úplně 
první investicí byla společnost VRgineers – specializu-
je se na vývoj leteckých simulátorů pro výcvik pilotů 
s využitím virtuální reality. Ta nám opravdu dělá radost, 
může se pyšnit zakázkami například pro U.S. Air Force 
a další špičková výcviková centra pro piloty. Naší další 
investicí je firma Snuggs vyrábějící menstruační kalhot-
ky. Když jsme do ní investovali, žádné tržby neměla. Za 
tři roky ale vyrostla značně a teď expanduje do Němec-
ka, Nizozemska či Velké Británie a její tržby se pohybují 
ve stovkách milionů korun. 

Další velmi úspěšnou investicí byla firma Daytrip, která 
vyvinula velmi užitečný nástroj pro cestování. Pokud 
třeba s rodinou cestujete do zahraničí, stáhnete si 
jejich aplikaci a objednáte si řidiče a průvodce, který lo-
kalitu velmi dobře zná. Odveze vás kamkoliv potřebuje-
te a ještě vám o místě sdělí zajímavé informace. Během 
covidu Daytrip klesl téměř na nulu, ale vyrostl už zase 
zpátky a je to velmi úspěšná firma působící ve více 
než čtyřiceti zemích světa. Zmínit určitě ještě můžu 
firmu Ydistry, které se také velmi dobře daří. To byla 
softwarová investice, firma řeší optimalizaci mrtvých 
skladových zásob pro velké retailové společnosti, které 
podnikají v oblasti potravin, lékárnictví atd. Ydistry jim 
pomáhá s rozmisťováním produktů na jednotlivých 
prodejnách, čímž jim sníží procento zboží, které by pak 
musely buď výrazně zlevnit, nebo bez užitku vyhodit. 

Jak ochotně začínající firmy naslouchají vašim 
radám? Máte v nich jen menšinový podíl. Berou 
vás vážně?
Už v rámci poznávání před investicí se snažíme najít 
zakladatele, kteří mají hlavu otevřenou. Očekáváme, že 
investora chtějí vyslechnout, protože jinak by investice 
ztrácela smysl. Takže ano, naslouchají nám. Samozřej-
mě nemůžeme rozumět úplně všemu, a tak kolem 
sebe máme externí experty. Důležitá je samozřejmě 
komunikace – abychom správně pochopili, co zakla-
datel startupu potřebuje a zároveň aby on dokázal své 
potřeby správně vystihnout.

Jak se o startupech dozvíte? Hlásí se vám samy, 
nebo je naopak vyhledáváte?
Je to kombinace obojího. Část startupů se nám hlásí 
napřímo, například přes naše webové stránky. Zároveň 
si proaktivně analyzujeme různé segmenty, kde věříme, 
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jak kvalitně je postaven. Díváme se na finanční plán 
a strategii firmy, jestli je takový plán realistický. Bavíme 
se s potenciálními i současnými zákazníky, abychom 
dostali zpětnou vazbu na dané řešení či produkt. To 
je pro nás zásadní, protože v začátcích toto nejvíce 
vypovídá o tom, zda firma dělá něco dobře, nebo ne. 
Proto nad zpětnou vazbou strávíme poměrně dost 
času. Když po této první analýze usoudíme, že máme 
zájem, přecházíme do fáze předběžné nabídky, kdy se 
musíme pobavit o tom, jestli obchodně nám obou-
stranně dává smysl do společnosti vstoupit. Když i tuto 
fázi vyhodnotíme pozitivně, provedeme hloubkovou 
kontrolu, jestli informace, které nám firma poskytla, 
jsou pravdivé a skutečné. No a pak už následuje náš 
vstup do firmy.

Jak velká ta investice pak je?
Často začínáme investicí menší, tedy řádově v nižších 
stovkách tisíc eur, v jednotkách milionů korun. Nicmé-
ně chceme si držet možnost investici navýšit, pokud 
zjistíme, že jsme vsadili na toho správného koně a chtěli 
bychom získat ve firmě větší podíl. V takovém případě 
rádi poskytneme investici v řádu jednotek milionů eur. 
Ve chvíli, kdy firma přeroste i tuto velikost, firmě pomů-

žeme najít většího partnera, větší investiční fond než jsme my, který pomůže s další 
růstovou fází a je schopen do společnosti investovat i desítky milionů eur.

Bavili jsme se o podporovaných startupech, teď se podívejme na druhou 
stranu vaší činnosti – odkud získáváte finance na podporu startupů?
Peníze jsou složené, máme 26 investorů. Do fondu investujeme sami jako manaže-
ři, přes milion eur máme vlastní kapitál. Vedle toho je cizí kapitál, jehož investoři 
většinou jsou úspěšní podnikatelé, úspěšné firmy, mohou to být tzv. family o�ces, 
tedy správci rodinných majetků, kteří diverzifikují investice. Pak to jsou institucio-
nální investoři typu banky nebo větší fondy, např. Evropský investiční fond, které 
diverzifikují větší aktiva mezi menší investiční fondy, jako jsme my.

Přijímáte ještě další investory? 
Fond Nation 1 je už uzavřený, do něj se už dostat nedá. Nicméně plánujeme otevře-
ní dalšího fondu, do kterého nové investory rádi přijmeme. Investoři vstupují skrze 
tzv. investiční commitment neboli smlouvu o investičním závazku. To znamená, že 
investor nám kapitál nedává dopředu, ale voláme ho pro rata od všech investorů 
v momentě, kdy vstupujeme do firmy a kupujeme si podíl. Takže investoři postupně 
posílají svou poměrnou část investice. V momentě, kdy nastane exit a podíl ve spo-
lečnosti prodáváme, zisk našim investorům distribuujeme. Standardně to funguje 
tak, že investorům splatíme zainvestovanou částku, a to i s úrokem. Zisk nad to se 
rozdělí tak, že 80 procent zisku jde investorům a 20 procent je bonus pro manažera, 
tedy pro nás. To, že plánujeme otevření nového fondu, dokazuje, že se nám daří, že 
vybíráme dobré startupy, a ty jsou i díky nám úspěšní. A na to jsme hrdí.  
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HLEDÁM INVESTICE 
S PŘÍBĚHEM
Zapomeňte na všechny předsudky a stereotypy, které jste kdy o investorech 
slyšeli. Majitel holdingu SPA-RE Jaroslav Vaníček totiž nezapadá. Své investice 
si hýčká, jsou pro něj cennou sbírkou, o kterou se s radostí stará. Jak sám říká: 
„Rád vracím věcem i firmám třpyt a lesk.”

  Judita Hrubešová
  archiv Jaroslava Vaníčka

VÝZVY
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Být dobrým podnikatelem, znamená být dobrým 
investorem, to píšete na svých webových strán-
kách. Co myslíte, podnikatelem se člověk postup-
ně stává nebo se tak narodí? Existuje něco jako 
podnikatelský instinkt, který dostáváme do vínku?
Domnívám se, že jde o kombinaci mindset a skill set. 
Jsou to tedy konkrétní dovednosti, ale také nastavení 
mysli – tedy to, jak člověk přistupuje k jednotlivým 
událostem a situacím. Důležitý je i způsob myšlení 
a fakt, zda nakonec přichází s kreativním řešením. Do 
určité míry lze tyto vlastnosti získat od rodičů. Už od 
dětství jsem velmi rád četl například i antickou litera-
turu včetně filozofů, jakými byli Platón, Sokrates nebo 
Aristoteles, který učil mladého Alexandra Velikého. 
A právě v těchto knihách jsem se setkal s tím, jak 
přistupovat ke světu. Alexandr Veliký s učením těchto 
filozofů v podstatě dobyl celý svět. Takže mindset se 
dá velmi dobře naučit už v dětství, pokud máte dobré 
učitele. Je to skvělá výhoda v případě startu do života.

A vy jste tu výhodu měl?
Ano. Maminka měla kosmetický salon a tatínek staveb-
ní firmu. Oba začali podnikat v devadesátých letech. 
Maminka učila ve škole a na brigádu pak po práci cho-
dila do svého salonu. Táta byl důlní inženýr a po práci 
v dolech začal podnikat. Dobře se měli.

A jaký je váš příběh? Zhlédl jste se v rodičích?
Naopak. Já jsem vůbec nechtěl být jako moji rodiče. Při-
šlo mi, že jsou moc přísní. Už od úplného dětství jsem 
byl zvyklý vydělat si na to, co jsem chtěl. Bylo mi sedm 
a starší sestře devět. Když jsme si chtěli něco koupit, 
rodiče nám řekli: „Jděte umýt podlahu na chodbě. 
A když vám za to někdo zaplatí, můžete si za to koupit, 
co chcete.” Byly tam dvě starší sousedky, za které jsme 
asi za dvacet korun myli podlahu. Když jsem byl fyzicky 
zdatnější, řekněme zhruba od 14 let, chodil jsem do 
práce s tátou a po škole nebo o víkendech mu pomáhal 
na stavbě. A ten mi dával, panečku.

Co bylo dál?
Šel jsem na Střední průmyslovou školu Chomutov, kde 
jsem studoval obor energetika. Podle mě je to jedna 
z nejlepších škol v regionu. Vybral jsem si ji, protože rodi-
če tenkrát říkali: „Kdybys náhodou nechtěl být dlouho na 
vysoké škole, tak ti střední odborná škola přijde k duhu.“ 
Šla mi dobře matematika, navíc k tomu umět i fyziku, 
chemii a elektřinu, je velmi dobré pro logické myšlení. Při 
škole jsem si vydělával dále u táty na stavbě, a protože 
rodiče podnikali, setkal jsem se se společností, která 
zprostředkovávala finanční poradenství. Hned v osmnác-
ti jsem si udělal živnostenský list a začal zprostředková-
vat úvěry a hypotéky. Na střední škole jsem vydělával 
mnohem více peněz než moji učitelé. Začal jsem mít 
problém, abych vůbec dodělal střední školu. Tu jsem 
vzhledem k tomu, kolik peněz jsem vydělával, nepova-
žoval tehdy za důležitou. Ego mi stouplo do hlavy. Tak 
mě táta srovnal, že jestli nedodělám střední školu, půjdu 
do střívkárny čistit střeva po vepřích a připravovat je na 
jitrnice. Takže jsem raději odmaturoval.

To bylo neskutečně racionální. Zatímco ostatní se bavili studentským životem, 
vy jste pracoval na tom, jak si vydělat peníze. Jak jste totiž uvedl v podcastu 
Business Talk LIVE, v 21 letech jste vlastnil pět bytů. Co vás k tomu vedlo? Byla 
to touha po určité finanční svobodě?
Moc mě bavilo sbírat věci. Táta sbíral známky a mně se to tehdy strašně líbilo. Já si je 
spojoval s historií. Také jsem toužil mít sbírku, tak jsem začal sbírat céčka, pogy a kar-
tičky. Na to jsem samozřejmě potřeboval peníze, protože, když něco chcete sbírat, tak 
si to většinou musíte koupit. To jsem byl ještě malý. Ve starším věku se mi samozřejmě 
líbila nezávislost s tím spojená. Zvlášť, když jsem doma často slýchal: „To je můj byt, 
když se ti to nelíbí, běž si někam jinam.“ A já jsem strašně moc chtěl být nezávislý a jít 
někam jinam. A když se tato touha spojila se sběratelskou potřebou, musely to logicky 
být byty. Už tehdy jsem si vybíral pěkné byty ve velmi dobrých lokalitách. Snažil jsem 
se využít toho, co jsem našetřil, s možnostmi, které tehdy nabízel úvěr.

Jenže je sbírání a SBÍRÁNÍ. Co jste měl s vašimi sběratelskými artefakty v po-
době bytů v plánu? 
Když jsem v devatenácti letech začal kupovat byty, vůbec jsem netušil, že ještě 
porostou na ceně. Zkrátka jsem vždy koupil byt, vlastními silami ho zrekonstruoval 
a pronajal ho. Příjem z pronájmů jsem používal na nákup toho, co jsem chtěl. Řekl 
jsem si, že bych si rád koupil auto, což stojí měsíčně pět tisíc korun. Pokud koupím 
dva byty, a z jejich pronájmů vydělám každý měsíc pět tisíc, mám auto zdarma. Kupo-
val jsem byty s tím, abych byl svobodný, nezávislý a měl to, co jsem si přál.

Jste tedy podnikatel a investor samouk, který se nechal vést touhou a intuicí?
Kromě rodičů jsem žádného učitele neměl. Já jsem to vyčetl v knihách. Konkrétně 
jsem si koupil knížku od Roberta Kiyosakiho Bohatý táta, chudý táta. Psal tam o tom, 
jak mít pasivní příjem z nemovitostí a jak být svobodný, nepracovat pro peníze, tak 
jsem to v devatenácti udělal a ono to fungovalo.

Kiyosaki mimochodem také varuje před tzv. krysím závodem, kdy se člověk 
ocitne v určité spirále, ze které není cesty ven. Člověk je pak jako myš v ko-
lečku – kdy chce více, tak začne více vydělávat, chce ještě více, jenže více 
vydělávat, znamená více pracovat, pokud více pracuji, nezbývá mi čas na to, 
co mám rád…
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To máte úplnou pravdu. Přišlo mi to jako dítěti velmi 
zvláštní. Je vám 19 let, přečtete si knížku a spočítáte 
si, že můžete mít byt a z toho bytu konkrétní výtěž-
nost, a tak koupíte tři byty a najednou je váš vedlejší 
příjem vyšší, než má babička důchod. A já do toho ještě 
intenzivně pracoval. Když mi bylo 21, měl jsem pět bytů 
a vše, co jsem chtěl. Potřeboval jsem auto, tak jsem si 
pro něj zajel do Německa. Chtěl jsem svou holku vzít na 
dovolenou, tak jsem ji nejprve unesl na zámek, šli jsme 
na ples a pak jeli na dovolenou. Tím chci říci, že díky 
pasivnímu příjmu jsem si už v 19 letech užíval života. 
A bylo pouze na mně, jestli ten den půjdu do práce, 
nebo ne. Jenže já jsem se začal nudit.

Předpokládám, že jste se tedy rozhodl rozšířit 
svou „sbírku” bytů?
Můj táta říkal, ať nemrhám svým životem na zábavu 
a ať jdu tvořit něco hodnotného. Udělal mi nabídku. 
Chtěl se mnou budovat svou stavební firmu. Strašně 
mi to imponovalo, vždyť můj táta, u kterého jsem léta 
pracoval na stavbě, mi nabídnul partnerský vztah. 
Prodal jsem všechny své nemovitosti a šel do toho. 
Vše vypadalo fantasticky, lidé stavěli rodinné domy, 
dělaly se také významné zakázky pro město. Přišel rok 
2008 a s ním i velká ekonomická krize, která pokračo-
vala i v následujících dvou letech. Je obecně známo, že 
Ústecký kraj to zasáhlo snad nejvíce ze všech. Pro lidi 
nebyla práce, nezaměstnanost v té době dosahovala 
20 procent a ceny nemovitostí klesaly až o 70 pro-
cent. Banky nepůjčovaly peníze a lidé přestali stavět, 
protože šetřili, města omezovala své rozpočty. A to byl 
konec našeho podnikání. Stalo se tak z vyšší moci, kdy 
jsem s tím nemohl vůbec nic dělat. A to pro mne byla 
velká zkušenost.

Jakou nejdůležitější radu jste tedy ohledně inves-
tování kdy dostal?
Šetři peníze. To je ta nejlepší rada pro jakéhokoliv 
investora, ale i pro mladého člověka. Šetři peníze, 
protože přijde doba, kdy se ti zkrátka budou hodit. 
A v takovém případě je dobré mít našetřeno.

Jste majitelem holdingu SPA-RE, který zahrnuje 
segment realit a správy nemovitostí, stavební 
firmu, servis Auto Papoušek a účetní firmu. To 
portfolio je poměrně široké. Jaký význam tento 
mix má, jaký dává smysl?
Obrovský, přičemž společným jmenovatelem je sprá-
va majetku. Rád se starám o prostředí, ve kterém žiji 
a toužím, aby věci kolem mne fungovaly. A ta správa 
věcí s tím úzce souvisí, ať už jde o majetek, nemovi-
tosti, auta nebo firmy. Holding SPA-RE je pojmenován 
podle první společnosti, kterou jsem založil, což byl 
Správní a realitní servis. Tu společnost jsem založil 
na základě jediné smlouvy, a byla to Smlouva o stálé 
správě nemovitostí, kdy jsem se domlouval s klienty, 
že jim budu servisovat jejich majetek za paušální po-
platek. Tehdy to bylo měsíčně 500 korun za bytovou 
jednotku. Jakmile jsem začal lidem spravovat maje-

tek, portfolio klientů se rychle zvětšovalo a někteří z nich chtěli svou nemovitost 
prodat nebo rekonstruovat. Proto také postupně vznikla realitní kancelář a stavební 
společnost, s tím pak spojené služby jako úklid a účetnictví, které hraje důležitou 
roli například při správě SVJ. Mimochodem anglický výraz SPARE znamená v češti-
ně šetřit. A když už jsem měl majetku a nemovitostí dost, říkal jsem si: „Je na čase 
obrátit kartu.“

Zkrátka jste se začal opět nudit, jak u vás bývá zvykem.
Nejen nudit. Začal jsem se o svou firmu bát kvůli další ekonomické krizi. „Co když to 
přijde ještě jednou? Chceš znovu zažít ten pád?” ptal jsem se sám sebe. A odpověď 
zněla jednoznačně: „Ne.” Chci si zachovat svou životní úroveň a mít se dobře. Je tedy 
na čase spravovat další segment. Navíc k automotive mám blízko.

Koupil jste legendární pražský servis Auto Papoušek. Bylo to v době největší 
krize, kdy se automotive odvětví příliš nedařilo. Co vás na tuto investici vůbec 
přivedlo?
Servis Auto Papoušek jsem koupil místo nemovitosti právě z toho důvodu, že byl na 
tom ekonomický segment automotive tak zle. Řekl bych, že autoservisy byly tehdy 
na úplném dně. V zemi byl zákaz pohybu kvůli covidu, lidé nemohli cestovat mezi 
okresy. Nejezdilo se, tudíž se ani neopravovalo a lidé nepracovali, byli doma. A to byl 
ten nejlepší moment, kdy nastoupit do výtahu, který teprve pojede nahoru.

Takže vám šlo o to rozšířit své portfolio firem, aby investice nešly pouze do 
jediného segmentu. Začal jste se tedy jistit z vícero stran?
Ano. Stát pevně na dvou nohách je vždy lepší než pouze na jedné.

Jací jsou vaši zákazníci? Obrací se na vás spíše klienti, kteří chtějí zúročit svůj 
majetek nebo spíše ti, kteří hledají investora pro svůj vlastní byznys? 
Obrací se na mě zástupci obou těchto skupin. Musím říci, že jsem vybíravý. V duchu 
toho, jak se o firmy starám, není v mých silách takto se postarat třeba o dalších deset 
firem najednou. Ale variantě, že za mnou přijde někdo, kdo už dlouhodobě buduje 
svou značku, ale chybí mu některá z kompetencí, kterou mu mohu nabídnout právě 
já, se rozhodně nebráním. Taková partnerství jsou vždy dobrá. Pokud se najde někdo, 
kdo by si dovedl představit spolupráci s některou z mých společností nebo se mnou, 
určitě se s ním rád sejdu. Pokud by se mnou lidé chtěli investovat peníze, tak equity 
partner se mnou může zhodnocovat prostředky v řádech jednotkách až desítkách 
milionů korun podle konkrétní příležitosti, což funguje na bázi jednotlivých projektů. 
Ten se pak ukončí a vyplatí a je zde možnost vstoupit do některého z dalších konkrét-
ních projektů. Takže peníze nabírám zejména, když mám konkrétní projekt, protože to 
nechci platit ze své kapsy, ale budou to platit ty solární panely nebo majitelé karava-
nů, aut nebo nemovitostí. Já se postarám o to, aby investice fungovala.

Co je naprosto klíčové v případě dobré investice?
Já se snažím majetek spravovat. Mám rád věci, u kterých mohu přidat ruku k dílu 
a něco, co je trochu rozbité, mohu opravit. Poohlížím se po věcech, které jsou morál-
ní, etické a legální ve světě nemovitostí, automotive odvětví a v oblasti energetiky. 
Zajímají mě investice, ke kterým mohu nějakým způsobem přispět a přidat určitou 
hodnotu. Takové projekty si vybírám. Nejlepší jsou skryté poklady. Přesně takové 
nemovitosti a firmy hledám do své sbírky. Zaměřuji se na to, co běžný člověk neocení, 
ale já v tom tu hodnotu a potenciál vidím. A já jsem připraven svůj další díl sbírky 
opravit, oprášit a dodat mu zase lesk.

Jakým způsobem o své „sběratelské kousky“ pečujete?
Já ty společnosti samozřejmě neřídím, nicméně nastavuji pravidla, podle kterých je 
má řídit jejich management. Pokud jsou ta pravidla managementem dobře uchopena, 
tak ta společnost nebo nemovitost vzkvétá. Celá investice pak dává ekonomicky, so-
ciálně i morálně smysl. A to je pro mne podstatné, protože když se otočím za tím, co 
sbírám, chci mít z toho všeho radost. Vyřazovat špatné, dodávat lepší a měnit dobré 
za lepší. To je můj úkol jako sběratele. A sběratelství je můj koníček.
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JAROSLAV 
VANÍČEK 
„RÁD INVESTUJI DO VĚCÍ, KTERÉ DÁVAJÍ SMYSL 
A POMÁHÁM OSTATNÍM S BUDOVÁNÍM 
ÚSPĚŠNÝCH FIREM,“ ŘÍKÁ MAJITEL 
HOLDINGU SPA-RE. HOLDING JE V JEHO 
PŘÍPADĚ ODMĚNOU ZA LÉTA DŘINY A PÍLE. 
V POSLEDNÍCH LETECH MEZIROČNĚ ROSTE 
O STABILNÍCH 300 %. SPA-RE SDRUŽUJE HNED 
NĚKOLIK FIREM, KTERÉ ÚSPĚŠNĚ ZASAHUJÍ 
DO SVĚTA NEMOVITOSTÍ, AUTOMOTIVE 
A ENERGETIKY. JAROSLAV VANÍČEK SE TOTIŽ 
DLOUHODOBĚ POHYBUJE V OBLASTI SPRÁVY 
NEMOVITOSTÍ. NA STAROST MÁ REZIDENČNÍ 
OBJEKTY I VELKÉ BUDOVY KORPORÁTNÍCH 
SPOLEČNOSTÍ. JAKO INVESTOR SE ZABÝVÁ 
TAKÉ NÁKUPEM A ROZVOJEM FIREM. 

Jiní investoři tvrdí, že nejlepší je, když investova-
né peníze vydělávají za vás a vy je nemusíte nijak 
zvlášť opečovávat. Zkrátka vy spíte, peníze pracu-
jí. Ale vy hovoříte o péči, renovaci a opravách?
Přesně tak. A toto je má přidaná hodnota jako inves-
tora. Takto ke svým investicím přistupuji. Jsem ten, 
kdo se o ně stará, dohlížím na ně a spravuji je. Zkrátka 
nemohu přistupovat k investicím jako jiní investoři, 
protože pro mne je to odosobněný přístup a já mám 
své investice rád. A na těch investicích je to pak samo-
zřejmě vidět. Třeba servis Auto Papoušek, který jsem 
nedávno koupil, rebrandoval a jeho vnitřní prostory 
také opravil. Pamatuji si, jak jsem tam šel poprvé na 
obhlídku a mluvil s majitelem. Před vjezdem do areálu 
měl ceduli Autoservis Papoušek a ta byla zaprášená 
a plná pavučin. Přišel jsem dovnitř a říkám mu: „Pane 
Papoušku, tak konečně přišel někdo, kdo vám to tady 
opráší a vymete pavučiny.“ A jemu se to líbilo a možná 
i díky tomu mi svou firmu prodal. Mám zájem udržovat 
věci v chodu.

Což je dobrá zpráva pro vaše další klienty. Nicmé-
ně do ekonomického světa se promítá aktuální 
politická situace, s tím související energetická 
krize i ekonomická dohra, kterou s sebou přinesla 
pandemie koronaviru. Jak se tyto okolnosti promí-
tají do vašeho byznysu?
Mně se dnes daří velmi dobře jen proto, že jsem si 
v roce 2008 až 2010 prošel velice tvrdě ekonomickou 

krizí. Tehdy pro malou stavební firmu znamenala krize konec veškerých zakázek, 
druhotnou platební neschopnost, a nakonec i konec vlastního podnikání. Firmy 
střední velikosti to měly neskutečně těžké a byly nuceny propustit velkou část za-
městnanců. Co se týče velkých korporátních společností, tam se krize projevila až po 
delším čase, má totiž svou určitou setrvačnost. Moc dobře si to pamatuji, když jsem 
po pádu naší stavební firmy restartoval svůj život, nastoupil jsem do společnosti 
OKIN Facility, která spravovala budovy pro Rai�eisenbank. Ta mne jako zaměstnance 
odkoupila a já se ve svých 23 letech stal správcem všech jejich budov. Byly to roky 
2011 a 2012, krize už byla u konce, ale svou setrvačností dopadla na bankovní domy 
o něco později. Tehdy Rai�eisenbank propouštěla 15 procent svých zaměstnanců. 
Řešil jsem u nich „škatulata hýbejte se”, kdy po vlně propouštění přišla reorganizace 
a stěhování. A tam jsem se setkal s tím, jakou má krize sílu i u tak velkých korpo-
rátních společností. Takže současná krize skončí až tehdy, kdy se prokouše do těch 
velkých korporátních struktur.

Jak tedy jako investor ideálně reagovat na tuto situaci?
Já osobně počkám, až všechny figurky spadnou.

Co to znamená?
Budu vyčkávat do doby, než se krize provalí všemi úrovněmi byznysu od vesnic po 
středně velká města až po metropole. V tu chvíli bude pro mne ta nejlepší příležitost 
na trhu. Pokud budu konkrétní, tak ve světě realit bylo na začátku krize v rámci nej-
většího realitního portálu inzerováno 60 tisíc nemovitostí k prodeji. Jsme v krizi ani ne 
rok, a nabídka se zvýšila na 90 tisíc nabídek. Počítám s tím, že za rok tam bude  
120 tisíc nemovitostí k prodeji. A asi si dovedete představit, že když je tak velká  
nabídka a bude malá poptávka, že bude možné koupit levněji.

Takže už si vybíráte?
Koukám se.  
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ZACHRÁNÍ LIDSTVO PLAZMA 
Z KONOPÍ?
Každý den jsou potřeba statisíce litrů krevní plazmy po celém světě. Současnými metodami ale 
dokážeme dodat jen třetinu potřebného množství. Vyrábí se z krve, a ačkoli to na první pohled 
nevypadá, dárců není tolik, aby celosvětovou poptávku po krevní plazmě spolehlivě uspokojili. 
Navíc je současná výroba značně finančně nákladná, což z aplikace krevní plazmy téměř vylučuje 
chudé rozvojové země. Zdá se ale, že existuje řešení. 

Skrývá se tam, kde bychom ho nejspíš nečekali – v konopí. „Těžko najdeme kom-
plexnější bylinu, jejíž jednotlivé složky by měly tolik různých zdraví podporující 
využití,“ objasňuje lékař Pavel Kubů. Působí ve společnosti Plasma for People, 

která si klade za cíl vytvořit náhražku krevní plazmy. Doktor Kubů má na starosti prá-
vě medicinální stránku projektu. 
Kořeny výzkumu sahají do 80. let 20. století. „V té době bylo Československo jedním 
z nejpřednějších producentů průmyslového konopí na světě. Z rostliny se využíval její 
stvol, který slouží k výrobě tkanin, izolací, těsnění a podobně. Koncem 80. let vyvstala 
otázka, co s těmi zbývajícími částmi rostliny, zejména listy nebo semeny. Vznikl 
proto tým vědců, který začal konopí detailně zkoumat,“ seznamuje s historií vývoje 
Miroslav Mašata, CEO společnosti. Po roce 1989 ale zájem o konopí ochladl. Na český 
trh se dostal levný textil z Asie, čemuž česká výroba z konopných vláken nedokázala 
konkurovat.
Vědci se ale nevzdali. Dále látky obsažené v konopí zkoumali a zjistili, že jednou ze 
složek konopného semene je protein, tedy bílkovina, edestin. Nápadně se podobá 
jiné bílkovině – albuminu, který je výraznou složkou lidské krevní plazmy. Výzkumní-
ky začalo zajímat, jestli by se edestin mohl využít v medicíně. „Prováděli různé testy 
a nakonec na přípravu a čištění edestinu a jeho použití jako náhražky krevní plazmy 
získali v roce 2008 patent,“ dodává Mašata. 

Životně důležitá tekutina
Plazma je průhledná tekutá složka krve s nažloutlou barvou, která kromě vody obsa-
huje celou řadu bílkovin, cukrů, tuků i minerálů, výrazně se podílí na transportu živin, 
udržování látkové výměny a přenosu informací. U pacientů ve zhoršeném stavu je 
krevní plazma jediným možným zdrojem bílkovin, které jsou nezbytné nejen pro fun-
gování organismu, ale také tvorbu bílých krvinek. „Laicky můžeme plazmu přirovnat 
k mazivu. Červené a bílé krvinky, které tvoří zbylou část krve, by samy o sobě krevním 
řečištěm jen obtížně cirkulovaly. Proto potřebují plazmu. Ta má ale i další funkci. Stará 
se o velmi důležitý onkotický tlak, který zajišťuje právě bílkovinová složka plazmy. 
Onkotický tlak zajišťuje filtraci látek ať už z plazmy do tkání, tak i z tkání zpět do 
plazmy. V prvním případě jde o živiny, v druhém případě o odpadní látky. Všechny 
tyto složky, které se do plazmy vrací, musí být odvedeny tam, kde se jich tělo dokáže 
účinně zbavit. Krevní plazma je tedy důležitá pro cirkulaci krve, která zajišťuje rovno-

váhu vnitřního prostředí nejenom v krevním oběhu, ale 
i v tkáních, aby se v nich nehromadily odpadní látky, 
což je příčina celé řady chronických onemocnění,“ 
popisuje lékař Kubů.
V současné době se pomocí plazmy řeší zejména 
šokové stavy, popáleniny, syndrom akutní respirační 
tísně, kardiopulmonální operace bypassu, primární 
imunitní nedostatečnost, autoimunitní onemocnění či 
poruchy srážlivosti krve. Problém ale je, že jí není dost. 
V současnosti je jejím jediným zdrojem odběr krve od 
lidských dárců, ze které se plazma oddělí. Podle od-
hadů WHO se ročně odebere bezmála 60 milionů litrů 
krevní plazmy. Zdá se to být hodně, je to ale jen třetina 
množství, které by bylo potřeba. Problém mají hlavně 
méně rozvinuté země. 
Úskalím je vysoká cena. Liší se země od země, ale v ev-
ropském prostoru je běžné, že dárce za odběr dostane 
finanční náhradu, která se pohybuje kolem 28 eur. 
Jeden odběr zajistí přibližně 700 ml plazmy. Náklady na 
zpracování se pak zpravidla pohybují mezi 100  
a 230 eury za litr. A lékaři zdravotním pojišťovnám za 
litr aplikované plazmy účtují asi 500 eur, v USA až 900 
dolarů. Vysoké náklady si žádá i její skladování. Aby si 
uchovala své vlastnosti, musí se uchovávat v hluboce 
zmražené formě a manipulovat s ní se může pouze pro-
střednictvím energeticky náročných chladicích boxů. 
A jisté problémy představuje i případná kontaminace. 
Navzdory testování dochází ke kontaminaci plazmy 
viry jako HIV, hepatitida B a C či syfilis. Podle zprávy 
WHO o kontaminaci krevních konzerv zde hovoříme 
zhruba o 7 500 000 kontaminovaných konzerv. Mezi 
nejrozšířenější onemocnění spojená s krevními trans-
fúzemi patří chronická hepatitida, cirhóza jaterní, osla-
bení rezistence k nádorům a další infekce. Neznamená 
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to, že pokud pacient dostane kontaminovanou plazmu, 
automaticky onemocní – záleží na síle jeho imunitního 
systému. Téměř nulová pravděpodobnost nákazy je 
pak v Evropě a USA. V jiných zemích, kde nefunguje 
systém přísné kontroly, je ale kontaminace problém.

S „konopnou plazmou“ většina 
problémů padá?
Náhražka krevní plazmy, kterou Plasma for People 
vyvíjí, může podstatnou část problémů vyřešit. Už 
jsme zmínili, že její hlavní složkou je edestin. „Edestin 
je bílkovina rostlinného původu, která je z možných 
zdrojů nejvíce koncentrována v konopném semeni, kde 
představuje něco přes polovinu bílkovinové složky,“ 
vysvětluje Kubů, proč se ve výzkumu zaměřuje právě 
na konopí. Na protidrogovou legislativu nenaráží: 
„Purifikací edestinu se zbavujeme všech kontaminantů. 
V náhražce krevní plazmy musí edestin být ve farma-
kologické čistotě, tedy v našem případě 99,9 %. Zbytek 
tvoří chlorid sodný jako pozůstatek čisticích procesů. 
Jiná než léková legislativa se nás tedy netýká.“
Ačkoli čistý edestin se z konopného semene extrahuje 
poměrně složitým způsobem, výrobní náklady jsou 
oproti „přirozené plazmě“ z krve minimální. Výroba  
1 litru stojí zhruba 1 euro v laboratorních podmínkách, 
cena za vak a fyziologický roztok je 3,5 eura. Výrobní 
náklady na hotový produkt jsou tedy 4,5 eura. Pokud se 
podaří zahájit velkovýrobu, náklady mohou klesnout na 
desetinu. Z principu výroby je také jasné, že připravený 
roztok nemůže být kontaminován žádnou z výše uve-
dených infekcí, a tudíž zvyšuje bezpečnost při podání 
plazmy pacientovi. Jednou z výhod řešení je i možnost 
podání pacientům, kterým náboženské nebo etické 
vyznání nedovoluje přijmout klasickou krevní transfúzi.
Výsledkem extrakce edestinu je bílý prášek. Může se 
hned smíchat s fyziologickým roztokem, a náhražka 
krevní plazmy je tak hotová. Miroslav Mašata ale počítá 
i s další možností: „Mohli bychom produkovat ‚instantní 
plazmu‘. Budete mít prášek se solí, který rozpustíte 
v demineralizované vodě, která se dá relativně snadno 
vyrobit i v polních podmínkách. Takto si vyrobíte 
plazmu přímo na místě potřeby.“ Tento způsob najde 
využití jak při živelních katastrofách nebo válečných 
konfliktech, tak v místech, kde by bylo náročné krevní 
plazmu skladovat.

Využije se i ve vesmíru?
Aby se přípravek mohl podávat pacientům, musí projít 
klinickou studií. Odstartovat by měla v první půlce příš-
tího roku. Klinické testy běžně trvají deset let, náhražka 
krevní plazmy z konopí má ale podle Mašaty výhodu: 
„Podle našich informací by studie neměla trvat déle 
než rok a půl a zhruba v její polovině by se v rámci tes-
tů měla dostat k prvním pacientům. Řadu testů už totiž 
máme za sebou, i díky zmíněnému patentu.“ Pakliže 
klinická studie přinese zdárný výsledek, bude potřeba 
vybudovat technologii na farmaceutickou výrobu. 

Jednoduché to nebude a vyžádá si to nemalé investice. Bude nutné stanovit přesné 
normy na výrobu a zároveň zajistit, aby jeden vak náhražky plazmy byl jako druhý.
Cílem společnosti Plasma for People není nahradit klasickou výrobu krevní plazmy 
z krve. Ono by to ani nešlo. Edestin dokáže pomoct jen při problémech spojených 
s nedostatkem albuminu, tedy zejména při špatné látkové výměně. Díky nízkým vý-
robním nákladům a potenciálně snadné škálovatelnosti výroby se ale náhražka krevní 
plazmy a s ní spojená účinná léčba dostane k mnohem většímu množství pacientů, 
a to zejména v chudých rozvojových zemích. 
I proto Miroslav Mašata věří, že může na trhu uspět a investorům přinést nemalý zisk. 
Už jsme přece naznačili, že celosvětově chybí 100 milionů litrů krevní plazmy každý 
rok. I kdyby Mašatova firma obsadila jen část tohoto trhu, zisk přinese.
Navíc je tu ještě jedno možné využití, byť zatím v rovině sci-fi. Díky svému širokému 
využití možná budou konopí pěstovat kosmonauti na budoucích dalekých misích, 
třeba při letu na Mars. A to už je jen krůček k tomu, aby si díky technologii Miroslava 
Mašaty a jeho týmu vyráběli i vlastní náhražku krevní plazmy. I proto se vaky s „ko-
nopnou plazmou“ staly součástí některých experimentů, které simulují pobyt ve 
vesmíru, a vědci pak zkoumali, jak změna tlaku edestinový roztok ovlivňuje. Zdá se,  
že se zatím osvědčuje i v této oblasti.  
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VIVA   
Nízké bazénové zastřešení je primárně určeno k udržení 
teploty vody, ochraně bazénu před pádem nečistot a je 
snadno udržovatelné. Je to nenápadný  pomocník nad 
vaším bazénem, který můžete kdykoli snadno odsunout  
a máte bazén připravený k vodním radovánkám.            

www.alukov.cz
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Křest titulů agentury COT group

ČESKÝCH 100 NEJLEPŠÍCH
Tradiční ocenění společnosti Comenius
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  Petr Karban
  Aleš Funke

Unikátní výstava v prostorách Valdštejnské jízdárny na pražské Malé Straně – to 
nebyla v říjnu pouhá kulisa křtu našeho magazínu, to byla výjimečná příležitost vidět 
dílo Alfonse Muchy, jak dosud nebylo prezentováno. Navíc s průvodním slovem 
nejfundovanějším, z úst umělcova vnuka Johna Muchy, strážce dědečkova odkazu. 
Vybrané malby, sochy, fotografie i reklamní předměty pocházejí přímo z rodinné 
sbírky, přičemž některé originály byly veřejnosti představeny vůbec poprvé.

KŘEST S GISMONDOU

Anebyla to pouhá kulisa i proto, že Muchův odkaz přesahuje hranice výtvarna. Ten odkaz je skryt ve slově Výjimečnost. Tvůrce a vrcholný 
představitel art nouveau totiž výjimečným byl. A aniž by to tušil, jeho příběh ukazuje i nám cestu k zítřku. „Když výjimečnost vezmeme jako 
etalon, jímž budeme poměřovat to, co děláme, může nám ukázat směr ke změně, k tomu novému, co možná už vzniká, ačkoliv to ještě 

nevidíme. Jsem přesvědčen, že je to jediná cesta, jak přežít ono tsunami. Se současnými cenami vstupů a energií totiž buď budeme tvořit něco 
výjimečného, službu se skutečně vysokou přidanou hodnotou, nebo nemáme šanci přežít,“ našel sám pro sebe smysl v Muchově díle Ivan Baťka, 
majitel břeclavské Fosfy a tvůrce konceptu FeelEco. Podpořil nejen výstavu, ale podporuje i Muchovu nadaci. Protože výjimečnost, prověřená 
generacemi, si to zaslouží.  
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Jiří Coufal (Meopta), pokřtil nové číslo časopisu za 
asistence vydavatelek – Evy Frindtové a Gabriely Ben 
Ahmed (COT group).
John Mucha (Nadace Mucha), Petr Karban, Eva 
Frindtová a Gabriela Ben Ahmed a s nimi Ivan Baťka, 
jehož Fosfa byla se značkou FeelEco partnerem večera  
i celé výstavy.
Martina Cikánová (ESO travel)
John Mucha s Pěvou Holancovou (PROTECO nářadí)

1

2

3

4

2

3

4

89

NAŽIVO

088-093_krest.indd   89 13.12.2022   15:53



5

7

6

Poslankyně Renata Zajíčková (vpravo)  
s kamarádkou
Lukáš Drlík (2D group)
Jeden z artefaktů obdivují zleva  
Robert Fischer (Nobless Czech)  
s manželkou, uprostřed Ladislav Ornst 
(United Hydrogen) s manželkou  
a Jana Omar Paludová (Gecco).
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Výstavu si s průvodním slovem Johna Muchy 
nenechali ujít ani ti, kteří ji navštívili již dříve.
Jan Hušek (Inekon Systems)
Vzadu Petr Jůza (BYJUZA), vpředu  
Jaroslav Vaníček (SPA-RE)
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Jiří Štegl (Fincentrum/Swisslife) a Jiří Krejča (Vere Prague)
Otakar Klepárník (Medesa)
Eva Frindtová a Jana Nováková (Trustav)
Mnozí účastníci křtu si výstavu nejen prohlédli, ale odnesli si 
i něco na památku.
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Jan Vyskočil (Atera) s manželkou
Radoslav Tesař (M.C.Triton) s manželkou, 
v debatě s Larisou Mikitovou (AlFa24)
Ondřej Presperín (Dream Innovations), 
Aneta Bajerová (A-Star Search), Karel 
Muzikář a Tomáš Čáp (oba Comenius)
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ŠPANĚLSKÝ SÁL PRAŽSKÉHO HRADU, 
2. PROSINCE 2022

ČESKÝCH 100 NEJLEPŠÍCH

Jinak se ale mnoho nezměnilo. Zůstalo kultivované prostředí pro celý galavečer, 
který už má svůj pevný harmonogram. A kterého se i letos, podobně jako  
v letech minulých, zúčastnili nejen ocenění úspěšní majitelé firem a manaže-

ři, ale také přední osobnosti české politické, vědecké, kulturní či sportovní sféry. 
Protože pořád platí, a možná více než kdy jindy, to, co říká prezident společnosti 
Comenius Karel Muzikář a co se stalo podtitulem žebříčků: „Nejlepší je být nejlepší!“ 
Nebo taky: The best is to Be the Best.  

  Comenius
  archiv Comenius

Již tradičně patří konec roku nejrůznějším anketám a žebříčkům.  
Pevné místo mezi nimi má – i přes pandemickou přestávku – i žebříček 
Českých 100 Nejlepších, který letos už posedmadvacáté vyhlašuje panevropská 
společnost Comenius. Letos v netradičním termínu – poslední listopadový 
pátek se změnil v první prosincový.

NAŽIVO

094-097_sto.indd   94 13.12.2022   15:51



CELKOVÉ POŘADÍ 
ČESKÝCH 100 NEJLEPŠÍCH

 1 ČEZ, A. S.
 2 SKUPINA SEV.EN ENERGY
 3 MATTONI 1873 A. S.
 4 GZ MEDIA, A. S.
 5 KAUFLAND ČESKÁ REPUBLIKA V. O. S.
 6 GECO, A. S.
 7 VAFO GROUP A. S.
 8 RENOMIA, A. S.
 9 SAP ČR, SPOL. S R. O.
 10 SPORTISIMO S. R. O.
 11 ŠKODA AUTO A. S.
 12 AGROFERT, A. S.
 13 KOOPERATIVA POJIŠŤOVNA, A. S., VIENNA INSURANCE GROUP
 14 FOSFA A. S.
 15 KAREL HOLOUBEK – TRADE GROUP A. S.
 16 FENIX GROUP A. S.
 17 MOUNTFIELD A. S.
 18 FAKULTNÍ NEMOCNICE V MOTOLE, STÁTNÍ PŘÍSPĚVKOVÁ ORGANIZACE
 19 MADETA A. S.
 20 SEKYRA GROUP, A. S.
 21 SYNER, S. R. O.
 22 CARBOUNION BOHEMIA, SPOL. S R. O.
 23 CZECHOSLOVAK GROUP A. S.
 24 ORLEN UNIPETROL A. S.
 25 AGROTRADE, A. S.
 26 VÁPENKA VITOUL S. R. O.
 27 SMARTWINGS, A. S.
 28 HUAWEI TECHNOLOGIES (CZECH) S. R. O.
 29 PLAČEK GROUP S. R. O.
 30 PS MSI A. S.
 31 VŠEOBECNÁ ZDRAVOTNÍ POJIŠŤOVNA ČESKÉ REPUBLIKY
 32 SIKO KOUPELNY A. S.
 33 ČEROZFRUCHT S. R. O.
 34 LAUFEN CZ S. R. O.
 35 UNICORN SYSTEMS A. S.
 36 BOHEMIA SEKT, S. R. O.
 37 PRAŽSKÁ ENERGETIKA, A. S.
 38 AKESO HOLDING A. S.
 39 IQS GROUP S. R. O.
 40 MP KRÁSNO, A. S.
 41 ALCADRAIN S. R. O.
 42 MARK2 CORPORATION CZECH A. S.
 43 LESY ČESKÉ REPUBLIKY, S. P.
 44 XAVEROV, A. S.
 45 NATLAND GROUP, SE
 46 BONECO A. S.
 47 ČEZ ESCO, A. S.
 48 ASSA ABLOY OPENING SOLUTIONS CZ S. R. O.
 49 ZENOVA SERVICES S. R. O.
 50 MASO UZENINY PÍSEK, A. S.

 51 SEPOS, SPOL. S R. O.
 52 SPRÁVA ŽELEZNIC, STÁTNÍ ORGANIZACE
 53 ZEMĚDĚLSKÉ DRUŽSTVO VŠESTARY
 54 ICZ A. S.
 55 OMNIPOL, A. S.
 56 CIMEX INVEST S. R. O.
 57 LINDE GAS A. S.
 58 RUDOLF JELÍNEK A. S.
 59 PKF APOGEO GROUP, SE
 60 PASSERINVEST GROUP, A. S.
 61 ČESKÁ TELEVIZE
 62 ČESKÉ DRÁHY, A. S.
 63 ASE, S. R. O.
 64 SCANSERVICE A. S.
 65 TGS NÁSTROJE-STROJE-TECHNOLOGICKÉ SLUŽBY SPOL. S R. O.
 66 ČESKÁ POŠTA, S. P.
 67 HOLÍK INTERNATIONAL S. R. O.
 68 BRISK TÁBOR A. S.
 69 PODZIMEK A SYNOVÉ S. R. O.
 70 ŽĎAS, A. S.
 71 BIQ GROUP A. S.
 72 GRADA PUBLISHING, A. S.
 73 AVANTI FLOORS S. R. O.
 74 ASETA GROUP A. S.
 75 BTL MEDICAL TECHNOLOGIES S. R. O.
 76 TOP HOTELS GROUP A. S.
 77 TRUSTAV S. R. O.
 78 COMTES FHT A. S.
 79 LASERTHERM SPOL. S R. O.
 80 LUNA PLAST A. S.
 81 KARVINSKÁ HORNICKÁ NEMOCNICE A. S.
 82 TOSEDA S. R. O.
 83 ZLKL, S. R. O.
 84 INOS ZLIČÍN, A. S.
 85 JUSDA EUROPE S. R. O.
 86 LOMAX & CO S. R. O.
 87 ALTECH, SPOL. S R. O.
 88 CHIRANA T. INJECTA, S. R. O.
 89 NTL FORENSICS A.S.
 90 TITAN – MULTIPLAST S.R.O.
 91 SPRINX SYSTEMS, A. S.
 92 DVOŘÁK – SVAHOVÉ SEKAČKY S. R. O.
 93 ŽILNÍ KLINIKA – PRIM. MUDR. OTA SCHÜTZ
 94 AV MEDIA EVENTS, A. S.
 95 OLYMPUS CZECH GROUP, S. R. O., ČLEN KONCERNU
 96 IDC – FOOD, S. R. O.
 97 COT GROUP S. R. O.
 98 STENA S. R. O.
 99 CNC TVAR S. R. O.
 100 FLY UNITED S. R. O.
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Klára BEŇAČKOVÁ
Marie HŘEBAČKOVÁ
Věra JOUROVÁ
Eva KALHOUSOVÁ
Michaela KOVÁŘOVÁ
Dagmar PECKOVÁ
Soňa SZELESOVÁ
Jitka VITOULOVÁ

OBOROVÉ 
KATEGORIE

CESTOVNÍ RUCH A HOTELNICTVÍ
CBS NAKLADATELSTVÍ S. R. O. 
ESO TRAVEL A. S. 
HOTEL STUDÁNKA 
KING'S RESORT 
MAGISTRÁT MĚSTA KARLOVY VARY 
MĚSTSKÁ ČÁST PRAHA 2
 
DYNAMICKÝ RŮST & STABILITA
AMIWARE S. R. O. 
AVANT INVESTIČNÍ SPOLEČNOST, A. S. 
CLEARSTREAM OPERATIONS PRAGUE S. R. O. 
ICZ A. S. 
PAN SOLUTIONS, S. R. O. 
SAFE HERITAGE A. S. 
SKUPINA UCED 
UNITED HYDROGEN, A. S. 
ZDR INVESTMENTS SICAV A. S.

INVENCE – NASAZENÍ – EXPORT – ZISK
AERS S. R. O. 
ALFEKO S. R. O. 
ENVITES, SPOL. S R. O. 
HOLOUBEK PROTECT A. S. 
SOMA SPOL. S R. O. 
TECHNICOAT S. R. O. 
USSPA S. R. O.  
ALMEVA EAST EUROPE A. S.

STAVEBNICTVÍ & DOPRAVA
ČERMÁK A HRACHOVEC A. S. 
EXCON, A. S. 
LOUDA AUTO A. S. 
RETEX A. S. 
RIDERA STAVEBNÍ A. S. 
SERVIND S. R. O. 
WPC – WOODPLASTIC A. S. 

STROJÍRENSTVÍ & IT
BONATRANS GROUP A. S. 
DELL COMPUTER, SPOL. S R. O. 
EMAN A. S. 
IDEAL – TRADE SERVICE, SPOL. S R. O. 
PRVNÍ BRNĚNSKÁ STROJÍRNA VELKÁ BÍTEŠ, A. S.
TATRA TRUCKS A. S. 
WALTER CZ S. R. O. 

Vladimír BECHYNĚ
Václav DANĚK
Jan HNILICA
Josef JAROŠ
Peter KOČI
Petr NEUŽIL
Ota SCHÜTZ
Oldřich ŠUBRT 
Tomáš ŠUBRT 
Petr ZIMMERMANN

LADY PRO

GENTLEMAN PRO
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ZAMĚSTNANOST & DRUŽSTEVNICTVÍ
AUTODRUŽSTVO PODBABSKÁ 
KOVODRUŽSTVO, VÝROBNÍ DRUŽSTVO STRÁŽOV
KOVOS DRUŽSTVO TEPLICE 
OBCHODNÍ DRUŽSTVO IMPRO 
OTAVA, VÝROBNÍ DRUŽSTVO 
SEVEROCHEMA, DRUŽSTVO PRO CHEMICKOU VÝROBU
ZLATNÍK, DRUŽSTVO UMĚLECKÉ VÝROBY 

ZDRAVÍ – VZDĚLÁNÍ – HUMANITA
BOHEMIA HEALING MARIENBAD WATERS A. S. 
CENTRUM PARAPLE, O. P. S. 
CONCIERGE MEDICINE EUROPE S. R. O. 
INSTITUT KLINICKÉ A EXPERIMENTÁLNÍ MEDICÍNY 
NEOVIZE GROUP S. R. O. 
NIMS UNIVERSITY RAJASTHAN, JAIPUR 
WOMEN FOR WOMEN, O. P. S. 

ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ – ZEMĚDĚLSTVÍ –  
POTRAVINÁŘSTVÍ
CLEVERFARM, A. S. 
ENERGY FINANCIAL GROUP A. S. 
LUPOFYT S. R. O. 
MATRIX A. S. 
PLAČEK GROUP S. R. O. 
PRODAG ZLÍN, S. R. O. 
REWIX ELEKTRO S. R. O. 
SATTURN HOLEŠOV SPOL. S R. O. 
VÍNO NITRA BOHEMIA, S. R. O.

Prezident pořádající společnosti 
Comenius Karel Muzikář 

Letošní první desítka žebříčku Českých 100 Nejlepších – ocenění předávali i místopředsedové Poslanecké sněmovny 
Parlamentu ČR Věra Kovářová a Karel Havlíček
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ABYDOS  ........................................ 13
Hazlov 247
351 32 Hazlov
www.abydos.cz

AMERICA TOURS  ............  64
Jánská 868/8 
460 01 Liberec 3
www.americatours.cz 

ALUKOV  ................ 66, 18, 22,  
................................... 42, 58, 74, 86
Slatiňany 18
538 21 Orel
www.alukov.cz

AVANTI FLOORS  ................ 21
Helsinská 166/2
155 00 Praha 13
www.avanti-koberce.cz

BDO ČESKÁ  
REPUBLIKA  ............................  46
Nádražní 344/23
150 00 Praha 5
www.bdo.cz

BYJUZA  ......................................... 70
www.byjuza.cz

COMENIUS  .................... 44, 94
nám. Kinských 741
150 00 Praha 5
www.comenius.cz

COT GROUP  ..................  12, 88
Táboritská 1000/23
130 00 Praha 3
www.cot.cz

CZECHMATH .......................... 20
Šumavská 416/15
602 00 Brno
www.czechmath.com

ČESKÁ TELEVIZE  .............  24
Na Hřebenech II 1132/4
140 70 Praha 4
www.ceskatelevize.cz

DUN & BRADSTREET  
CZECH REPUBLIC  ............  48
Siemensova 2717/4
155 00 Praha 5
www.dnb.com

ENSANA  ........................................  57 
Masarykova 22/5 
353 01 Mariánské Lázně 
www.ensanahotels.com

EP-IQ SOLUTION  ...............  14
Radlická 520/117
158 00 Praha 5
www.ep-iq.cz

ESO TRAVEL .....................  2, 68
Korunovační 22
170 00 Praha 7
www.esotravel.cz

FOSFA  ..................................  30, 88
Hraniční 268/120, Poštorná  
691 41 Břeclav
www.fosfa.cz

GECO  ................................................. 51
Petrská 1426/1
110 00 Praha 1
www.greativity.eu

HUDEBNÍ DIVADLO  
KARLÍN  ..............................  60, 99
Křižíkova 283
186 00 Praha 8
www.hdk.cz

INTEN GROUP .................... 1, 8
Jundrovská 1303/43
624 00 Brno-Komín
www.intengroup.cz

LAN MEDICAL  
GROUP  ...........................................  72
Štefánikova 23/203
150 00 Praha 5
www.lanmedical.cz
www.alfa24.eu

MLÝN DAVÍDKOV  ..........  66
Hryzely 36 
281 63 Barchovice
www.mlyndavidkov.cz

NATION 1  .................................... 76
1 rue Cote d‘Eich
L-1450 Luxembourg
www.nation1.vc

NOBLESS CZECH  ............ 100
Sinkulova 329/48
140 00 Praha 4
www.nobless-czech.cz

PLASMA FOR  
PEOPLE  .........................................  84
Na Příkopě 857/18
110 00 Praha 1
www.plasmaforpeople.cz

PRAGUE AESTHETIC  
CLINIC  ................................................  5
Višňová 1957/25
140 00 Praha 4
www.pragueclinic.cz

PRAŽSKÝ INOVAČNÍ  
INSTITUT  ...................................... 34
Celetná 19
110 00 Praha 1
www.prazskyinovacniinstitut.cz

QED GROUP  ............................ 38
Štěpánská 1677/20
110 00 Praha 1
www.qedgroup.cz

REGIONÁLNÍ HOSPODÁŘSKÁ 
KOMORA BRNO  ................. 12
Výstaviště 569/3
603 00 Brno
www.rhkbrno.cz

SPA-RE  ..........................................  80 
Koněvova 2397 
130 00 Praha 3 
www.spa-re.cz

ZDRAVÉ  
STRAVOVÁNÍ ..........................  16 
Jiřího z Poděbrad 978 
696 62 Strážnice

ADRESÁŘ 
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